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PoJES7ANKU S PREDSEDNIKOM VLADE RUMORJEM

Sindikati • •

zavrniler unaiKaine organizacije so 
vladni predlog o ureditvi pokojnin

»*■
v

Poslanska zbornica in senat sta izvolila 36 italijan
skih parlamentarcev vseh skupin, ki so zastopane v 
parlamentu, v evropsko skupščino v Strassburgu

POTRJEN SAMOMOR 17-LETNEGA MADŽARSKEGA ŠTUDENTA

Vedno bolj dramatičen in napet 
položaj na Češkoslovaškem

Ciničen komentar sovjetske agencije TASS in moskovske «Pravde» o 
delovanju protisocialističnih sil - Pogreb Jana Palacha bo v soboto

J^2voiiifasno so v obeh zbornicah 
Lfet noL?°, devet članov in de-

21. — V poslanski zbornici in v senatu so danes izvo- 
L.v Stm« unske Parlamentarne predstavnike v evropski parlament 

Jl36 prp'it>.ur§4' Oba doma sta volila po 18 predstavnikov in je 
v#anii rast,avmkov po predhodnem sporazumu med vsemi stran- 

l\5bento.az<ae^eno tako, da imajo stranke naslednje število parla- 
reCj2, p0 rcev (senatorjev in poslancev): KD 15, KPI 7, PSI 6, PLI 

jodvisni”iega-pa. ^ PSIUp. PDIUM, MSI, PRI, Volkspartei in ne-
“* tstoč drjl'

'Volili
- IFČt hivv,‘ * “vkoi Gituiuv m ue-
%«jer na 6stnikov v evropski svet,
° i*te za Je Položaj drugačen, saj 
T9Vti - Organizem, ki je povezan

10 2a^cbrambnimi zadevami in
11 so osnovi starih določil,
'štev heci?mokratična, prišle v

franke iv?t’ ali sedanje vladne 
latlampnt • da so bi,i izvoljeni 
Pl), pR?tarci samo iz vrst PLI.

114 RI m psi.
'■> .'’e v 'menu KPI podčr
isifa|a abcnr^'!t> 's to izvolitvijo kon- 
io r hoteli l!,. diskriminacija, ki jo 
•i Sj^ntra n-^VP^jt1 tudi vlada levega 
rielt°.’tala komunistom in ki je
] &•'*> pariatl?0?0^ *e zlast' P° zad- 1 ;p amentarnih volitvah. Amen-
(0 f:|jo ,?-’aL da se dobro zave- 

pteeii’ 'jjtev. na katere bodo na- 
)sPfi'isotn„ &trassburgu, saj tam niso 

fueijjji p°imetnbne demokratične m 
0;1T!’ morali116 evi’opske sile in se bo- 

eva oni„, sP°Pasti s krizo, ki pre-
p|i| Na ^°*n° evropeistično zasnovo. 
IsO^J' povn,'3 način pa budo izkoristili 
ii f 50rn’ nic9 za bitko proti mono- 
ii i I1'1 in’ ilrotl militarizmu, revanšiz- 
in1 mednarodno gospodarsko

a sociai?,Je ter globoke politične 
Udi Prcd °. ref°rmc.
.pf! bines S6cb'ik vlade Rumor se je 
aJf' i^jatni, salk® sindikalnimi organi- 
t j| fato n h katerimi je pričel raz

il ianku c reI°rmi pokojnin. Na se- 
l„j medsednu, V*ad° zastopali še pod- 

- dolin]. J-*1' Martino, in ministri 
,cj J1 pa „°’ l-9*9mbo in Preti, prisot- 
q K?apiZa 9. bili tajniki vsedržavnih

J CGIL- CISL, UIL in

J |JSl da°di0lin-'i je 110 SGStan"* wv°r, č ’.aa,je slo za prvi raz- 
fdie,,': Je bil koristen, ker so si

pr° '?Zg0vofi mnenja in da se bodo 
sd Jeva]; 1 v najkrajšem času nada

lje .lakonične izjave ministra 
i 'dstaviikfna skep??;. sindikalni 
? .So j, , Pa so bili odločnejši 
ajnik y.ekn negativne zaključke, 

k? so , ^iglianesi je mnenja, 
pktio nh,°sefla.i sindikate zelo me- 
r"alu i7res*'lll’ zaradi česar se je 

pn, Kazal(i, da obstajajo bistve

ne razlike in da kaže, da gre za 
nepremostljive razlike.

Za CGIL je Lama dejal, da so 
vladni predlogi v celoti nezadovo
ljivi in da gre za povsem drugač
no pot, kot so jQ predlagali sin
dikati. Pri tem gre za odločno vo
ljo vseh sindikalnih Organizacij, da 
bi obravnavali celotno reformb po
kojnin in se ne, bi omejili samo 
na neko kontingentne rešitev.

Generalni tajnik CISL Storti Je 
bil prav tako odločen, ko ie de
jal, da je vlada danes obrazložila 
samo svojo pripravljenost, da na
kaže 400 milijard lir, od česar sa
mo 200 milijard lir za delavce v 
delovnem razmerju. V tem okviru 
je vlada izdelala predlog za zviša
nje minimalnih pokojnin. _ Sindikal
ne organizacije pa so že včeraj 
dosegle okvirni sporazum, da mo
ra iti za globalno reformo seda
njega pokojninskega sistema, žal 
pa vlada ni usmerjena v tako re
šitev. Končno je Storti tudi pod
črtal, da gre pri razgovorih med 
vlado in sindikati za resnična po
gajanja in ne samo za neko po
svetovanje o sestavi zakonskega 
predloga.

Prvi razgovori o tem vprašanju 
so torej povsem negativni in so v 
tei zvezi sindikalne organizacije ze 
omenile, da bodo izvedli 5. februar
ja splošno stavko, v kolikor ne bi 
prišlo do bistvenih novosti v vlad
nem stališču.

V poslanski zbornici se je prav 
tako vnela razprava o pokojninah, 
ker je v imenu levega centra so
cialist Briotta predlagal, da se pre
kine razprava o pokojninah m o 
raznih zakonskih predlogih, dokler 
se ne zaključijo pogajanja s. sin
dikati. Vsi predstavami opozicije so 
bil’ nasprotnega mnenja, češ da je 
imela vlada že dovolj časa, da iz
dela svoje predloge in jih predlo
ži parlamentu. ,

Predsednik vlade Rumor je da
nes sprejel tajnike strank levega 
centra Piccolija za KD, Fernja za 
PSI in La Malfo za PRI. s kate
rimi je obravnaval trenutna pereča 
vprašanja. Sestanku sta prisostvo
vala tudi Nenni in De Martino.

Jutri se sestane vodstvo PSI, ki 
bo razpravljalo o imenovanju no
vega namestnika tajnika iz vrst De
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"t^PREJEMU NA BRIONIH

Tito o vlogi umetnosti 
krepitev zaupanja

u StMl:0GR1Ai?ascga dopisnik«)J E^li^RAD, 21. - Kot smo po- 
4 fftšal Tu Predsednik republike 
8 h. ^UniJ,0 Yčeraj na Brionih spre- 
4 ih0ciUcpnV0 inozemskih igralcev in 

Lan)U m0v' ki sodelujejo pri sne 
*)ih »oJ115 «Bitka na Neretvi«. 

iimri vSSJ*1. na večerji.
gostn'11.!e Tito v zdravici svo- 

izrazil zadovoljstvo, da 
na ^“grafija -jostala univer- 

vfc NeriA .ežba umetnikov, iz Ita- 
Sirnike Anglije Amerike, So
„>anjZV6ff ln drugih držav, pri 
fa,,a2tiip fi*ma «Bitka na Neretvi« 

v pinija1 umetnost s tem da 
hiS. ielie 6L, ’ prispeva k uresniče- 

^l r>ecit_, J človeštva o čim boljšem 
jnetn spoznavanju. Taka 

p • hvlltnosti je velika, ustvar- 
liisP^hian 1a,nističria, ker prispevah^tp‘^ovanjr, raznlh oviri ki se
Uri hlerj Stvarja.io, in krepi zaupa- 
Kilznaiiip narodi. Tito je izrekel 
rii ftndi tujim producentom, 
žai UresiTi?agali režiserju Bulajiču, 
tvi?,Vabj?čl da je izrazil ob

stal'esJ n niso navzoči Orson 
OTta ^i'zaniCiilarčuk in Jurgens, lu
'J 4firione nenosti nis0 mogh pntlih a«il Predsednik republike je 

th!? iUffriJ?’ da bi se sodelovanje 
°s’0vanskimi in tujimi u-A i

to1 nadaljevalo tudi v bodoče, 
iva k medsebojnemu 

in odstranjevanju ne-

,t>t‘

inJ0 navzočim tujim umetm- 
(ia)ashii pr9ducentom med drugim
Oh- in n dVZ0Clm tujim umetm- 
atJasnii Pr(?ducentom med drugim

vi
ranjencem, zakaj so 

da s° raS-stoma žrtvovali življenje,

0]Lni, vojni posvečala tako 
datc> Pr,« ranjencem, zakai so
da rarnst0ma žrtvTH„Jence reših. Prvič, je pon- 
t-AKč jL0' . že zaradi človečnosti, 
da«°r Ie bil to velik moralni 

■ St«' da' „naše borce, ki so ve- 
71^1 s«?1 Pa bodo ranjenci prepu
sti a milost in nemilost. Pred- 
(1!|l6»WnPl'blike Je dejal, da mu 

j«°>Pni h težko pri srcu, ko ;e 
rti*[ dau°staln Neretvo, kajti le mala 
m Vali Vse° ^lvih od tistih, ki so 
biti 'h**jša sehe. «Zato je toliko 
\ Se10,' v nam\ vloga’ je poudaril 

i,) [ k« 16 do«aPr,lh’ da se oživi to, ka>: 
«|)! jpBa.ialo na Neretvi v času 
it bnjidtiip -na svetu vodila borba za 
JA ffiUi, ,Jn. ?mrt, ko so se ljudje 
d* v Lr ..bi mogli svobodno Si- 

>°daVi?Jlh deželah in biti sami 
' I v i ždra„Pa sv°jl aC;mlji.» 
u’ 1 cJhlemi*nco Predsednika Tita je 

v '-fci Prori,nav:,oeih odgovoril naj- A VMpdbeent Henry Weinstein. 
if i ,vr-l0- hi je potekala v pri-
i4 kratkfm-u’ So se vsi tuji igr,a’‘:n i fesP^dni^n11 zdravicami zahvalil: 
0 atUku Titu za prisrčen spre
i B. B.

Za pomoč
vietnamskemu ljudstvi!

BEOGRAD, 21. -'Jugoslovanski 
koordinacijski odbor za pomoč ljud
stvu Vietnama je sklenil na današ
nji seji, da bo nadaljeval dajanje 
pomoči vietnamskemu ljudstvu v 
njegovi borbi za osvoboditev. Na 
seji so ugotovili, da so lani vse 
družbenopolitične organizacije vse
stransko politično in moralno pod
pirale borbo vietnamskega ljudstva 
in da so po koordinacijskem odbo- 
ru redno pošiljale materialno pomoč 
ustreznim organizacijam Demokra
tične republike Vietnama in narod
ni fronti za osvoboditev Južnega 
Vietnama. Člani koordinacijskega 
odbora sodijo, da je vietnamskemu 
ljudstvu potrebno pomagati v nje
govi borbi za takšno politično reši
tev ki bi vietnamskemu ljudstvu 
zajamčilo pravico, da v miru m 
neodvisnosti, samostojno in brez 
vmešavanja od zunaj odloča o svo
ji usodi.

Nova krivična obsodba 
atenskega vojaškega 
sodišča

ATENE, 21. — Atensko vojaško 
sodišče je obsodilo danes na eno 
leto pogojne zaporne kazni upoko
jenega generala Arhimedesa Argh - 
ropulosa, ki so ga obtožili, da je 
((pripravljal dejanja, ki bi utegnila 
privesti do zločina veleizdaje« So
dišče je priznalo obtožencu olaj
ševalne okolnosti zaradi njegove 
Kčastne vojaške preteklosti«

Martinove struje in o razdelitvi 
mest v strankinih uradih. Gre za 
delikatno vprašanje notranjih od
nosov, odnosno vključevanja v vod
stvo tudi obeh struj, ki sedaj so
delujeta v vladi, nista pa zasto
pani v vodilnih organih stranke.

Predsednik republike Saragat ie 
danes obiskal osrednje urade, elek
tronski center in tiskarno vred
nostnih papirjev Banca dTtalia, 
kjer ga je sprejel guverner Carli, 
minister za zaklad Colombo in dru
ge osebnosti.

Preiskovalni sodnik v Lucci Se- 
gre je odredil izpustitev šestnajstih 
oseb, ki so bile do sedaj v zaporu 
v zvezi z dogodki ob novem letu 
pred nočnim lokalom La Bussola.

Na Sardiniji je bila danes sploš
na stavka, ki so jo proglasile vse 
tri sindikalne organizacije v okvi
ru gibanja za ukinitev mezdnih pod- 
ločil. V Cagliariju so študenti ob 
tej priložnosti priredili manifesta
cijo, med katero so prekinili pro
met na železnici.

Kongres zveze občinskih 
in pokrajinskih tajnikov

RIM, 21. - V Rimu bo 26. in 27. 
januarja kongres vsedržavne zveze 
občinskih in pokrajinskih tajnikov. 
Kongres bo važen, ker bodo raz
pravljali o interesih tajnikov v 0- 
kviru uresničenja dežel in splošne 
reforme javne uprave.

Kongres se bo začel v nedeljo na 
Kapitalu s poročilom predsednika 
Giacobellija. Popoldne se bo delo 
nadaljevalo na sedežu pokrajinske 
uprave, kjer bodo prebrali še dru 
ga poročila, med katerimi tudi po
ročilo o vprašanju upokojencev. De
lo se bo nadaljevale v ponedeljek. 
Razpravljali bodo med drugim tu

PRAGA, 21. — Položaj v ČSSR je še vedno dramatičen in 
vedno bolj napet ter se očitno oblasti bojijo, da lahko pride do 
nepričakovanih in neustreznih rešitev, pri čemer obstaja tudi res
na nevarnost ponovne sovjetske intervencije. To izhaja delno iz 
včerajšnjega govora predsednika republike Svobode po televi
ziji, kot tudi iz današnje ostre reakcije sovjetske agencije TASS 
in moskovske «Pravde». Cujejo se tudi vesti o novih premikih 
sovjetskih čet, ki pa dosedaj niso bile potrjene.

Predsednik republike Svoboda 
je že v včerajšnjem dramatič
nem sporočilu o novem sežigu 
pozval mladino, da naj preneha 
z žrtvovanjem človeških žrtev, 
pri čemer je tudi omenil, da 
mladina mora živeti, ker bodo 
«drugače prišle druge osebe na 
vlado v Češkoslovaški«.

Sovjetska agencija TASS je danes 
prvič sporočila vest o samomoru 
Jana Palacha, pri čemer ni ome
nila naslednjega včerajšnjega po
skusa samomora Josepha Hlavatyja.

z ognjem ((podpihovale protisocia
listične sile«. Agencija nato poro
ča, da so se zbrale v tej zvezi razne 
skupine, tako da je prišlo do po
vorke, da so kričati protisocialistič

,. ,ns gesla ln so motili normalno
di o spremembi statuta in bodo iz življenje. Agencija dodaja, da je v 
vohu novo vodstvo | soboto prišlo do dejanj, ki pred-

iiiiiiiiiiiiiiiMii^iiiiiiiiiiMiiiiiiiiiiiiiiiiiiniiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiitiiiiMiiiiiiiiiiii u im um,Hiiimi,,,lmi||||l|lll„l„,,|,|l||||m||m||||||l||||||||||||miiiii|||i|||||||ii|

POGAJANJA ZA MIH V VIETNAMU

V soboto na Aveniji Kleber 
novi sestanek med štirimi delegacijami

Izjave novega načelnika ameriške delegacije Lodgea ob prihodu 
v Pariz - Cao Ky bo prispel v francosko prestolnico v petek

PARIZ, 21. — Prihodnji štiristranski sestanek pogajanj za 
mir v Vietnamu bo v soboto 25. januarja. Ta datum so predla
gali ameriški predstavniki po sestanku, ki so ga imeli s saj- 
gonskimi zavezniki na sedežu južnovietnamske delegacije v Pa
rizu. Delegaciji Severnega Vietnama in FNO sta na to pristali.

Sestanek ho v dvorani Medna- — 
rodnega centra za konference na 
Aveniji Kleber in se bo začel 
ob 10.30.

V bistvu bo to prva seja, na ka
teri ne bodo govorili več o proce- 
durnih problemih, o katerih je bil 
končno dosežen preteklo soboto po 
poln sporazum, pač pa o temelj
nih političnih in_jtojaških proble-

mogoče, da bi se zaključila z vtr 
likim uspehom.

Ameriški podtajnik za politične 
zadeve Nixonove uprave Alexis 
Johnson je danes zaključil petdnev
ni obisk v Južnem Vietnamu. Ob

r____  ______ _ odhodu iz Sajgona je izjavil, da bo
mih. Vsekakor pa bo določitev priporočil Nixonu, naj ne vnese

velikonvakiost hTtaTbo TtorTv.™ J.e Rjavil, _ da sovjetsko ponud- 
moizoee. da bi se zaklmčila z v,;.- L.:l: k J« Je včeraj sporočil načelnik

dnevnega reda terjala verjetno še 
nekaj časa. Na prvem mestu bi mo
ral biti poskus sporazuma, ki naj 
privede do premirja in do vsaj del
nega umika ameriških čet iz Južne
ga Vietnama. Sele pozneje bi mo
rali biti na vrstnem redu proble
mi bodoče politične ureditve Juž
nega Vietnama, odnosov med Ha
nojem in Sajgonom in končno o 
dokončnem mirovnem sporazumu.

Na sobotni seji bo smelo v kon
ferenčno dvorano osemdeset časni
karjev in fotografov, od katerih 
so oseminštirideset določile posa
mezne delegacije, drugih dvaintri
deset pa francoska vlada. V konfe
renčni dvorani se bodo lahko zadr
žali samo petnajst minut. Prvi bo 
govoril načelnik delegacije FNO 
Tran Buu Kiem, nato pa po vrsti 
severnovietnamski, ameriški in juž- 
novietnamski predstavnik. Na vsa
kem naslednjem zasedanju konfe
rence bo vrstni red govornikov 
spremenjen.

Medtem ko bo »nadzornik« sij- 
gonske delegacije general Cao Ky 
prispel v Pariz v petek, torej Je 
nekaj ur pred sestankom, je vče
raj dopotoval v francosko prestol
nico novi načelnik ameriške dele
gacije veleposlanik Henry Cabot 
Lodge. Lodgea, ki sta ga spremlja
la žena in veleposlanik Marshall 
Green, je na pariškem letališču 
sprejel ameriški veleposlanik v 
Franciji Sargent Shriver, z njim 
pa je bilo tudi južnovietnamsko 
predstavništvo.

V kratkem nagovoru se je Lodge 
zahvalil Franciji za gostoljubnost, 
nato pa se je obrnil na načelnika 
sajgonske delegacije Lama in de
jal, da je »zelo vesel«, da sreča v 
Parizu »prijatelje, ki si jih je ust
varil v Vietnamu«. Rekel je tudi,

nobene spremembe v ameriški po 
litiki v Vietnamu. Johnson, ki je 
bil do leta 1965 namestnik velepo
slanika v Sajgonu, je tudi pojasnil, 
da ni prišel v Vietnam na poga
janja in da ni med sestanki, ki 
jih je imel s predsednikom Thieu- 
jem, govoril o morebitnem urniku 
ameriških čet iz države.

Soglasna zaupnica 
Naserju

KAIRO, 21. — Nova egiptovska 
poslanska zbornica je danes soglas 
no izglasovala zaupnico predsedni
ku Naserju.

V poučenih krogih pravijo, da 
arabske države razmišljajo o mož
nosti, da ustanovijo v Parizu arab
sko - francosko banko s skupnim 
kapitalom. Naloga banke bi bila 
poživeti gospodarske odnose med 
Francijo in arabskim svetom. O 
tem bodo razpravljali na štirinaj
stem zasedanju gospodarskega sve
ta arabske zveze, ki se je začelo 
danes v Kairu. Razpravljali bodo 
tudi o ustanovitvi arabskega sklada 
za razvoj.

ZDA o pogajanjih 
o raketnem orožju

VVASHINGTON, 21. - Predstav
nik državnega departmaja Robert 
McCloskev je izjavil, da bo Niko
nova uprava dala prednost proučit
vi sovjetskega predloga, naj bi se 
začela z ZDA pogajanja za zausta
vitev razvoja raketne oborožitve.

Bivši predsednik Johnson in pred
sednik sovjetske vlade Kosigin sta

stavljajo direktno opozicijo proti 
naporom češkoslovaške komunistič
ne partije in njene vlade, ki ho
četa utrditi položaj v držav-i in do
daja, da ustrezni češkoslovaški or
gani ne bodo dopustili teh akcij.

Moskovska »Pravda« pa izkori
šča poziv praških oblasti k miru 
in pravi, da Je šlo za izolirane ak
cije, ki so jih izvedle »določene 
skupine« in katere ne podpira ve
čina praških prebivalcev. «Pravda» 
nadalje piše da so oblasti izdale 
proglas, ko so protisocialistične sile

a«?;* •».».—»felinK pis. da“,!'uS?n;
plamenih.

Madžarski radio je danes potrdil, 
da je včeraj poskusil narediti sa
momor na stopnišču nacionalnega 
mužeja v Budimpešti 17-letni dijak 
Bauer. V poročilu je rečeno, da se 
je Bauer polil z bencinom in zažgal 
in da so ga prepeljali v vojaško 
bolnišnico zaradi resnih opeklin. 
Madžarski radio je dodal, da je 
Bauer poskusil narediti samomor 
v nepojasnjenih okoliščinah že pred 
dvema letoma. Radio ni ničesar 
povedal o razlogih tega samomora 
in se je omenil na lakonično vest.

Češkoslovaški minister za notra
nje zadeve Josef Grosel je izdal 
uradno sporočilo, v katerem pravi, 
da gre pri poskusu samomora 25- 
lttnega delavca Josefa Hlavatyja za 
bistveno drugačno stvar, kot pri 
samomoru Jana Palacha. Gre pred
vsem za razloge za samomor, ker 
izhaja iz pričevanj staršev in nje
gove bivše žene, da je Hlavaty na
redil samomor iz osebnih in dru
žinskih težav. Bil je alkoholiziran 
in so ga že sedemkrat zdravili, za
radi česar se je tudi ločil od žene, 
s katero je imel dva otroka. Več 0- 
seb je pričalo, da se je že prej 
nameraval ubiti. Njegovo Zdravstve
no stanje Je zelo resno in zdravniki 
dvomijo, da ga bodo lahko rešili.

Na vsak način pa izhaja iz mi
nistrove izjave, da Hlavaty ni spa
dal v skupino, v kateri je bil Jan 
Palacij, in v kateri je. menda pet
najst študentovs ki 'so izjavili, da 
se bodo po vrsti zažgali z benci
nom in kj so tudi izžrebali vrstni 
red. Vse te vesti so seveda neprs-

prvotno določila za pretekli julij 
začetek razgovorov o tem, toda a- 
meriška vlada jih je nato odpove
dala, ko je Sovjetska zveza napadla 
Češkoslovaško.

Predstavnik državnega departma

tiskovnega uprada sovjetskega zu 
nanjega ministrstva v Moskvi, se
daj proučujejo. Dodal je, da do da
nes ni sovjetska vlada poslala v 
Washington nobenega formalnega 
predloga o začetim pogajanj. Pri
pomnil pa je, da bo nova uprava 
dala prednost pri proučitvi možnosti 
za začetek teh razgovorov.

Izraelci streljali 
na arabske ženske

TEL AVIV, 21. - Danes so v Tel 
Avivu uradno javili, da so izrael
ske čete streljale na skupino arab
skih žensk, od katerih so eno ubile, 
10 pa ranile. To se je zgodilo v 
mestu Rafah v južnem delu Gaze. 
Ženske so demonstrirale kljub po
licijski uri proti izraelskim voja
kom, ki so aretirali večje število 
moških. Predstavnik je izjavil, da 
so vojaške oblasti imenovale ko
misijo, da izvede preiskavo.

V Negevski puščavi se je skupi
na arabskih saboterjev spopadla z 
izraelskimi izvidnicami. Izraelski 
vojaški predstavnik je izjavil, da 
je bilo šest Arabcev ubitih.

Kakor poroča agencija France 
Presse, je bilo ob koncu preteklega 
tedna več incidentov ob Sueškem 
prekopu in na Sinajskem polotoku. 
Bilo je več spopadov med pripad
niki osvobodilnih sil in izraelskimi 
vojaki.

Sodelovanje RTV 
Jugoslavije in Avstrije

DUNAJ, 21. — Danes Je prispela 
na Dunaj delegacija jugoslovanske 
radiotelevizije pod vodstvom glav
nega ravnatelja radiotelevizije Ljub
ljana Milana Merčuna. Delegacija 
se bo med dvodnevnim obiskom 
na Dunaju pogovarjala z zastopniki 
avstrijske televizije o možnosti raz
širitve medsebojnega sodelovanja 
med obema televizijama.

verjene, vendar pa obstaja v mestuS „‘,
bodo prvemu samosežigu sledili še
velika bojazen, da so točne

naslednji z vsemi dramatičnimi, 
psihološkimi in političnimi posledi
cami.

Pogreb Jana Palacha bo v so
boto in bodo žalni oder najprej 
postavili v vhodu v «Carollnum» 
univerzitetno poslopje, ki ga je po- 
sedai umrli študent in kjer se bo 
prebivalstvo poklonilo njegovemu 
spominu 24. in 25. januarja. Od tu 
bo v soboto odšla žalna povorka

do pokopališča, kjer pa bodo po
grebu prisostvovali samo sorodniki 
in najbližji znanci.

Na Vaclavskih namestiti je danes 
nepretrgana reka ljudi šla mimo 
spomenika Sv. Venceslava, kjer so 
se menjavali mladeniči z nacional
nimi in črnimi žalnimi zastavami. 
Spomenik je prekrit z rožami in 
svečkami ter raznimi napisi in sli
kami študenta. V prehodu za pešce 
pa se nadaljujejo hitra zborovanja, 
ko po nekaj stotin oseb razpravlja, 
o tem kaj bi bilo treba narediti.

Zaročenka Jana Palacha, Helena 
Zahradnlkova, ki prav tako poseča 
fakulteto za socialne vede, je na
pisala odprto pismo, v katerem po
ziva vse študente, da ne bi prišlo 
do ponovnih tragedij in do novih 
človeških žrtev. Dekle piše, da bo 
sama jzpila svoj kelih žalosti in da 
bi bile nove žrtve ne samo tra
gične, temveč tudi nepotrebne.

Danes sta se sestala slovaški to 
češki prezidaj partije v Bratislavi 
in v Pragi in sta obravnavala po
ložaj zlasti v zvezi z zadnjimi do
godki. Husak je v tej zvezi ugotovil, 
da je notranji položaj po tragič
nem in izrednem aktu študenta 
prišel v krizo, ki jo hočejo izko
ristiti nekatere ekstremistične sku
pine in povzročiti dejanja, ki groze 
miru in javnemu redu. V izjavi 
je nadalje rečeno, da upoštevajo 
stališče delavcev, ki so mirni, saj 
se lahko samo v miru najde rešitve 
za oba naroda

Predsednik vlade Černik je danes 
govorili na kongresu čeških sindi
katov in dejal, da nameravajo iti 
po januarski poti in uresničiti go
spodarsko reformo, pri čemer budo 
ohranili dobre odnose z drugimi so
cialističnimi državami in s SZ. Čer
nik je izrazil globoko sožalje vlade 
ob tragični smrti Jana Palacha, pri 
čemer pa je dodal, da se ne sme 
iti po tej poti, če se hoče omogočiti 
ČSSR, da pride iz sedanjega tež
kega položaja. Treba je iti po trdi 
poti, polni žrtev, odpovedi in dela, 
ki zahteva žive ljudi. Napovedal je, 
da bo vlada ob koncu meseca obja 
vila na seji skupščine svoj program, 
ki bo vseboval razne zakone o člo
veških svoboščinah in tudi zakon 
o socialističnih podjetjih, ki pred
videvajo ustanovitev delavskih sve
tov.

izjava Pajette
RIM, 22. — Posl. Giancarlo Pa- 

jetta je komentiral vesti iz Prage 
in dejal, da nas vse globoko pri- 
zadenejo zaradi humanega aspekta 
trgičnega protesta kot tudi zaradi 
posledic, ki jih lahko imajo na po
litični položaj in češkoslovaške per
spektive. Pajetta pravi, da najprej 
misli na žrtve, nato pa nadaljuje, 
da gre za individualne geste ob
upancev, ki ne spadajo v okvir na
čina politične borbe komunistov in 
to tudi glede najostre.iših metod. 
Vendar je treba govoriti o politič
nem pomenu teh gest in jih po-
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Zasedanje sveta SEV v Berlinu
Verjetno bodo obravnavali tudi vprašanje integracije 
Morda tudi sestanek partijskih voditeljev na vrhu

vezati s stvarnim položajem ČSSR, 
ki gotovo ni normalen in kar tudi 
izhaja iz stališča vlade in KP 
ČSSR. Poleg osebne tragedije ob
stajajo tudi nerešena vprašanja po 
vojaški intervenciji avgusta. Dru
gače ne bi bil razumljiv val za
skrbljenosti, ki preveva češkoslo
vaško javno mnenje, ljudske žalne 
manifestacije in solidarnosti. V teh 
okoliščinah bi bila politična napa
ka, če bi hoteli izkriviti pomen in 
se skušalo izolirati tragični gesti v 
Pragi in v Plznu, pa celo če bi 
se hotelo samo zmanjšati njih po
men.

Treba je obravnavati splošen po
ložaj, ki je nastal po vojaški in
tervenciji. Pajetta je v tej zvezi iz
javi). da KPI izraža češkoslovaške
mu ljudstvu in partiji polno solidar- 
nost v njih naporih, da zgrade so
cialistično družbo, ki bo odgovar
jala znhetvam po napredku in svo
bodi njih narodnosti. V tej zvezi 
tudi ponovno izjavljajo, da je ob
novitev polne suverenosti s strani 
legitimnih organov predpogoj za 
tako rešitev.

BERLIN, 21. — Danes se je v 
vzhodnem Berlinu začelo 22. zase
danje sveta SEV, ki je vrhovni 
organ gospodarske skupnosti vzhod
nih držav. Navzoč je tudi jugoslo
vanski predstavnik Grličkov. Kakor 
je znano je Jugoslavija pridružena 
članica. Kuba je poslala delegacijo 
opazovalcev. Zasedanje bo trajalo 
tri dni in sledila bo seja izvršne 
komisije.

Tajnik Nikolaj Fadejev je v za
četnem govoru podal zelo poziti
ven obračun gospodarskega stanja 
držav članic. Izjavil je, da se je 
industrijska proizvodnja od leta 
1950 do 1968 povečala za skoraj 
šestkrat medtem ko se je proiz
vodnja kapitalističnih držav nekaj 
več kakor podvojila. Naštel je za
tem nekaj podatkov o proizvodnji 
na raznih sektorjih.

Kakor poroča agencija UPI, se 
zatrjuje, da ni izključeno, da bo za
sedanju SEV sledil sestanek par
tijskih voditeljev držav članic var
šavskega pakta, ki bi se začel 24. 
januarja.

Letos, ko praznuje vzhodnoevrop
ski svet za vzajemno gospodarsko 
pomoč dvajseto obletnico obstoja, 
se je znašel pred vrsto zapletenih

Deljena mnenja o Nixonovem govoru
VVASHINGTON, 21. - Medtem

ko je Johnson že odpotoval iz Wa- 
shingtona v svoj ranch v Texasu 
(kjer bo med drugim spisal knjigo 
o petih letih svojega predsedstva) 
in se je Nixon že namesti) v Beli 
hiši, v kateri bo stanoval prihodnja 
štiri leta, se ves ameriški in sve
tovni tisk ukvarja z včerajšnjim

Generala je policija aretirala pre- osemnajstminutnim Nizonovim go 
teklega junija, ko so odkrili načrt, vorom pred Kapitelom.
, . v.;, „r(„r«vii rta hi nre- Reakcije na prvi javni nastop se

demintridesetega ameriškega pred
sednika so dokaj različne. Večji del 
listov poudarja, da je bila glavna 
tema Nixonovega govora mir, ne 
manjkajo pa tudi očitki generično- 
sti in izogibanja konkretnim in pe
rečim problemom, kot so Vietnam 
in Srednji vzhod.

Tako piše «New York Times«, da 
bo imel Nixon pri iskanju miru 
podporo ameriškega ljudstva, isto-

ki ga je bil pripravil, da bi pre
prečil morebitne volilne goljufije-

Javni tožilec je zahteval tri leta 
zaporne kazni. General je pred so
diščem izjavil, da ni bil nikoli za
rotnik, pač pa je le izrazil mnenje 
o tem, kako naj bi se ravnali v 
položaju, ki bi ga ekstremisti ob 
priliki volitev maja 1967 lahko iz
rabili in ki so ga dejansko tudi 
izrabili. Kot je znano, ni do orne; 
njenih volitev nikoli prišlo zaradi 
vojaškega državnega udara apri
la 1967.

časno pa meni, da ni včerajšnji 
govor še razkril programa novega 
predsednika.

Tudi francoski tisk poudarja mi
rovni element v Nixonovem govoru. 
(Holistični «La nation* piše, da je 
mir edini cilj, za katerega se je 
vredno žrtvovati, ter želi novemu 
predsedniku, da bi mu uspelo na
praviti konec vojni Desničarski list 
«L’Aurore» meni, da odgovarja go
vor temu, kar si je veliki ameri
ški narod pričakoval od Nixona. 
Komunistično glasilo «L'Humanite» 
poudarja, da ni Nixon niti enkrat 
imenoval Vietnama ter dodaja, da 
je pravičen in trajen mir mogoč sa
mo ob spoštovanju neodvisnosti na
rodov. Ta temeljni pojem — piše 
list — je v Nixonovem govoru po
polnoma odsoten.

Zahodnonemški «Neue Ruhrzei- 
tung» meni, da sicer lepe Nixono-

ve besede ne morejo same privesti 
do miru, niti ne pomeniti recepta 
za rešitev svetovnih problemov. 
List pripominja tudi, da ni mogo
če oceniti novega predsednika iz 
včerajšnjega govora in da bo šele 
prihodnjih sto dni pokazalo, če je 
Nixon sposoben, da stori to, kar si 
svet od njega pričakuje. Samo če 
bo Nixonu uspelo — zaključuje 
nemški list — da ustvari pogoje, da 
se Amerika vzdigne iz močvirja na
silja, brutalnosti in sovraštva, bo 
lahko novi predsednik vodil pre
pričljivo zunanjo politiko.

Tudi britanski «Guardian» izraža 
mnenje, da bodo šele prihodnji me
seci pokazali, kaj se' v resnici skri
va za Nixonovimi besedami, med
tem ko piše «Dailv Sketch*, da so 
bile besede miru tiste, ki jih je 
ameriško ljudstvo, naveličano voj
ne, želelo poslušati. «Daily Mail»

poudarja, da je Nixon razumel, da 
mora prej iskati rešitev notranjih 
problemov, šele nato pa se bo lah
ko ukvarjal s problemi sveta. «Sun» 
pa meni, da si je Nixon zaslužil, 
da bi verjeli v njegove besede. Če 
bo Nixonu uspelo — meni list — 
da se samo približa svojim ciljem, 
bo dober predsednik.

Glasilo sovjetske vlade «Izvestja» 
očita ameriškemu predsedniku, da 
se je izognil v svojem včerajšnjem 
govoru vseh temeljnih problemov 
v zunanji politiki ter da ni omenil 
ne Vietnama, ne Srednjega vzhoda, 
niti ne važnega in stvarnega proble
ma razorožitve.

Radio Peking poudarja danes ma
sovnost demonstracij, do katerih je 
prišlo ob Nixonovem ustoličenju ter 
meni, da se bo moral novi predsed
nik boriti s še večjimi težavami kot 
njegov predhodnik Johnson.

U lani predlaga 
sestanek na vrhu 
ob 25-lctnici OZN

NEW YORK, 21. - Glavni tajnik 
OZN U Tant je predlagal, naj se 
25. obletnica ustanovitve Združenih 
narodov proslavi leta 1970 s po
sebnim sestankom čim večjega šte
vila državnih in vladnih poglavar
jev.

Včeraj je U Tant na seji priprav
ljalno komisije za proslavo te ob
letnice izjavil, da bi tak sestanek 
lahko bil dobri, priložnost za odo
britev »izjave zgodovinske važno
sti, ki bo odražala napredek orga
nizacije na raznih področjih dejav
nosti, nakazala velike še nerešene 
probleme na vseh področjih in mož
nostih za njihovo rešitev v prihod
nosti«.

V petek se bo sestal varnostni 
svet, da odobri tudi ruščino in špan
ščino kot delovna jezika. V var
nostnem svetu sta francoščina in 
angleščina že delovna jezika. Prak
tična posledica teg« bo, da so bo
do angleškim in francoskim prevo
dom govorov pridružili še ruski in 
španski prevod, ter da bodo poro
čila o sejah objavljali tudi v teh 
dveh jezikih.

Bolgarski predstavnik je izročil 
danes U Tantu ustno noto. s kate
ro Bolgarija obsoja ZDA. Veliko 
Britanijo in Franciji, ker te drža
ve ne priznavajo obstoja Vzhodne 
Nemčije kot suverene države in po
svečajo svojo pozornost odnosom 
Bonna in rasističnim režimom v 
Južni Afriki. Nota zavrača trditev 
treh zahodnih držav, da «je samo 
ena država in en. vlada, ki je 
pooblaščena govorit' v imenu nem
škega ljudstva v mednarodnih za
devah.«

Po napadu 
na Nmodnišnico

vprašanj in zelo zapleteno nalogo: 
kako pospešiti in okrepiti integra
cijo, ne da bi bila pri tem okrnjena 
suverenost držav članic. Ta vpra
šanja bodo verjetno obravnavali 
že na sedanjem zasedanju izvršne
ga komiteja, ki se Je začelo danes 
v Berlinu, pozneje, mogoče že v 
februarju, pa na sestanku naj višjih 
državnih in partijskih voditeljev.
Težave izvirajo iz tega, ker dobiva 
gospodarska povezava po češkoslo
vaški krizi in petem kongresu 
poljske komunistične partije trojno 
obeležje: ekonomsko, idejno-poli
tično in vojaško. S tesnejšo gospo
darsko povezanostjo držav članic 
želijo preiti na višjo raven medse
bojnega dopolnjevanja nacionalnih 
gospodarstev, kar pomeni večjo pro
izvodno specializacijo, kooperacijo 
in nove oblike blagovno - denarnih 
odnosov. Tesneje povezano gospo
darstvo naj bi bilo močnejša osno
va za še večjo idejno - politično 
povezanost članic SEV in varšav
skega pakta. Lahko torej rečemo, 
da je postala vsestranska integra
cija strateški cilj večine vodstev 
vzhodnoevropskih socialističnih de
žel. Pri tem poudarjajo, da ima jejo, če ne gre za psihozo, ki se 
Sovjetska zveza kot najmočnejši je ustvarila na osnovi vesti iz Če-

BONN, 21. — Zahodnonemški mi 
nister za obrambo Schroeder je 
obljubil 50 tisoč mark (približno 6 
milijonov lir), za podatke, ki m 
omogočili odkritje napadalcev na 
smodnišnico v Lebaehu Do sedaj 
ni komisija, ki je začela preiskavo, 
našla nobenih sledov za napadalci.

Predsednik preiskovalne komisije 
je izjavil, da so zahtevali sodelova
nje Interpola, čeprav do sedaj ni 
nobenih znakov, da bi napadalci 
bili tujci ali da so imeli možnost 
zbežati v tujino.

Dva sežiga v Argentini
BUENOS AIRES. 21 - Dve .ose

bi sta se polili z bencinom in se
žgali v Argentini, pri čemer niso 
znani razlogi in se oblasti sprašu-

partner izjemen položaj.
Nedavno se je v Varšavi končalo 

tridnevno znanstveno posvetovanje 
o gospodarski integraciji, na kate
rem so sodelovali predstavniki vseh 
članic SEV, razen Romunije. Ro
munija je že dolgo tega opozoriia 
na razliko med razširitvijo sodelo
vanja in integracijo in dala vedeti, 
da noče sprememb, ki bi omejevale 
njeno suverenost. Udeleženci posve
tovanj so, sodeč po pisanju polj
skega tiska, oblikovali o teh vpra
šanjih prožnejša in ustreznejša sta
lišča. Idejo o integraciji so soglasno 
sprejeli, po splošnem mnenju pa je 
ni mogoče doseči s kirurškim po
segom, ampak le postopno. Načelo, 
da lahko članice SEV tudi vnaprej 
samostojno ukrepajo, brez pritiska 
od zgoraj ali zunaj, naj bi še ostalo 
v veljavi. Težnje po centralnem 
načrtovanju za vso skupnost so na 
posvetovanju ocenili kot neuteme
ljene. Poudarili so pomen medna
rodnega načrtovanja, ki naj bi se 
kazalo v sporazumih med članicami. 
Pri sklepanju sporazumov, oziroma 
pri odločanju, ali se bodo države 
ali ne, naj bi ostale povsem suve- 
vključile v neko obliko sodelovanja 
rene. Zdi se, da so spoznali, da bi 
sodelovanje ali integracija dala 
boljše rezultate, če bi se spoštovala 
suverenost partnerjev in če ne bi 
bilo političnega pritiska.

škoslovaške. V nedeljo se je v me
stu La Plata sežgal na nekem tr
gu 36-letni Ruben Dc Paoli. Do na
slednjega samomora pa je prišlo 
v ponedeljek v Buenos Airesu, kjer 
se je neznani samomorilec polil t 
bencinom in sežgal v neki garaži.

Hudi incidenti med 
študentsko demonstracijo 
v Pakistanu

KARAČI, 21. — En študent je 
bil ubit, osem oseb pa težko ranje
nih med demonstracijo, do katere 
je prišlo včeraj popoldne v Dacci 
v Vzhodnem Pakistaanu na kateri 
j s policija streljala proti demon
strantom. Do tncidentov je prišlo 
v bližini medicinske fakultete mest
ne univerze. Kakih pet tisoč štu
dentov je protestiralo proti policij
skemu nasilju, agenti pa so na
valili na demonstrante. Spopadi so 
trajali dve uri. Poleg težko ranje
nih, med katerimi so štirje agenti 
in en fotograf, je bilo drugih sto 
oseb lažje ranjenih. Petintrideset 
od teh je moralo na zdravljenje v 
bolnišnice.
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PRVA LETOŠNJA SEJA DEŽELNEM SVETA

Soglasna odobritev zakonskega osnutka 
o finansiranju avto ceste Villesse-Gorica
Deželni odbor je storil korak nazaj gloda priznanja obstoja slavonske narodno skupnosti v Bon. Sloveniji

Med razpravo o deželnem prora
čunu za leto 1969 je deželni od
bor sprejel kot priporočilo reso
lucijo videmskega komunista Bara 
cefctija, ki jo je bil podpisal tudi 
svetovalec KPI Lovriha. Ta reso 
lucija je obvezovala odbor, da u- 
resmiči poseben načrt gospodarske
ga in socialnega razvoja za pod
ročje Nadiških dolin z ukrepi de 
žele, deželne finančne družbe, de 
želne ustanove za razvoj obrti in 
deželne ustanove za razvoj kme
tijstva, vse to z namenom, da se 
obvaruje homogena slovenska na
rodna skupnost v teh krajih.

Ta resolucija, čeprav sprejeta kot 
priporočilo, je silno zbodla misov- 
ce (nove fašiste) in misovski sve
tovalec Boschi je skupaj s svoji
ma kolegoma iz Trsta predložil in
terpelacijo o ((zgodovini, navadah 
in čustvih prebivalstva NadiSkih do
lini). Na to interpelacijo je odgo
vori odbornik Stopper in iz nje
govega odgovora je razvidno, da 
je odbor pod pritiskom skrajne 
desnice storil korak nazaj glede 
priznanja samega obstoja sloven
ske manjšine v Beneški Sloveniji, 
saj pravi v tem odgovoru na kon
cu med drugim, da «je očitno, da 
Je deželni odbor pristal na resolu
cijo komunistov izključno glede 
gospodarskega položaja v Načfiških 
dolinah ter ni nameraval privoliti 
v druge, pretežno politične pre
udarke, izražene v resoluciji št. 26 
svetovalca Baracettija.n 

S političnega stališča je torej za 
Slovence resno vprašanje le ta u- 
mik deželnega odbora ki pomeni 
nazadovanje in zato novo razoča
ranje nad stališčem odbora do 
vprašanja narodnih pravic Sloven
cev v Beneški Sloveniji, ko se je 
zlasti po izjavi predsednika Ber- 
zantija zdelo, da vsaj vprašanja de
janskega obstoja slovenske manjši
ne v teh krajih ne postavljajo več 
v dvom (drugo je vprašanje čustev 
velikega dela tega prebivalstva, ki 
so zgodovinsko pogojena). Zato naj 
omenimo le iz «kronistične» dolž
nosti, da je misovec Boschi izkori
stil tudi to priliko za svoje izpade 
proti Slovencem in ponavljal ogu
ljene fraze misovcev glede sloven
ske narodne skupnosti, v Beneški 
Sloveniji kar je upravičeno raz
burilo duhove ter so svetovalci 
KPI (in med njimi zlasti Lovriha). 
svetovalec Stoka (LSS) in svetova
lec Rizzi (PSIUP) odločno in ost-o 
prekinjali govornika, tako da se je 
ozračje v dvorani precej razgreli. 
Med drugim je svetovalec Stoka 
zabrusil Boschi ju v obraz, da se 
je izneveril svojemu lastnemu vodji 
(dučeju), ki je v svojih vojnih 
spominih iz leta 1915 jasno zapi
sal, da je Šempeter Slovenov prva

izmed sedmih nadiških občin, kjer 
se govori slovenski.

Svetovalec Giust je odgovoril n» 
vprašanje komunista Lavrihe gle
de utesnjenih prostorov v višji sred. 
nji tehnični trgovski šoli «2iga 
Zoisu v Trstu in dejal, da to sicer 
ne spada v pristojnost ctožele,. da 
pa je ministrstvo za šolstvo tudi 
na njeno posredovanje pooblastilo 
tržaško šolsko nadzomištvo, da je 
ustanovilo tri vzporednice za prve 
tri razrede tega zavoda Lovriha 
je odgovoril, da ni docela zadov> 
ljen s tem odgovorom ter pripo
ročil, naj dežela že pred prihod
njim šolskim letom posreduje, 
da se ne bo ta nevšečnost več po
novila.

Druga vprašanja, na katera so 
odgovorili odborniki, so se tikala 
zadev v obeh furlanskih pokraji
nah.

Drugi del seje je bil posvečen 
razpravi o zakonskem osnutku o 
deželnem finansiranju del pri do
graditvi priključka avto ceste Vil- 
lesse . Gorica, za kar bo dežela 
prispevala 800 milijonov lir, od če
sar odpade okrog 400 milijonov na 
440 m dolg most čez Sočo. Za ta 
zakonski osnutek so glasovali sve
tovalci vseh skupin, tako da jo 
bil soglasno sprejet.

V razpravi sta med drugimi spredrugimi s 
list Bergo: 
irgomas Je

[omas 
de-

govorila tudi komunist 
in Rizzi (PSIUP). Bergomas 
Jal, da bi morali predvsem čim- 
prej razpisati dražbo zo gradnjo 
mostu čez Sočo, ker gre za delo, 
ki bo dolgo trajalo. Nadalje bi 
morali upoštevati vodjo in zahteve 
sovodenj skega prebivalstva in tam
kajšnjega občinskega svet*, ki ter
jata, da se načrt spremeni, saj 
seka po sedanjem načrtu cesta vas 
na dvoje, ker pomeni med drugim 
tudi hudo gospodarsko škodo. 
Končno bi rad vedsL kako Je s 
stiki s slovenskimi oblastmi glede 
nadaljevanja avto ceste proti Ljub
ljani oziroma glede kraja, kjer se 
bosta cesti srečali. Seveda Je to 
odvisno tudi od dokončnega »črta
nja meje, ker je sedanji potek 
meje začasen.

Rizzi pa je dejal, da se PSIUP 
načelno strinja z načrti za zgra
ditev ceste, toda deželna uprava 
bi morala predvsem odločno zahte
vati, naj prispeva za cesto denar 
država, ker je pač cesta državna. 
Nadalje je dejal, da se mora spre
meniti načrt ceste, kar se Sovodenj 
tiče, ter končno zahteval jamstva 
glede povezave z jugoslovansko av 
to cesto.

Glede izbire druge različice zn 
cesto skozi Sovodnje so Rizzi 
(PSIUP) in Stoka (LSS) ter sve
tovalci KPI predložili dve resolu

ciji z zahtevo po novi trasi, ki ne 
bi povzročila škode Sovodnjam.

Razpravljalnem Je odgovoril naj
prej poročevalec Rigutto, ki je med 
drugim dejal, da bo dala deže a 
ta prispevek predvsem zato, ker se 
mudi in če bi čakali na državno 
finansiranje, bi se vsa stvar zelo 
zavlekla. Odbornik Masutto pa je 
v svojem odgovoru rekel, da lah
ko sprejme odbor obe resoluciji 
(PSIUP-LSS in KPI) le kot pri
poročilo, ker gre za tehnično vpra
šanje, ki se lahko reši le s stiki s 
strokovnjaki ANAS, da pa bo de
žela skušala doseči, da se bodo 
upoštevali interesi Sovodenjcev.

„J_, w. ^ g!
za zakonski osnutek, ker je avto 
cesta pozitivna stvar, saj bo po
vezala Gorico z Jugoslavijo, kar 
pomeni gospodarske in turistična 
stike in s tem gospodarski napre
dek. Pozval pa je odbor, naj stori 
vse, da se zaščitijo interesi Sovo
denj, to je tamkajšnjega slovenske- 

Sledilo je glasova-ga prebivalstva, 
nje z omenjenim rezultatom.

Požari suhljadi
Zimsko vreme in burja, ki je le 

dni spet zavila po Krasu, prinašala 
s seboj nevšečnosti. Med temi tu 
di kopico požarov, ki se tu pa tam 
vnemajo. Marsikdaj je dovolj iskra, 
cigaretni ogorek ali ne povsem u- 
gasla vžigalica v suhi travi, da za
gori cela gmajna Tako je bilo tu
di včeraj, ko se je vnela suhljad
pri Korošcih v Miljskih hribih. Za
gorela je gmajna, ki leži ob sme 
tišču in ognjeni zublji so že zajeli 
tudi del gozdiča, ko so iz Milj pri
hiteli gasilci. Gorelo je skoraj 25 
tisoč kv. metrov gmajne in gozda, 
vendar je stvar bila manj nevar
na, kot bi se dalo sicer misliti. Po
žar je pogasilo v nekaj urah pet 
gasilcev s tolkači in nahrbtnimi 
brizgalnami, ki so se pripeljali z 
džipom.
. Poleg lega, najrazsežnejšega po
žara, je včeraj prišlo do drugih po
žarov suhljadi pri naselju San Mau- 
ro ob Devinu, v Žavljah in pod 
Katinaro «pri Spetiču«.

< mBMMm
Sc nedostopna kvalitetna smučišča večini obiskovalcev. Na Kaninu 
lahko uredijo najmanj 18 km smučarskih prog, istočasno pa se lahko

PREISKOVALNA KOMISIJA MORNARICE ZDA RAZISKUJE

Koliko tajnega materiala 
ladje «PuebIo» je ostal«
v severnokorejskih rokah?

Povtljnik vohunske ladje pravi, da se 
jim ni posrečilo uničiti vseh dokumentov

COtRONADO (Kalifornija), 21. 
— Poveljnik vohunske ladje «Pue- 
blo», kapitan fregate Lloyd Buoher 
Je izjavil, da se mu ni posrečilo 
uničiti vsaj tajnih naprav, ki so 
bile na ladji, ker ni imel na raz
polago razatreliVa.

Bucher Je to izjavil preiskovalni 
komisiji ameriške mornarice, ki bo 
skušala razčistiti dogodek, ki je 
pred letom dni doletel vohunsko 
ladjo.

Poveljnik je izjavil, da je imel 
za uničenje elektronskih naprav na 
razpolago le sekire in kladiva. Zah
teva po uničevalnem sistemu z 
razstrelivom, Je pripomnil, so višji 
krog] mornarice zavrnili zaradi za
pletenosti in tudi prevelikih stro
škov. Z druge strani, je še dodal 
Buoher, bi rabili aa potopitev ladjena teh smuča približno 10.000 oseb

.................................................................................. ...........................................................................................................m.... .

<Podjunski trgovski center» v Dobrli vasi

Podjetnost slovenskih 
koroških trgovcev

Kdor potuje po Koroškem, bo na
cestah Podjune, se pravi na cestah 
iz Dobrle vasi proti Pliberku, Ve
likovcu in proti Jezerskemu ter 
proti Celovcu srečal tovorne avto
mobile z napisom «Center». Ti av
tomobili sodijo v sklop poslovne 
dejavnosti, ki Jo razvija »Podjun
ski trgovski center.) v Dobrli vasi 
ob cesti proti železni Kapli in Je
zerskemu. Podjunski trgovski cen
ter ima 800 m2 poslovnega prosto
ra, letos pa ga bodo povečali na 
1.600 m2. V tem poslopju Je na 
izbiro praktično vse, kar je potreb
no za opremo stanovanj in gospo
dinjstev.

Podjunski trgovski center je naj-

V Sloveniji naj bi razvili tri velika turistična središča

Kanin z novimi vlečnicami 
med turističnimi velikani
Za izvedbo investicij bi poskrbel konzorcij slovenskih in tujih podjetij
Čeprav uradnih dogovorov še ni, 

lahko vendarle utemeljeno sklepa
mo, da se obetajo slovenskemu tu
rističnemu razvoju zelo ugodne per
spektive. Dve veliki instituciji v tu
jini — EFTA in Mednarodna banka 
za obnovo in razvoj — sta namreč, 
kakor vse kaže, resno pripravljeni 
kreditirati razvoj velikih turističnih 
središč v Jugoslaviji. Kljub temu,

teriala, makadamsko cesto, hotele 
v Bovcu s 600 ležišči, nekaj igrišč 
in dva kopalna bazena — enega v 
zaprtem prostoru in enega na pro
stem; nabavili naj bi tudi dva stro
ja za teptanje snega. Izračunali so, 
da bi realizacija tega programa za
gotovila približno 6,5 milijona novih 
dinarjev presežnega dohodka letno, 
pri čemer bi bile odplačane tudi že

da konkretnih pogodb še ni, pa ven- vse anuitete. Računajo tudi, da
dar iz priprav sklepamo, da so za 
deve mišljene zelo resno. V Slove 
niji so republiški organ, po teme 
ljitih razpravah predvideli, da bi 
pri njih prišle v poštev tri zaklju
čene turistične regije, ki bi jih ka
zalo raziviti z mednarodnimi krediti 
Predlagajo namreč: zgornji del Sav
ske doline z Bledom in Kranjsko
goro,

skoraj 90 odst. celotnega prometa 
imeli z inozemskimi gosti, kar za
gotavlja tudi devizno vračanje po 
sojil. Vložena devizna sredstva bi 
se na leto vrnila 1.28 krat. Računi 
so tudi pokazali, da bi letno obiska
lo Kanin nekaj več kot 30.000 go-

brezhibno izdelanim načrtom za ka
ninske žičnice doslej vedno pri
manjkovalo sredstev za realizacijo 
tako obsežnega programa. Vendar 
pa se v Tolminu s takšnim dej
stvom niso povsem sprijaznili in 
zato so začeli široko akcijo za usta
novitev konzorcija, ki naj bi pre
vzel nase breme investicijske iz
gradnje. Konzorcij sicer formalno 
še ni ustanovljen, pričakujejo pa, 
da bodo vanj vstopila vsa večja 
podjetja tolminske in goriške obči
ne, verjetno pa tudi iz Idrije. Zade
vo si zamišljajo tako, da bi 40 odst. 
investicijskih sredstev dobil) s kre
diti Mednarodne banke, 20 odst. bi 
prispevali člani konzorcija, preosta

stov. Uresničenje tega programa bi | lih 40 odst. pa bi zagotovil partner 
ugodno vplivalo tudi na zaposlitev, iz tujine. Takšna zamisel je zlasti

slovensko obalo s Koprom, saj predvidevajo, da bi se na Žič- zanimiva zato, ker inozemski part-
Izolo in Portorožem in kaninske žič
nice.

Temeljni pogoj za kakršnokoli na
jemanje kreditov v tujini pa je 
predvsem ta, da imajo na vseh 
omenjenih območjih pripravljene na
črte in pa seveda tudi finančno 
konstrukcijo. Mednarodna banka je 
namreč pripravljena kreditirati^ raz 
voj velikih turističnih središč ne 
samo v primeru, če lahko kandidati 
predložijo projekte ampak tudi, če 
so pripravljeni zagotoviti lastno par- 
tecipacijo. Udeležba pa bi morala 
biti seveda precej velika, zakaj 
mednarodni kredit bi lahko znašal 
kvečjemu 40 odst od investicijske 
vrednosti.

nicah in v novih gostinskih objek- ner ne bi imel samo naloge, da 
tih lahko stalno zaposlilo 147 oseo, prispeva sredstva, ampak tudi, da 
medtem ko računajo, da bi lahko zagotovi obisk inozemskih gostov, 
približno 100 oseb dobilo sezonsko V Tolminu pravijo, da brez ino 
zaposlitev. zemskega partnerja verjetno kljub

... . .. „ i kreditom Mednarodne banke ne bi
Razširjeni program, ju pa bi za- mogij ugrizniti v razširjeni pro

dal, kot smo ze prej omenili, m jn b, ge „ tem prim€ru lotili
403 milijonov novih dinarjev inv - pa^ ge prej omenjenega skrčenega 
sticij, pa bi skoraj spremenil podo- j pr0(,rama ce bi namreč pridobili

Na žalost pa je treba ugotoviti, 
da v Sloveniji še niso prišli tako 
daleč, da bi imeli povsem priprav; 
ljene projekte, in zato nastaja tudi 
nevarnost, da utegnejo iti medna
rodni krediti mimo njih. Zmotno 
bi bilo sicer govoriti, da nimajo 
pripravljenega ničesar, vendar pa 
je vprašanje, če bodo lahko v krat 
kem času nadomestili tisto, česar 
doslej niso napravili, izdelavo pro
jektov, organiziranje investitorjev in 
izvajalcev. Še najdlj«. so v tem po
gledu prišli v Tolminu, kjer imajo 
pripravljen že skoraj kompleten pro
gram za gradnjo kaninskih žičnic. 
Niso pripravljeni samo načrti, am-

bo zgornje Soške doline. S tem pro
gramom ne bi samo izpolnili siste
ma kaninskih žičnic, ampak bi znat
no razširili gostinsko mrežo v doli
ni, se pravi v samem Bovcu. Ta 
program predvideva, da bi zgradili 
v Bovcu hotele z nic manj kot 5000 
posteljami, kar bi močno vplivalo 
na samo obliko turizma. Medtem 
ko bi po prvem programu razvi
jali v Bovcu in na Kaninu pred
vsem izletniški turizem, predvideva 
razširjeni program težišče pred
vsem na tako imenovanem stacio
narnem .urizmu Zmogljivost žičnic 
in drugih športnih objektov bi se 
podvojila. Medterr ko bi skrčeni 
program lahko uresničili v treh le
tih, bi potrebovali za razširjeni pro
gram samo dve leti več, se pravi 
pet let. Število stalno zaposlenih 
oseb na žičnicah iti v gostinstvu bi 
se povzpelo na 850, sezonsko pa bi 
imeli zaposlenih 590 ljudi ah skupaj 
1440 delavcev. Ni treba posebej po
udarjati, kolikšna pridobitev bi bila

pak tudi ekonomski računi, razen, *'/aj^njo ^ko doiino, od ko
lega pa so tudi že odločno začeli 
organizirati večje število podjetij, 
ki naj bi se združila v poseben kon
zorcij.

Za zdaj imajo v Tolminu priprav
ljena kar dva programa za gradnjo 
kaninskih žičnic Ožji program pred
videva investicij- v znesku 86 mi
lijonov dinarjev in širši program, 
ki pa predvideva znatno več, in si
cer investicije v znesku 400 milijo
nov novih dinarjev. Ožji program
predvideva gradnjo dveh kaninskih 
žičnic šestsedožnic in dveh vlečnic.
Razen tega naj bi v tem programu 
zgradili med drugim tudi tovorno 
žičnico za prevoz gradbenega ma-

der morajo zdaj ljudje odhajati v 
druge kraje, da pridejo do zasluž
ka. Računajo tudi, da bi prišlo let
no v Bovec in na Kanin nekaj manj 
kot 1 200.000 gostov, čisti ostanek 
dohodka pa bi znašal 32 milijonov 
dinarjev.

O možnostih za razvoj zimskega 
turizma na Kaninu ni treba še po
sebej govoriti. Spomnimo naj le na 
dejstvo, da ima Kanin možnosti za 
približno 18 km smučarskih prog, 
katerih površina obsega 530 ha. 
Na teh smučiščih se lahko brez 
gneče smuča istočasno približno 10 
tisoč oseb.

Seveda pa je kljub bolj ali manj

v Bovcu 5000 hotelskih postelj, po
tem bi ‘.rajalo zelo dolgo da bi 
takšno veliko turistično središče 
dobilo potrebno veljavo v tujini, 
kar pa si brez udeležbe močnega 
inozemskega podjetja najbrž ne bi 
mogli zagotoviti. Vprašanje je sicer, 
če bo večje inozemsko podjetje pri
stopilo h konzorciju, vendar so v 
Tolminu v tem pogledu optimisti. 
Inozemski podjetnik bi bi) seveda 
enakopraven član konzorcija.

Delo konzorcija naj bi vodil po
slovni odbor, vsi člani pa bi si de
lili dohodek na osnovi vloženih sred
stev. Kakor pravijo v Tolminu, ne 
nameravajo oritiskati na nikogar, 
da bi vstopil v konzorcij, ker je to 
po njihovem mnenju čisti gospodar 
ski posel in zato naj v konzorcij 
vstopi tisti, ki v njem vidi določe
no gospodarsko korist.

V zvezi okrog gradnje kaninskih 
žičnic se kaže ustaviti tudi ob pred
hodnih rezultatih študije za razvoj 
zimskega turizma, ki jo pripravlja 
ekonomski inštitut Slovenije ob so
delovanju s strokovnjaki OECD Ta 
študija je namreč ugotovila da so
di Kanin med tista območja, ki 
imajo največ pogojev za razvoj 
zimskega turizma v Sloveniji. Na 
prvem mestu je po mnenju avtor
jev študije Triglav z Bohinjem, na 
drugem mestu pa Kanin in na tret
jem mestu Kranjska gora s Planico. 
To pa seveda ne pomeni, da bi naj
prej morali zgraditi triglavske žič
nice, ampak mogoče celo nasprot
no. Z gradnjo kaninskih žičnic si 
lahko pridobijo potrebne izkušnje 
za to, da »naskočijo* nekakšno kro
no slovenskega zimskega turizma 
— Triglav.

novejša pridobitev Podjunske tr
govske družbe, ki so jo pred leti 
ustanovili bratje Rutar in drugi 
družabniki. Svojo trgovsko in tu
ristično dejavnost razvija ta druž- 
ha zlasti v območju Kiopinjskega 
jezera, to je v občinah Dobria vas, 
Škocjan in Zitara vas, kjer imajo 
družabniki svoja trgovska in turi
stična podjetja.

Družba Je svoj prvotni namen o 
skupnem kupovanju potrebnega 
blaga za družabnike močno razširi
la s tem, ko je ustanovila še po
seben skupni prodajni center v 
Dobrli vasi. V Podjuni s 43.000 pre
bivalci je trgovski center v Dobrli 
vasi največje tovrstno trgovsko 
podjetje

S tem so postali družabniki Pod
junske trgovske družbe pomemben 
slovenski delodajalec, saj zaposluje 
okoli 30 ljudi, med turistično se-

središč.
Poleg gradnje hotelov, cest, žič

nih sistemov in urejanja prometa 
bo morala vzporedno napredovati 
tudi organizacija zimsko športnih 
prireditev, brez katerih si razvitih 
zimsko športnih središč ni mogoče 
sploh zamisliti. Pohorje ima v tem 
pogledu že dobre pogoje, saj je 
smučarski šport postal kvalitetnej
ši Z vidika uveljavitve Pohorja 
kot zimsko športnega središča pa 
ima še poseben pomen organizacija 
elitnega smučarskega tekmovanja 
za, «Zlato lislcoii. S tem tekmova
njem se Pohorje že vključuje 
v program mednarodnih zimsko - 
športnih prireditev in po svoje 
spodbuja k hitrejši izgradnji raz
vitega zimskega turizma na Po
horju.

PO PETIH LETIH PREISKAVE

V Genovi oprostili 
skupino neofašistov

Obtoženi so bili organizacije fašistične 
stranke, izdelovanja bomb in atentatov

Medtem ko Je tekmovanje za 
«Zlato lisico« že prodrlo v medna-

zono pa tudi 100 in več. Postrežba r°dnl program evropskih smučar- 
v njihovih poslovalnicah in penzio-1 središč, pa se z novim' urba
nih je v obeh jezikih, nemškem "'stičrtim programom odpirajo per- 
in slovenskem, ker so uslužbenci1 ve. da se Pohorje tudi glede 
takorekoč samo Slovenci. ■ u-«dUve z)msko športnih- naprav,

gostinskih in drugih objektov ena-Podjunska trgovska družba je 
zgleden primer, kakor se tudi ko
roški Slovenci, oziroma trgovci 
med njimi trudijo, da bi držali ko
rak z razvojem modernega poslo- 
vnaja in obratovanja.

kovredno vključi v ta evropski ok
vir razvitega športnega turizma.

GENOVA, 21. — Skupino mladih 
neofašistov iz Genove, ki so med 
1962. in 1963. letom postavili na 
noge nezakonito organizacijo In so 
Izvedli nekaj atentatov na sedeže 
levičarskih strank, so oprostili že 
v preiskovalnem delu obtožbe, da 
so ustanovili fašistično stranko in 
združenja v kriminalno skupino ter 
so jim priznali amnestijo za ob
tožbe, da so izdelovali bombe ter 
sramotili osvobodilne sile.

Na seznamu obtožencev je bilo 
26 oseb, vendar je glavno skupino 
naj-boj vnetih neofašistov sestav
ljalo kakih dvanajst mladeničev, 
ki so imeli v času dogodkov kvečje
mu 16 ali 17 let. Med temi je bil 
tudi sedaj 23-letni Everardo Le- 
vrero, vodja ropa na poštni urad v 
Ulici Paleocappa. Rop Je Levrero 
izvršil tik pred božičem, sedaj pa.je 
v bolnišnici, ker je pred aretacijo 
skušal napikvitf samomor. Kljub 
takojšnjemu posegu policijskih a- 
gentov, je možno, da se je Levreru 
posrečilo spiti nekaj strupa.

Sodna preiskava je trajala pet let. 
Zagovorniki so vztrajali pri trditvi, 
da je treba njihovo obnašanje pri-
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Aprila stoletnica 
ptujske gimnazij«

Gimnazija Dušana Kvedra v Ptu
ju bo v aprilu proslavila stoletni
co svojega obstoja. Takrat bodo v 
gimnaziji odkrili spominsko ploščo, 
na razstavi fotografij in dokumen
tov pa bodo prikazali zgodovino 
gimnazije. Pripravljalni odbor ter 
ptujsko zgodovinsko društvo pa bo 
oktobra pripravilo srečanje zgodo
vinarjev, na katerem bodo razprav
ljali o vlogi in pomenu gimnazij 
na Slovenskem.

«Po stezah 
partizanske JeIovic«»

V počastitev legendarne bitke 
Cankarjevega bataljona pred 27 le
ti so bile v nedeljo v Dražgošah 
sklepne prireditve letošnjih 12 -tra
dicionalnih zimsko-športnlh prire
ditev «Po stezah partizanske Je
lovice«. Ne samo udeležba številnih 
tekmovalcev, pač pa tudi množičen 
obisk domačinov in občanov škofje
loške občine ter ostalih gorenjskih 
občin Je bil tokrat toliko večji 
predvsem zaradi tega, ker je letos 
prvič škofjeloška občina v spomin , 
na ta zgodovinski dogodek prazno-1 
vala svoj občinski praznik, števil- i 
nejšo udeležbo pa je pripisati tudi 
temu ker so gorenjske občinske 
skupščine sklenile, da bodo odslej ' 
sofinancirale te tradicionalne pri
reditve.

Po žalnih svečanostih pri spo
minskem obeležju in na vaškem po
kopališču so prišle v Dražgoše pa
trulje nekdanjih devetih partizan
skih enot, medtem pa so se že začela 
smučarska tekmovanja, želja Draž- 
gošanov pa Je, da bi v prihodnje 
prišla v ta kraj v večjem številu 
tudi gorenjska mladina v okviru 
odredov predvojaške vzgoje, saj bi 
tako obletnica legendarne dražgoške 
bitke dobila ob vsem tem še večji 
pomen. Predvsem glede prenašanja 
in oživljanja tradicij NOB na mlaj
še rodove.

pisati mladostni vnemi. Zaključek 
preiskave, ki jo je vodil dr. Lino 
Datovo, Je ta, da so vse obtožence 
oprostili obtožbe organizacije fa
šistične stranke in združevanja v 
kriminalno skupino, ker «dejanje 
ne obstaja«, medtem ko so druge 
obtožbe odpadle zaradi amnestije.

Neofašlste So aretirali maja 1963. 
Policija je ugotovila, da Je skupina, 
ki se Jo najprej imenovala »pro
stovoljna nacionalna' milica« in je 
nato nastopala kot »nacionalne čr
ne brigade«, izvedla v enem letu 
številne bombne atentate na sedeže 
levičarskih strank in raztresla le
take z neofašističnimi gesli kot n. 
pr. «c8mer«ta, preparati che l’ora 
sl avviclna« ali z žalitvami odpor
niških sil. Sedež «brlgad» je bil 
na podstrešju nad Levrerovim sta
novanjem, kjer so mladeniči obesili 
po zidovih prapore in slike Musso
linija m Hitlerja. Tu so tudi tiskali 
Ilegalne lepake jn pripravljali bom
be. Preiskovalni sodnik je v svoji 
razsodbi navedel, da skupina ni 
predstavljala nobene nevarnosti in 
ni imela ne kakovostne niti kvan
titativne karakteristike, da bi lahko 
množico organizirala v stranko. 
Najbolj čudna pa je njegova pri
pomba, da se mladeniči niso zdru
žil; v kriminalno skupino s kri
minalnimi nameni. Njihov namen 
je bil zajeziti napredovanje strank 
skrajne levice in s tem dokazati, 
da ne soglašajo niti ne sprejemajo 
njihovih političnih načel. In aten
tat? Sodnik pravi, da je do teh 
prišlo samo ((priložnostno« kot sad 
osebnih pobud.

Coretta King v New Delhiju
NEW DELHI, 21. - Coretta King, 

vdova umorjenega črnskega pacifi
stičnega voditelja Martina Lutra 
Kinga, je prispela danes v New 
Delhi, kjer bo prejela »Nehrujevo 
nagrado za mednarodno razumeva
nje*, ki so jo dodelili spominu moža.

V SAVI PRI OSTRU2NIC1

Čoln se je prevrnil: 
osem oseb je utonilo

BEOGRAD 21. — Danes popoldne 
s« je v Savi pri Ostružnici prevr
nil čoln v katerem je bilo devet 
oseb. Rešila se je samo ena oseba, 
medtem ko so vsi ostali utonili. 
Doslej so našli trupla samo treh 
žensk.

PRI PROMETNIH NESREČAH

Lani na hrvatskih cestah
kar 816 smrtnih žrtev
BEOGRAD, 21. — Na cestah Hr

vaške je lani v prometnih nesrečah 
izgubilo življenje 816 oseb, 11.166 
oseb pa Je utrpelo težje oziroma 
lažje poškodbe. Materialna škoda 
znaša skoraj 45 milijonov dinarjev. 
Najbomembnejši vzroki nesreč so 
nedisciplina, vožnja pod vplivom 
alkohola, delno pa tudi slabe ceste.

Pohorje v zimski sezoni
Po poročilu iz Maribora je ne

koliko nepričakovano prišla novica, 
da bi Pohorje lahko kandidiralo 
za mednarodno posojilo Efta v vi
šini okrog 90 milijonov starih di
narjev. Za poznavalce, zlasti pa za 
tiste, ki so zadnji dve leti teme
ljito proučevali možnosti za razvoj 
zimsko-športnega turizma na Pohor
ju in pripravili temelje urbanistič
nih programov, pa Je ta možnost 
tudi edina učinkovita rešitev, če se 
hoče Slovenija dokončno načrtno 
odločiti za graditev zimsko športnih

PARIZ, 21. — Preiskovalni orga
ni, ki raziskujejo vzroke umora 
Stefana Markoviča, so sklenili še 
enkrat zaslišati pokojnikovega «de-

si na sedežu sodne policije. Ni iz
ključeno, da bodo tedaj soočil De- 
Iona in njegovo ženo. Alaina Delo- 
na so trikrat zaslišali kot pričo,

lodajalca« filmskega igralca Alaina medtem ko so njegovo ženo dva- 
Delona. Igralca so že kmalu po od- krat in enkrat celo v priprtem »ta-
kritju umora zasliševali celih 52 ur,

Policijski funkcionar, ki je Delo
na obiskal na domu, ga je našel
z gripo v postelji. Delon je javil 
nekemu prijatelju - novinarju, da 
bo moral na zasliševanje v četrtek.

Tudi Delonova žena Nathalie, ki 
je v Rimu, kjer Je zaposlena s 
snemanjem filma »Le sorelle«, je 
dobila poziv, da se v četrtek zgla-

BARI, 21. — Tožilstvo vojaškega 
sodišča je uvedlo preiskavo proti 
22-letnemu mornariškemu podčast
niku Antoniju Multeriju doma iz 
Barija, pri katerem so našli vrsto 
dokumentov s podatki o italijanski 
pomorski eskadri.

Poveljnik pomorskega vojaškega 
odseka Joni ja in Otrantske ožine 
je danes objavil poročilo, v kate
rem je navedeno, da je zadeva pre
šla v pristojnost vojaškega tožil
stva v Bariju.

Multeri, ki je bil vkrcan na jy>- 
možni ladji »Etna«, je sedaj baje 
v vojaškem zaporu v Tarantu.

najmanj dve uri.
častnik je tudi izjavil, da s( 

še pred odhodom na nesrečno* 
sljo vzdolž severnokorejske o* 
pozanimal kaj bi se zgodilo, 
napadli ladjo. Odgovorili so ( 
da ne sme pričakovati pomoči ^ 
narice ali letalstva, ker ne bi $ 
pravočasno poseči. Na »PTietoSPj 
so imeli le deset brzostrelk, 1 
karabinko in sedem pištol k*1' 
je še dodal Bucher.

Kapitan še nj pojasnil & 
tajnega materiala je padlo v f
Severnokorejcev. Izjavil je, dal1 di 
ladijski kurilnici zažgal precej11 
nega materiala, nekaj pa so F 
vrgli v morje v obteženih vre* H 
«Po pravici povedano,« je zaldJ’ m 
častnik, «nismo mogli uničiti vs» st

________ J p(
ARETACIJA V CALANGIAN^

s\Zaradi posesti orožja j 
ali umora in ugrabit'1 °s;

CAGLIARI, 21. — Patrulj*.: 
rabdnjerjev in policijskih p
je prejšnjo noč pregledala ni
stanovanjske hiše na podeželM 
langianusa. Ker so v hiši 38-1«°’ 
Giuseppeja Pitorruja našli dve 
štoli, so kmetovalca aretirali 
poslali v Tempio za rešeta. ^ 
jo so izvedli v okviru prei®' 
za ugotovitev banditov, ki so H 
nuarja letos hoteli ugrabiti 
da Cordo, pri čemer so ubili J
govega očeta. Preiskovalni , i si
so pojasnili, da so Pitorruja, - 
tirali zaradi posesti vojnega fltl, p] 
in ne, kot se govori, zaradi u ^
ležbe pri napadu na očeta ib di 

Kvestura v Nuoru je zanik*J*J ^
' k»: jaso z včerajšnjo akcijo, pri ; | 

so sodelovali tudi karabinjerji'; 'a 
teli zasačiti v Oruneju Pec| jj* 
Cherchija, to je brata band1**; d 
je pod obtožbo roparskih nap*, n< 
ugrabitve oseb in umorov 
drugim tudi nekega agenta 
policije) v zaporu v NuorU, ki

n n

policijsko akcijo so preiskali
vilna stanovanja in med tefld ' q 
bivališča sestre in drugih *y di 
nikov iskanega bandita, ki ■ 
izognil ((posebnemu nadz® 
Kvestura je zanikala, da 
Cherchi zbežal z okna nekega 
novanja.

;lh > dl
M jjj P'■dz#*; c,

a i&l m 
ekega z.
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IZ LOŽE »PICCOLE SCA^ dl

Protest Zecchilia
med predstavo nove 
opere «Votre Faust*

Baritonist Ze**MILAN, 21.
»u, m j(-- (\(il gieuajec J ?
v gledališču »Piccola Scala* Z '
čfoil.i n/VI yr.rf rt rlnlo D.Bnnin Irt «

_________________ M d
vano iz lože začel protestirati' j
seurja »Votre Faust«, je nep^l 

testiral, ker so opero predvai8’; i'

odmorom med prvim in drug*^ £
janjem je operni pevec glasbi 
testiral, ker so opero predval ■ 
govorniški obliki brez scen 'j^ &

•m vi
stumov. »Ni pravilno,« je ^ P*
Zecchillo, «da italijanski dav* 
čevalci plačujejo 50 milijonov 'i| 
opere kot je ta, ki je n n rnčb S( 
le nekaj stotinam privilegirali P
coh* Iratufnrio i Pseb«. Zecchillo, katerega je 53 
opere opozorilo, naj ne P,r0^j> ®
je zatem zanustil gledališče, ‘"(i 
je, da bo od uprave milanske^ k
VC* 7QhIfl\/ol rlo mu unncvVI " p]

i; r'I n
re zahteval, da mu vrnejo 
ki ga je plačal za vstopnino-

Baritonist Zecchi lo je -/nab’ ( 
je v zadnjem času večkrat °"ji ■1
ziral protestne manifestacije v . lj
ru gledališč. V prejšnjih bi**! 6
so Zecchilia in nekatere peVCjJ
tirali, ker je «zasede!» urade z*i
mesti te v gledališkega osebja
lanu.

V STAROSTI 73 LET 

V Tre vinu umrl 
pisatelj in časnika** 
Giovanni Comisso

ci
l isti

h,
s>St

i Vi
I Vi

ki

Danes PjfTREVISO, 21. - 
je v starosti 73 let umrl v 
niči «Ca Foncello» v TrevisV• 
lelj Giovanni Comisso. Že ob 
cu februarja lani je bil zaroo' 
iganske kapi paraliziran, | 
se je kasneje toliko opomoQe\' 
je lahko ostal doma. Kastifl) 
moral v bolnišnico in 4. oktoM0. 
je začel hirati. 'r- —

nju. Nathalie je rekla, da se ne 
more oddaljiti iz Rima in da je že 
izpovedala preiskovalnim organom.

Delon se med tem pripravlja za 
nastop na reviji, kjer bo plesal z 
Zizi Jeanmaire (na sliki). Med eno 
in drugo vajo pa bo morla pove
dati policajem še enkrat kar ve in 
zna o njegovi bivši telesni straži 
in tajniku, ki so ga neznanci za
hrbtno umorili.

ATENE, 21. — Atensko sodišče 
je včeraj obsodijo na 8 let zapora 
60-letnega Georgesa Malaiosa, ki je 
bil obtožen filokomunističnega pre 
vratnega delovanja. Malaiosa so ob
tožili, da je $ sedmimi osebami 
pisal po zidovih prevratna gesla 
in da je razdeljeval protivladne le
take. Sodišče je šest oseb obso
dilo pogojno na razne kazni, ene
ga obtoženca pa je oprostilo.

Tu pa tam G 
osvestil, danes ponoči pa jo r 
gel novemu napadu. J

Giovanni Comisso se je rf/ 
oktobra 1895 v Trevisu. M 
starši iz premožne družine s\ 
teli, da bi postal odvetnik>j 
ko je Comisso 1924. leta dipiffjt 

čutil več veselja do noezir,je čutil več veselja do poemr/i 
do prava. Udeležil se jo .H 
svetovne vojne kot častnik ‘jv 
di kot vojni dopisnik. Comis!f 
sledil tudi D’annunziu na Kek0\. 
leta je s svojo knjig/o «Go" it 
mare» dobil nagrado MarguttO'1
je bil za iCapricci italiani*
jen z nagrado Viareggio, t** 5;
Ic/letl/l/l/l vin n j • ... I . . r • l nflfl Wkasneje pa si je zasluzil z 
to attraversa la strada» f
Strega. Končno so mu 196*• « 
dali za njegovo skupno do1 P 
grado Montefeltro.

Kot časnikar je Comisso Pff' ? 
val precej sveta. 1930. leta O 
posebni dopisnik «Corriere dot^m c 
ra» na Daljnem vzhodu in L s 
siji, za «.Gazzetto del popolV 
pisal dopise iz Afrike, kasHe“i J 
pisal za «Stampo» iz Pariz«'.1 
ni je. Nemčije in Egipta. konC^j a 
je dopisoval rimskemu 1
ruz iz Grčije. Do lani je sod1 
na tretji strani iGazzeitina*•
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Posvetovanje 
v Zagrebu 

šola in religija
Dopisnik beograjske «Potitikfe» poroča iz Zagreba

nailfcVena hierarhija, točneje njen 
si i0 ,■! konservativen zato pa ze- 
3 f yP**van del, je sklepala, da je 
<# j,,... K P'SU protokola med zveznim 
il nj-,snirn svetom in državnim taj- 

Vatikana prišel primeren 
krervt za. začetek ukrepov glede 
va v? njencga političnega vpli
va' ^ namen postavlja zahteve, 

astopa na radiu in televiziji, 
«vnih tribunah ■id tod zahte-

s'av?jen-nevtra'n’* šoli. po iavnem
isol snlnhJcnju cerkvenih praznikov in 

v f nem rii" za vPl'v Cerkve v celot- 
jgjj dežel , zbeno-političnem življenju

so Friri uS°*'Py‘tev je poudaril Zlatko 
v-r^ Rr,,' politični delavec v CK SK 
lili* menti e- V- svoj‘ obširni in doku 
vsftf stih "J-1 študiji o nekih značilno

Po nnHnOSOV s katoliško cerkvijo 
štucij?5P|lsu, omenjenega protokola. 
SVp. Ja ,Je bila pripravljena za po- 

l J gi šoh? ?° zas<x|anje o vzgojni vlo-
zacoj . 0 delovanju Cerkve za

■ danje, ki je bilo v Zagrebu v 
ske J-'aciji uredništev listov »Školj-

novice* in «Polet».
4 Friri Uv°du svoje študije je Zlatko 
ite'”' nih .um^n'1'. da zmeda v cerkve- 
liu po podpisu protokola

Va|,i, zveznim izvršnim svetom in 
■iv« ftišti,„an°m ni trajala dolgo. Duhov- 

enmn° Je zavzelo kolikor toliko 
Wtno stališče v zvezi s protoko-

§a tolmačilo kot rezultat
po-

«0ri1n- b unmaeuo koi 
Putr Cn.e®a stališča Cerkve in 
Pacanja države*
^rid naspr°tju s tem, je poudaril 

vi sreriči družbena komunikacijska 
j»! tva ~ tisk, radio in televizija 

prvihZen ^ra.jšlb vesti, posebno v
kola jesenih po podpisu proto- 
'li'ža’,,1niso bol] izčrpno obveščala 
Friri„ anov o tem dogodku. Poaia. Frido‘Jdnov 0 tem dogodku. 

n> jivnosf01 • mneniu jugoslovanska 
rti,1 takšn,1 11 *. bila pripravljena na 
iepl> je jn 1 p°htično potezo Jugoslavi- 
lit» da Zaradi tega ni nič čudnega, 
.pa* neia„„Se.°b tem dogodku pojavile 

\f za .. in tolmačenja, da gre 
cA y lpko »popuščanja* države.
‘.e kroBih'S^ bobi se je v cerkvenih 
‘k, z j.„ ?ačela polarizacija v zvezi 
ni i Gn^^.J.unjom koncilskih stališč.

fl
^ Pri<;!ianje (za koncilske ideje), je 

irsr otna 
jiK ega

Predvsem v vrstah mlaj-
i nilarii^U*10vn*štva, posebno med 
a mi teologi, ki se vedno bolj

!?v.zema®j° za izvajanje koncilskih 
nas-1" v°dijo javno polemiko z 
i^itni stališči in to četo te-.

in
bij.

^bar se za takšna stališča
cerk^aj° tudi posamezni visoki

eni dostojanstveni^'. Hkrati
6 i 'bjai £erkvi prisotna tudi grupa-

Ijanju^1 /?e z°perstavlja «posodab- 
>> bonecja Cerkve in skuša ohraniti
7 sleherhVn° orientacijo, upirajoč se

r novosti v Cerkvi.S 0c£rnemu
> i 2aposi *rjb\ skoraj vse nezadostno

vodstvu je uspelo

tedovnne buhovnike (redovnike in 
daj __ ceJ' tako da se zdi, da se- 
r%V(; prav‘ Frid — med duhov- 
Cerkvg n' neangažiranih ljudi. 
vzerna n° v°bstvo se posebno za- 
(vernii,- za formiranje «laikata» 
go, (jg v službi Cerkve) z nalo- 
Političn gav.angazira v družbeno- 

®n> življenju in s tem skuša 
katniizi. af°Iiške poglede na svet,' **ii kstoijii^tobške poglede na svet, 

’e* Sebtia et'ko, moralo, vzgojo. Po-
h\i. DQ7fU|n/\r<i i - ___ ___ _____ r___"JJ yiirani,P<!z<11,'nost je usmerjena for- 

.a nJ., aiaata med razumništvom.j »e D(K„, Kala med razumništvom, 
lf,?i din0 bej meci študentovsko mla

id ^Ve IR^u,|kcionarjev katoliške cer-J Ve u« "^‘onarjev katoliške (

ni, dier uacionaipih odnosov, pri če-
ofK Post, j okoristi sleherna prilož-
i? V. ljUje Se cerkvena Iil.ii-.Jril,i..1 1751-

Sa
cerkvena hierarhija vsi-

ha* rl b
dodaj j ~ je rekel Frid — in 
aPgažir se katoliški tisk pogostoJas«? /r'

'ero in nacijo. V zadnjem

predstavnik posamezne-

!

P«sa
k°Vništ? v vrstah katoliškega du-
strujatv,a P°javlja tudi nasprotna
Strni. ’ 3ntit.P7ft cttiilišpem.
^ .. . 
yeč šl,, ,nac'je v preteklosti Cerkvi
kev ,, °d°valo kot koristilo*

antiteza tem stališčem, 
k’ trdi, da je »istovetenje

Opažal' š‘?v 5/1967).
(»Cer-

pA kovnijj^ Se P°večana dejavnost du-
9  ̂Tpri zbiranju otrok in 

, f ^dnjem . dejavnost, posebno v 
ij * 'bopo!", casu, spremljajo razne 
,ji, taztia n,,”oblike kot so izleti, 
1/ Pp iKr„ udinska tekmovanja, šport- 
■jd *® pr(L'td' Gradt ali prilagajajo 
1 ek uka, k°n za poučevanje vero- 
ifd' f«bliat0ftori, ki se pogosto upo- 

k® dela tub* za že omenjene obli- / .Tudi
lzPied kPPjalna dejavnost je ena 

katB>Paz?n’b dejavnosti v dobi, 
Ki- eri govor - poudarjafid, 2n - .

, . aoa je praksa Cerkve priOPga .'-m
siJ^uju brezplačne prehrane 

j* fabli, e’ Pri zbiranju in delit- 
s°lsltih u e„ °bleke, obutve, starih 

, sy®V, knhg, pri zbiranju sred- 
•1* V'T 0rt 1 nakupu in delitvi zdra- 
4 fega. ppebskih pomagal in dru- 
r . tePziVn„ri organiziranju bolj in- 
" <1 ^slo^ tovrstne dejavnosti pod 

llejanskr.*fi0s.astnost bede* Cerkev 
'! f todiočj: kritizira eno pomembnih 
n ' ZafadiJ družbene dejavnosti, ki

in
,( ..'‘Pad, „
nt> k^e 0,„nezabostne zavzetosti 
*(| ?6Pih niz*ranosti s strani druž
il 1 h totp ganizacij ostaja nerešeno.

PPPstoj. Pa . ustvarja svoboden 
J rf^rid a široko akcijo Cerkve. 

rf ka, je v p omenja tudi dejstvo, 
H Hor t, j.erkvi drugod na svetu, 
1 f H J™* V Jugoslaviji vedno 
^ v0bobn(,rn0ten nov' odnos nasproti 

riU’ anva.r svetu’ socializmu, mi 
L^jnjiSt,z.lranju vseh ljudi za na 
» tobo afv°j gospodarstva, za o 
5° v n, skuPne domovine. Hkrati 
fbsotn« ',ru . Cerkve v Jugoslaviji 
V*®ftiaj0 tobi stališča, ki se za- 

28 bolj realno oceno sa-

4

moupravnega socializma in ki za
htevajo novo mesto Cerkve v druž
bi. Ko se, v nasprotju s tem, ugo
tavlja, da določene število cerkve 
nih dostojanstvenikov in ljudi, ki 
so blizu Cerkvi, nudi odpor njene
mu posodabljanju in da ne želi 
sprejeti njene spremenjene vloge, 
ki izhaja iz spremen jenih družbe
nih odnosov, se s tem želi prika
zati, kako del klera v Jugoslaviji 
zaostaja za svetovnimi premiki v 
sferi katoliške cerkve.

Takšna konservativna stališča v 
Jugoslaviji, je zaključil Frid, so 
prisotna v precej širokem razpo
nu: od neposrednega »rivalstva* z 
državo in z zavzemanjem opozicij
skega stališča nasproti socializmu 
— pa do zahtev, da Cerkev za
stopa vernike v necerkvenih vpra
šanjih.

Razen tega se pri delu duhov
ščine, posebno med dostojanstve
niki še vedno opaža težnja po po
sploševanju posameznih ekscesov 
nasproti Cerkvi in se tendenciozno 
vnaša tudi nemir med državljane 
ter se ustvarja vzdušje d nekakšni 
verski nesvobodi, o drugorazred
nih državljanih, kar povzroča raz
dor med državljani-verniki ter dr
žavljani, ki to niso... • <

Zelo očiten primer takšnega* sta
lišča je prišel pred nedavnim do 
izraza v vrstah zagrebške nadško
fije in to zaradi skrajno netolerant
nega in ignorantskega stališča ne
kih njenih predstavnikov nasproti 
vidnemu vatikanskemu dostojan
stveniku *— priznanemu antifašistu 
in poborniku konstruktivnih idej — 
samo zato, ker je dal priznanje 
predsedniku Titu, Jugoslaviji in 
njeni borbi za mir na svetu.

Ko je na kratko strnil prvi del 
svojega razglabljanja, je Zlatko 
Frid podčrtal, da je v Cerkvi pri
soten odpor novemu, da pa je 
hkrati prisotno tudi novo, kar po
trjuje prepričanje, da se je v Ju
goslaviji Cerkev začela spreminja
ti in da bodo bodoče spremembe 
odvisne od nadaljnjih sprememb na 
svetu, od razvoja socialističnih od
nosov v jugoslovanski družbeni 
skupnosti, kot tudi od odnosov sil 
v Jugoslaviji. Podpis protokola, dc- 
klaracije drugega vatikanskega 
koncila, dejavnost duhovništva, po
larizacija v Cerkvi, orientacija in 
angažiranje velike večine državlja
nov:'— vernikov pri «gr«l!jS(. so*

PRED GOSTOVANJEM ZAGREBŠKE OPERE V TRSTU

Glasbeno-odrska dramatika 
skladatelja D. Šostakoviča

Če pisatelji hočejo vplivati, 
morajo biti predstavniki na
roda svojega časa. To, kar 
narod hoče, želi, zmore, mo
rajo oni izražati z duhom in 
močjo.*

Goethe

Tudi v Londonu so te dni sezonske razprodaje, kot pri nas, vendar z 
razliko, da mora tam trgovec označiti tudi prvotno ceno, ker bo sicer 

plačal mastno globo. Gole noge pa so brez cene.

S temi jedrnatimi besedami je 
veliki pesnik skušal opisati poslan
stvo pisateljevo.

Smatram, da ne bomo popačili 
širši namen avtorja, če smisel po
vedanega razširimo na splošno 
področje vseh umetnosti in tako 
tudi na področje glasbe.

Če opazujemo s tega gledišča 
pojavo sodobnega sovjetskega skla
datelja Dmitrija Šostakoviča in 
njegove opere »Katarina Izmaj- 
lova», potem bomo lažje prodrli v 
bistvo družbeno-zgodovinskih do
godkov, ki so povzročili toliko pro
tislovij in razprav okoli njegove 
stvaritve.

Njegovo prvo delo na področju 
glasbene predstave, opera »Nos*, 
po istoimenski Gogoljevi povesti, 
jasno izpričuje poskus, da z ene 
strani nadaljuje realizem Musorg- 
skega, da pa v izraznih sredstvih 
gre dalje, poslužujoč se dosežkov 
nove muzike. Mladi skladatelj je 
bil tedaj v obdobju iskanja nove
ga, v stanju eksperimentiranja, 
tako da mu je muzika nastajala 
nekako preveč bridka, ostra in ne
ubrana za tedanjega poslušalca.

To delo, Izvajano prvikrat 1930. 
leta, mu prinese prvi napad urad
ne kritike, ki odklanja njegove

POBUDA S KONGRESA ITAL. KNJIŽNIČARJEV

V bolnišnicah bi morali 
imeti primerne knjižnice

Tudi branje je lahko dobro terapevtsko sredstvo

dalizma, vso to j^ °dPfto
(jiškusijo v jugoslovanski dfuzbi.

Med osnovnimi nalogami sodob
ne družbe je nedvomno tudi skrb 
za dvig in razširjanje kulture 
med najširšimi plastmi prebival
stva. Ni potrebno niti omenjati, 
da sodi med osnovna sredstva za 
dosego tega ustanavljanje čim 
več javnih in spepisJjziranih knjiž
nic, šolskih knjižnih zbirk in na
sploh sprej^pjanje.. vseh tistih u-

DA BI NEKOLIKO OBUDILI STARE SPOMINE

Kje so in kuj počno 
bivše filmske zvezde

HOLLYWOOD, 21. - Vse revije 
in podobne publikacije so polne 
opisov življenja, celo intimnih za
dev posameznih filmskih umet
nikov in umetnic Tisti, ki sledijo 
tem revijam, pogosto vedo o po
sameznikih še vec kot prizadeti 
sami. In vendar se zgodi, da ta 
ali ona filmska zvezda, da ta a« 
oni filmski umetnik tiho izgine iz 
javnega življenja in preide v po
zabo. Tisti, ki so pred desetletji 
pa tudi pozneje, stalno sledili vse 

kar je bilo novega v film-mu.
skem svetu, se prav gotovo spo-2MVC1I1 ovw.v«, j------- c* , i
minjajo raznih imen, vendar ten 
ljudi ne vidijo več, ker so se pac 
umaknili iz filmskega sveta. Ro
glejmo, kako je z nekaterimi ne
koč in še pred nedavnim slavni
mi umetniki in umetnicami.

Ester miliams je bila znana kot 
filmska umetnica - plavalka. « 
filmskega sveta se je umakmla 
pred nekaj leti, vendar ne živi 
mirnega življenja doma, pac pa 
se ukvarja z gradnjo plavaln h 
bazenov, ki so v ZDA sedaj zelo 
v modi. Nekateri trdijo, da sedaj 
zasluži več kot je služila tedaj,

James Cagneg je bil znan po 
svojih grobi n vlpgah. Danes je 
Cagnev star 68 let in se ne ttiara 
vec vrniti k filmu. Verjetno zato.
ker mu daje večje finančno za
doščenje reja selekcionirane zivr 
ne. Po nekaj mesecev živi na 
atlantski po neka* na 
obali in tako mu leta zrele dobe 
minevajo.

Jearme Cram je še razmeroma 
mlada in privlačna zenska. Če
prav je močno zaposlena s svojo 
družino, saj ima kar sedem otrok, 
je še vedno pripravljena sprejeti 
kako manjšo vlogo

Gene Tierneg je zapustila film
ske ateljeje pred 15 leti, toda še
vedno se," posebno v zadnjih le
tih, postavi pred filmsko kamero. 
To pa izključno iz osebnega za
dovoljstva, ne pa morda iz po 
trebe, kajti živi v velikem bo
gastvu v Texasu, kjer je njen 
mož petrolejski industrijec 

Kdo se ne spominja Margaret 
je bila nekoč »co

ni tako daleč, saj je umetnica da
nes stara kjjmaj 32 let. Toda nje
na slava «čudežnega Otroka* je 
že zdavnaj mimo in. danes igra 
poprečhč vloge v filmu gli za te
levizijo, Pred nedavnim Se je lo 
čila od svojega moža.

, Tab Himter, ki je bil do pred 
nekaj leti zelo popularen, še po
sebej v Ameriki, se je v glavnem 
posvetil1 reji konj Ima svoje po 
sestvo v'Oregonu, kjer v glavnem 
živi. Od časa do časa pa vendarle 
stopi ali pred filmsko kamero ali 
na odrske desko

Bettg Grable se je posebno v 
drugi svetovni vojni uveljavila, 
ker je odhajala v zaiedja bojišča, 
da je v Svojimi lepimi nogami bo
drila ameriške vojake. S tem si 
je še bolj utrla pot v filmski svet, 
ki ga je pa pred leti zapustila in 
živi sedaj ‘v Nevadi

Ko smo že pri muzikalu, se bo 
mo spomnili še umetnice Aliče 
Fage, ki je ena prvih umetnic, ki 
se je uveljavila na tem področju. 
Svojo- dejavnost pa je zaključila 
že pred kakimi !5 leti, ko se je 
povsem posvetila družini, pred
vsem otrokom V zadnjih letih pa 
se tu pa tam ponovno pojavlja na 
televiziji. Baje namerava ponov
no priti k filmu, »ko pa so otroci 
že dorasli*.

And Miller spada tudi na pod
ročje muzikalov Pravzaprav se 
je uveljavila v tovrstnih filmih 
lii kljub - temu, da je v filmih ne 
videvšmo več, se še vedno uve
ljavlja kot baletka in nastopa sle
herni dan. Sedaj živi v Beverly 
Hillsu, kjer pa se ne počuti naj
bolje, saj je znano, da je tradi 
cionalni muzikal v krizi in s tem 
je v krizi tudi njena umetnost.

Še bi mogli naštevati imena 
večjih ali manjših filmskih ljudi, 
ki smo jih nekoč občudovali ali 
vsaj s simpatijo gledali in so se 
d zadnjih letih »izgubili*. Toda 
ne 'moremo mimo velike umetnice 
— Grete Garbo, ki je že pred 28 
leti zapustila filmske studie in za 
katero trdijo, da bo v kratkem 
ponovno ‘stopila pred filmsko ka
mero. Sicer pa so o tem pisali že 
velikokrat, vendar nikoli ni do 
tega prišlo.

krepov, ki so koristni, da bi
knjiga našla pot do ljudi.

Toda, kar se tiče tega — ugo
tavljajo strokovnjaki — je opaziti 
še nešteto pomanjkljivosti in na
pak: navzlic ogromnemu kultur
nemu bogastvu in knjižnemu pre
moženju pa je, namreč število 
bralcev zelo majhno. Knjižnice, 
kakor so se pojavile in razvijale 
v Italiji, so še vedno nekaj, kar 
je daleč od poprečnega človeka, 
torej nespecializiranega bralca, 
vtem ko je v resnici opaziti pri 
teh dokajšen odpor proti temu, da 
bi knjigo smatrali za dobrino, po 
kateri bi bilo treba segati. Če vr
hu tega upoštevamo še težkoče 
knjižnega trga, ki stanje na tem 
področju gotovo ne poenostavlja
jo, se pač ne gre čuditi, če sč 
znajdemo pred rezultatom, da mi
lijoni državljanov knjig sploh ne 
čitajo.

Seveda ob tem ne pomaga pre
takati solze nad statistikami, po
trebno je problem proučiti Tri ga 
rešiti.

Na 17. kongresu italijanskih bi-, 
bliotekarjev, ki je bil pred ne
davnim, je bilo med drugim skle
njeno, naj bi ministrstvo za zdrav
stvo v svojem zakonu za reformo 
bolnišnic, ki ga pripravlja, pred
videlo tudi ustanovitev knjižnic 
za bolniške oskrbovance. To sta
lišče predstavlja rezultat raznih 
študij ter pobud, ki jih je bila 
omogočila Mednarodna zveza bi
bliotekarjev (FLAB) in so o njih 
razpravljali tudi na omenjenem 
kongresu italijanskih bibliotekar 
jev.

»Zdi se. da je zdaj na razpo
lago dovolj elementov, da bi se 
moglo pristopiti h konkretnemu 
delu. Pri tem bi šlo upoštevati 
med drugim priporočilo, izhajajo
če iz mednarodnih izkušenj, ua 
je najboljše uspehe moč doseči s 
pomočjo profesionalnih bibiote- 
karjev, pri čemer je poudarjeno, 
da imajo bolniki oziroma oskrbo
valci v bolnišnicah in ostalih 
zdravstvenih ustanovah pravico do 
istih uslug in knjig glede na nji
hovo kvaliteto, kakor vši drugi- 
Torej neka bolniška knjižnica mo
ra biti na ravni dobre javne knjiž
nice. upravljati pa jo morajo stro
kovne osebe, ki lahko zagotove 
njihovo vsestransko redno, stro
kovno in uspešno poslovanje. Pri
poročljivi so tudi stalni stiki med 
bolniškimi in javnimi knjižnicami.

Vprašanje osebja in kvalitete 
knjig sta dve osnovni plati, ki jih 
ni smeti pozabljati, ker bi prej 
ali pozneje nastopile motnje in 
težkoče. Kar zadeva vprašanje 
prostorov, pa morajo ti odgovar: 
jati sodobnim predpisom, da bi 
se bolniki v njih počutili prijet
no in radi ostajali v njih, izbi
rali knjige in jih čitali. Tudi za
radi tega — je rečeno v kongres
nem poročilu — ker ne gre le 
za to, da bi se bolniki nava
jali k čitanju, marveč tudi. ker 
je knjigo in čitanje moč odlično

vključiti med terapevtska sred
stva.

Bolniški knjižničar bi med dru
gim moral bolnike tudi obiskova
ti, skupaj z zdravnikom ugotav
ljati njihovo bolezensko stanje, u- 
gotavljatd stopinjo njihove kultu
re in socialno poreklo, njihove 
intelektualne potrebe, da bi jim 
mogel svetovati najprimernejše 
čtivo, ki bi v najoptimalnejši me
ri vplivalo na njihovo psihično 
stanje in s tem tudi na učinkovi
tost zdravljenja. Spomnimo se 
samo, koliko časa morajo nekateri 
bolniki ostati v bolnišnici, spomni
mo se na njihovo potrtost v zve
zi z njihovim zdravstvenim sta
njem pa bo takoj postalo razum1 
Ijiva nujnost njihovega pametno 
usmerjenega in spodbudnega in
telektualnega izživljanja. ' Naloge 
na tem področju niso, potemta
kem, niti redke niti lahke. Spričo 
tega je pri zadevnem osebju V 
bolnišnicah potrebna ne le so
lidna strokovnja pripravljenost, 
ampak tudi določena predispozi- 
cija za tako delo.

Iz omenjenega poroči a n-dalje 
sledi, da so določeni ustrezni po
izkusi v manjšem številu zdrav
stvenih ustanov v Italiji že bili 
storjeni. Ni pa v primerjavi s po
dobnimi ustanovami v inozemstvu 
še nobenega enotnega načrta, kjer 
bi bile enake pobude in dejavno
sti predvidene za vse boln:šnice 
ter ostale zdravstvene ustanove 
v državi. A za to bi se morale 
čimprej zavzeti ne samo ustrezne 
državne oblasti, marveč skupaj s
krajevnimi oblastmi 
ške ustanove same.

tudi bolni-

novatorske poskuse kot dekadent
ne. Sest let pozneje je bila tudi 
«Lady Macbeth Mcenskega okraja* 
uradno odklonjena z ‘isto motiva
cijo, čeprav je Šostakovič v nekih 
svojih izjavah še pred izvedbo dal 
razumeti, da sprejema določene 
kritike.

«Trudil sem se, da bi glasbeni 
jezik opere bil kar se da enosta
ven in pomemben. Ne morem se 
strinjati z nekimi teorijami, da je 
vokalna linija samo v deklamaciji. 
Opera je v prvi vrsti pevska stva
ritev in pevci se morajo ukvarjati 
s svojim pravim poklicem — peti, 
ne pa deklamirati in se pogovar
jati. Pri meni so vse pevske vloge 
zasnovane na široki melodiji in 
izrabljene so vse možnosti člove
škega glasu — tega najbp-gatejše- 
ga inštrumenta.*

Skladatelj ni samo obljubil, da 
bo poenostavil svoj glasbeni izraz, 
pač pa je v operi izvedel neko 

■ osnovno dramaturško spremembo 
v odnosu na povest N. S. Leskova 
(1831 1895), po kateri je napisan 
libreto opere. Opisujoč, podobno 
kot Gogolj in Ostrovski, «carstvo 
teme* v stari Rusiji, je Leskov 
orisal mračno podobo družbenega 
okolja, v katerem so vse osebe, 
in tudi sama Katarina negativni' 
produkt tega osredja.

»Želel sem, da bi opravičil ve
denje Katarine Izmajlove — na
vaja skladatelj — da bi jo poslu
šalci in gledalci ime J v bistvu za 
pozitiven lik, ki je vreden usmi
ljenja. To ni bilo lahko, ker Le- 
skovljeva junakinja zagreši dva 
zločina drugega za drugim, potem 
pa pred samomorom, še tretji. 
Prav zaradi tega sem se odtočil, 
da se postavim nasproti pisatelju: 
za njega je Katarina Izmajlova 
okrutna in hudičeva ženska, za 
mene je nekaj popolnoma drugega. 
Katarina je lepa in inteligentna 
mlada žena, ki se duši in trpi v 
mučnem trgovskem okolju. Omože- 
na brez ljubezni, ne pozna nobene
ga veselja v življenju... umori, ki 
jih zagreši, niso pravzaprav njeni 
osebni zločini, pač pa je to upor 
proti družbi, proti blatnemu ognus- 
nemu okolju, v katerem živi trgov
ska jara gospoda 19. stoletja. Vsa 
muzika Katarine ni nič drugega 
kot uporno stremljenje proti tiste
mu, kar se mi zdi kot »žarek sve
tlobe v carstvu terne*, kot pravi 
Dobroljubov. V vsej moji operi ni 
drugega pozitivnega lika.*

Šostakoviča je kot sovjetskega 
umetnika pritegnila Leskovega po
vest predysem zajadi svoje social
ne vsebine, s katero je 'V ! muziki 
še poudaril kritiki ■ nehumane dru
žabne ureditve.

Katarina je torej popolna in ne 
enostranska osebnost in zato njena 
tragedija vpliva človeško pretres
ljivo in odrsko prepričevalno.

Ne moremo niti trenutek dvo
miti, da to ne bi bilo jasno vsa
kemu sovjetskemu poslušalcu in 
gledalcu, ki je v Leningradu leta 
1934 prisostvoval prvim predsta
vam Šostakovičeve opere. On je 
instinktivno začutil, da je Šosta
kovič »predstavnik naroda svoje 
dobe* in da je izrazil to, »kar na
rod želi*. Pogled v odmaknjeni 
projekciji iz perspektive, polne u- 
panja nazaj v mračno in turobno 
obdobje, izziva ponos zaradi uniče
nja »Carstva teme* in trden sklep, 
da se to obdobje nikoli več ne 
sme povrniti.

Dokaz teh trditev je ogromen 
uspeh, ki ga je opera doživela pri 
kritiki in publiki ob praizvedbi leta 
1934 v Leningradu, tako da so se 
reprize vrstile skozi vso sezono, 
šele po uradni premieri v Moskvi 
leta 1936 in negativni Stainovi 
reakciji sta bila Šostakovič in nje
govo delo obsojena v znamenitem 
članku «Moskovske Pravde* z dne 
28. ianuaria 1936.

Pod naslovom «Zmešnjava name
sto muzike* piše uvodničar: «Od 

: prvega trenutka poslušalca pre
plavlja hudournik poudarjeno ne- 
harmoničnih zmešanih glasov. Od
padki melodij, zarodki muzikalnih 
fraz vzniknejo in nenadoma izgi
njajo v splošnem oglušujočem ro
potu in kriku. Takšni glasbi je 
nemogoče slediti, še manj pa si jo 
je mogoče zapomniti. Petje nado
mešča kričanje. Ta glasba je na
menoma postavljena na glavo, da 
ne bi z ničemer spominjala na kla
sično operno muziko, da ne bi ime
la nič skupnega s simfoničnim 
zvokom, s preprostim, splošnora- 
zumljivim glasbenim izrazom*.

Niti leto dni po omenjeni pre
mieri leta 1936 v Moskvi, je za
grebška Opera, ena izmed prvih 
opernih hiš izven Sovjetske zveze, 
uprizorila «Lady Macbeth Mcen
skega okrožja*.

Od tistega časa, pa vse do da
nes, ko je Hrvaško narodno gle
dališče, po triletnerii upornem iska
nju končno dobilo tudi novo ver
zijo šostakovičeve opere, sedaj pod 
naslovom «Katarina Izmajlova*, je 
to delo predmet najrazličnejših 
mnenj in ocen, od zanesenih slavo
spevov novi, silni glasbeni drama
tiki, pa do popolnega odklanjanja, 
kakor libreta, tako tudi muzike.

Najhpjši napad je bil v že ome- 
njdriem članku «Moskovske Prav
de*. Pustimo ob strani popolnoma 

# netočno* ugotovite* omenjenega "

Ijše karakteriziralo položi j 
žene v starih časih v Rusiji,* pravi 
avtor opere, y označujoč tenden- 
cioinost svojega deta.- Potemta
kem je kot nadredni -umetivk jas
no in nedvoumno zavzel svoje sta
lišče .v smislu tistega «kar narod 
hoč(^»‘ -- kol lo. zahteva Goethe.

On je šel še dalje, ni ustvaril 
Katarino kot izključno pozitiven 
lik, pač pa kot živo človeško bit
je, mlado, energično, ki zaradi 
združenih okoliščin, zaradi brez
pravnega položaja žene in izrazi
tih značajskih potez pride v spor 
z okoljem.

Z druge strani je skladatelj, v 
že ji, da bi čim bolj osvetlil mrač
nost nekega obdobja, uporabil 
skrajne kontraste v karakterizaciji 
posameznih likov in risanju psiho
loškega vzdušja. V trenutkih Kata
rininega hrepenenja po življenju 
pa bdi v zadn;ih trenutkih njene 
tragične usode, je to žena polna 
čustva, pripravljena žrtvovati vse 
z? »vito liubezen in za tistega, za 
katerega je prepričana, da jo pu
bi. Tki a ona je tudi človek z last-

nje*, o tem da je »namenoma po
stavljena na glavo... da ne bi ime
la nič skupnega s simfoničnim 

‘zvdkom*. Dovolj je. slišati lirične

opernimi gledališči izven Sovjet
ske zveze.

Če ocenjujemo «Katarino Izmaj- 
lovo* iz današnje perspektive, med
tem ko je v preteklih tridesetih 
letih muzika odkrila popolnoma no
ve tone in drugačna izrazna sred
stva. se nam šostakovičeva opera 
predstavlja kot mračna glasbena 
drama z vsemi značilnostmi glas
benega razdobja, v katerem se je 
porodila. Politonalnost, ostri akcen
ti, celo kriki, zavestno ustvarja
nje nasprotij med poetičnimi Ka
tarininimi prizori in karikirajočo 
satiro in pe-rsiflažo, kontrast med 
besedami in dejanji negativnih li
kov, zavestne reminiscence na pre
tekla obdobja, vse to so sredstva, 
za čim boljšo osvetlitev tistega 
mračnega obdobja ter njihovih 
ljudi.

Šostakovič je kljub določenemu 
odstopanju in koncesijam v neka
terih svojih delih, kakor tudi v 
operi «Katarina Izmajlova*, šel 
po novi poti. Povezal je pozitivne 
dosežke ruske glajtxne zgodovine 
z novimi izraznimi sredstvi in toko
vi nove muzike, njegov opus je 
mojstrska sinteza novega in stare
ga. Njegove realistične rr.nožične 
scene, nomembnost, ki jo daje tudi 
stranskim vlogam (Raztrgancc, ki 
odkrije truplo. Stari jetnik, So- 
njetka) »kričanje* posameznih re- 

NANDO ROJE

(Nadaljevanje na 6. strani)

Miljutin 
Negode 
80-letnik

‘moriolbge Katarine iz 1. in 3. sli-1 v pokoju in znan prosvetni in glas-
i i*i* • • 1 11_ 1 _ _____].,1,,«1 1 ^    T * im ■ aa ■ke, ki bi jih lahko podpisal celo 
Čajkovski, potem preproste zbore 
v slogu ‘ Mussorgskega, da lahko 
tisti trenutek ovržemo izjavo o ne- 
harmoničnem, «zmešanem hudour
niku glasov*, nato dve genialni 
medigri — prva — med četrto in 
peto siko v obliki passacaglie, a 
druga kot uvod v svatbeno sliko 
v obliki fuge, takoj začutimo, da 
ima Šostakovič krepke zveze s 
pravim, tradicionalnim simfoničnim 
zvokom.

Dejstvo je, da danes »Katarina 
Izmajlova* izziva splošno zanima
nje svetovnih umetniških gledališč, 
ki so se, kot milanska Scaia in 
Teatro' San Carlo v Neaplju pote
govali za prvenstvo uprizoritve. 
Ko je umetniško vodstvo zagreb
ške Opere izvedelo, da ŠSrt-kovič 
pripravlja novo verzijo te mere, 
se je obrnila naravnost na sk'ada-

nimi nagnjenji, ki ravna zločinsko J telja. ki je ro premieri v Moskvi 
pod vplivom cele verige tragičnih v začetku 19vl. leta, dal dovo’jento 
okoliščin. Spomnimo se klasične za uprizoritev v Zagrebu. Na ta 
»■'»--'eje*, ki ubije celo lastne o- način je zagrebška O-era tudi n~- 
troke. vo verzijo uprizori'a med prvimi

i3H
ssm

0’Brien, ki j. — ----- - .
dežni otrok*. Pravzaprav to niti

OVEN (od 21.3. do 20.4.) Vsaka

r«idr‘n“ss
"'bIK11 (očT^IA. do 20.5.) Ubrati do 
treba novo pot, toda bodite previ- 
dni Majhen oblak na čustvenem

HOROSKOP

^DVoičKA (od 21.5. do 22.6.) Sre-
KratfrdXoZvSjačeSuVste

ljURAKm(od 23.6. do 22.7.) Otresite
se neuresničljivih idej. Tud. v lju
bezni ne bo vse ,

LEV (od 23.8. do 22.9.) Vzdržite

se vsake tvegane poteze. Prijetna 
novost.

DEVICA (od 23.8, do 22.9.) Spor, 
ki vam je grenil ure in dni se bo 
uredil. Naklonjenost neke osebe.

TEHTNICA (od 23.9. do 23.10.) 
Imejte zaupanje vase in v svoje 
sposobnosti. V družini bo šlo kaj 
narobe.

ŠKORPIJON (od 24.10. do 22.11.)

Razprave in nevšečnosti na delu. 
Pazite na ljudi, ki se vam vsiljujejo.

STRELEC (od 23.11. do 20.12.) 
Precej dela bo Tudi uspehi ne bo
do slabi. Ne delajte si utvar 

KOZOROG (od 21.12 do 20.1.) 
Potrudite se, kajti sicer boste ob
čepeli. Ovire na čustvenem pod
ročju.

VOI©NAR (od 21.1. do 19.2.) Uspe
lo vam bo izpeljati načrt, toda te
žav ne bo malo Nekoliko ljubo
sumni boste.

RIBI (od 20.2. do 20.3.) Če raču-

tite. Nepričakovano
scenja,
srečan

SREDA, 22. JANUARJA 1969

TRST A
7.15, 8.15, 13.15, 14.15, 20.15 Po 

ročila; 7.30 Jutranja glasba; 11.40 
Šola; 12.00 Pianist Nero; 12.10 Liki 
naše preteklosti' Marij Kogoj; 
12.20 Za vsakogar nekaj; 13.30 
Glasba po željah: 17.00 Lavrenči 
čev kvartet; 17.20 Za mlade po 
slušalce; 18.15 Umetnost in pri 
reditve; 18.30 Šola; 18.50 Slavni 
pevci; 19.10 Higiena in zdravje; 
19.15 Melodije' 20 03 Šport; 20.35 
Simf. koncert; 21.20 Za vašo knjiž 
no polico.

TRST
12.05 Plošče; 12.25 Tretja stran, 

13.30 Verdi, Traviata (III. in IV. 
dejanje); 14 45 Drobci iz arhiva.

KOPER

tivka; 20.15 [sle-Adam: Il preten 
dente (drama); 21.50 Simfonični 
koncert.

II. PROGRAM

6 30, 7.30, 12.30. 14.30, 16.00, 19.15 
Poročila; 7.10 Jutranja glasba, 
8.00 Prenos RL; 10.35 Prisluhnimo 
jim skupaj; 11.00 Otroški kotiček, 
11.30 Današnji pevci; 12.00 in 12.45 
Glasba po željah; 13.50 Današnje 
teme; 14.00 Operna glasba. 15.30 
Primorski pevski zbori; 16.40 Po 
poldanska glasba' 17.00 Operna 
glasba; 17.45 Ritmi; 18.00 in 19.30 
Prenos RL; 19 00 Orkestei Albi 
moor; 22.10 Jazz: 22.35 Komorna
gjasba
NACIONALNI PROGRAM
7.00, 8.00. 13.00. 15.00, 20.00 Po 

ročila; 8.30 Jutranje pesmi; 9.06 
Zvočni trak; 10.35 in 11.08 Ura 
glasbe; 11.30 Poje Miriam Piraz 
zini; 12.05 Kontrapunkt; 14.45 in 
15.10 Ital. popevke. 16 00 Spored 
za najmlajše; 16.30 Folklora; 17.10 
Program za mladino; 19.13 Detek-

7.30, 8.30, 13.30. 14 30, 19.30 Po 
ročila; 8.40 Orkestri: 10.00 Ro 
man; 10.40 Pisan spored 13.35 
Glasbeno govorni spored; 14.00'Ju 
ke box: 15.03 Izbrani motivi: 15.15 
Pianist G. Carmnssi' 16.10 Nate 
čaj za nove pesmi, 17.13 Popol 
danski spored; 17 35 Enotni raz 
red; 18.20 Enciklopedija: 20.00 Pi 
san spored; 21.10 Operni svet; 
22.40 Ameriške nove plošče

III. PROGRAM
10.00 Operna glasba; 11.05 Bto 

chove skladbe; 11.50 Albenizova 
»Iberia*; 12.55 Simfonični koncert; 
14.30 Mezzosopranistka M.T Man 
dalari; 15.00 Smetana, Trio opus 
15; 16.30 Na sporedu Dallapiccola, 
17.20 Nemščina; 18.15 Gospodar 
ska rubrika; 18.45 Kulturni pre 
gled; 19.15 Koncert; 20.30 Medi 
teranska kultura; 21.00 Proslava 
Rossinija.

FILODIFUZIJA
8.20 Boccherinijev kvartet in 

Frančkov kvintet; 10 20 Čajkovski, 
Hrestač; 10.45 Recital pianista A 
raua; 12.30 Iz «Istrske svatbe* An 
tonia Smareglie; 13.30 Sibelius, 
Koncert op. 47; 14.30 Sodobni skla 
datelji.

SLOVENIJA

mann, Grieg. Bartok; 9.30 Orke 
ster; 9.45 Zbor srednje tehnične 
šole: 10.15 Pri \as doma, 12.10 
Strauss; Plesna suita: 12.39 Kme
tijski nasveti' 12 40 Od vasi do 
vasi: 13.30 Priporočajo vam...;
14.05 Koncert: 14 35 Naši poslu
šalci čestitajo- 15 4(. R. K Nara
vam Lawleyeva cesta; 16.00 Vsak 
dan za vas; 17 05 Mtodina sebi in 
vam; 18.00 Aktualnosti: 18.15
Spkladbe B. Martinuja: 18.40 Naš 
razgovor; 19,00 Lahko noč, otroci!;
19.15 Glasbene razglednice; 20.00 
Ti in opera; 22.15 S festivalov 
jazz; 23.05 D. Tariijanovič: Pesmi;
23.15 Zabavne melodije

ITAL. TELEVIZIJA
10.30, 11.30 in 15.00 šola; 12.30 

Otrok v šolski dobi; 13.00 Človek 
in stroj; 13.30 Dnevnik; 17.00 Gio 
cagio; 17.30 Dnevnik, 17.45 Pro
gram za mladino 18.45 TV raz 
prave; 1915 Zgodovina tehnike; 
19.45 Šport in kronike; 20.30 Dnev
nik; 21.00 Zakaj je Jugoslavija 
drugačna?; 22 00 Športna sreda; 
23.00 Dnevnik

6.00, 7.00, 10.00, 13.00, 15.00,19.30 
Poročila; 6.50 Danes za vas; 7.25 
Telesna vzgoja; 7 45 Inform. od 
daja; 8,08 Debussyjeve skladbe; 
8.55 Pisan svet pravljic; 9.10 Schu

II. KANAL
19.00 Angleščina: 21.00 Dnevnik; 

21.15 Film »I basilisti*; 22.35 »Un 
triestino alla guerra*.

JUG TELEVZIJA
20 00, 22.35 Poročila; 13.25 Pre 

nos športnega dogodka; 17.15 Pi 
sam trak; 17.30 Prenos športne
ga dogodka (v odmorih sejem 
Moda 69); 19.45 Cikcak; 20.30
3-2-1; 20.35 Offenbach: Hoffma
nove pripovedke; 21.35 Ekran na 
ekranu.

le zelo mlad se je današnji slav
ljenec, po komaj dokončam šoli, 
zapos il pri poštni direkciji v Tr
stu. l’o vstopu Italije na stran 
antante leta 1915 pa je bil iz puli. 
ličnih razlogov premeščen v No
vo meslo, /tta U2t) pa ,e na t.pil 
službo pri poštni direkciji v Ljub
ljani, k,er je služboval vse do 
upokojitve leta IS 17.

Mi. juti n Negode se je že v mla
dih letih začel ukvarjati z g:asbo, 
petjem, te.ovaabu in prosvetno 
dejavnostjo nasploh in svoje spo
sobnost i uveljav jal trdi na oaru. 
Nastopal je prvenstveno pri Sv. 
Ivanu Kot glasbeno izredno na
darjen mladenič se je začel javno 
udejstvovati najprej pri tambura- 
sksm orkestru in sicer v zečetku 
kot člen ansamba, nato pa ludi 
kot dirigent. Leta 1910 je bil med 
ustanovitelji prvega orkestra na 
7 ržaškem. V tem orkestru vrdel- 
skega Sokola je igrat J,avto, sicer 
pa pn zabavnih prireditvah kla
vir, Ki je postul njegov g.avni in
štrument.

Ko je bil premeščen v Novo me
sto, kjer se je tudi oženil, je prid
no sodeloval t) takratnem tamkajš
njem orkestru, po prihodu v Ljub
ljano leta BL.0 pa se je že v sa
mem začetku uveljavi pri orke
stru ljubljanskega Sokola 1 na Ta
boru kot od ičen pianist. Ker je 
igral tudi ne caj drugih inštrumen
tov, so ga vključili tudi v tako 
imenovani popotni orkester.

Ko je bil v Ljubljani dograjen 
nov sokolski dom. so omenjeni or
kester razpustiti in ustanovi i god
bo na pihala. Takoj po razpustu 
orkestra na Taboru pa je Miljutin 
Nego i, kot bivši plesni učitelj, 
komponist in avtor slevi tiih pes
nili melodij, ustanovil v Ljubljani 
prvi plesni jazz orkester «Original 
jazz - Negode», tako da moremo 
smatrati današnjega jubilanta kot 
nekakšnega p.onirja v slovenski 
zabavni in plesni glasbi, saj je bil 
njegov jazzovski ansambel prvi to
vrstni ansambel na Slovenskem.

Po osvoboditvi leta 1945 ga je 
ljubljanska poštna direkcija posla
la v Trst, vendar se je Negode iz 
svojega rojstnega mesta moral ta
koj vrniti v Ljub jano.

Kljub svoji lepi starosti današ
nji jubilant še vedno ne miruje. 
Sodeluje v sindikalnem orkestru 
in je upoštevan tudi v šentjakob
skem gledališču ter pri DPD Svo
boda v Medvodah. Pri vseh svo
jih osemdesetih letih še vedno 
komponira, igra, piše in tudi po
učuje. še vedno je zdrav in čil, 
vzravnan, skratka, sledi svojemu 
očetu, ki je do svojega 95. leta še 
vedno klesal trdi kamen, bil vedno 
veder in imel za vsakogar prijaz
no in toplo besedo.

Ob visokem jubileju čestitajo 
slavljencu vsi njegovi prijatelji in 
znanci, ki mu k'idejo; še mnogo 
zdravih in srečnih let.

u. r.

Danes slavi svoj 80. rojstni dan 
Miljutin Negode, poštni inšpektor

beni delavec. Rodil se je 22. ja
nuarja 1889 pri Sv. Ivanu v Trstu 
kot sin znanega svetoivanskega 
kamnoseka, ki je dočakal častitlji
vo starost 99 let.
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Vreme včeraj: .Najvišja temperatura 
6f . najnižja 4.5, ob 19. url 4.6 stop., 
zračni tlak 1030,3 rahlo narašča, vla
ga 53'j,, veter 9 km jugovzhodnik, 
nebo jasno, morje rahlo razgibano, 

temperatura morja 7.5 stopinje. Tržaški dneva!k Danes, SREDA, 22. januarja
VIKTOR

Sonce vzide ob 7.37 in zatone 
16.56 — Dolžina dneva 9.19 — "! 
na vzide ob 9.56 in zatone ob J*

Jutri, ČETRTEK, 23. januarja
RAJKO

ZAKLJUČENI RAZGOVORI MED OBEMA DELEGACIJAMA

lDogovor o okrepitvi in modernizacij 
telekomunikacij med Italijo in SFRJ

Povečali bodo število meddržavnih telefonskih linij, uvedli radijsko UKV 
zvezo ter telex zvezo - Na relacijah Trst-K oper in Gorica-Nova Gorica avto
matske zveze - Uresničevanje stare pobude Slov. gospodarskega združenja

Na sedežu deželne uprave v Tr
stu so se včeraj zaključili dvodnev
ni razgovori italijanske in jugoslo
vanske delegacije za telefonski pro
met med obema državama. Kot smo 
že poročali, so se razgovori začeli 
v ponedeljek. Italijansko delegaci
jo je vodil namestnik glavnega rav
natelja državnega telefonskega pod
jetja dr. Principe, jugoslovansko pa 
ravnate j združenja PTT podjetij 
Slovenije dr. Grbec.

V zadnjih desetih letih se je sode
lovanje med Italijo in Jugoslavijo 
na vseh področjih tako razvilo, da 
ga postavljajo za vzor prijatelj
skega sodelovanja med sosedoma z 
različno politično in socialno-gospo- 
darsko ureditvijo. Vzemimo samo 
mejni promet, ki je v zadnjih letih 
presegel vsa prejšnja najbolj drzna 
pričakovanja, tako da je meja s 
sosedno Jugoslavijo postala ena naj
bolj odprtih v Evropi. Temu primer
no se seveda skušajo z obeh stra
neh urediti tudi nekatere storitve, 
kot na primer avtobusni promet in 
podobno, ter sklepati obmejni kra
jevni gospodarski, turistični in dru
gi dogovori, da se omogoči čim tes
nejše sodelovanje med obema dr
žavama na vseh področjih.

V iskanju novih poti vedno večje
ga zbliževanja, je bilo hkrati tudi 
ugotovljeno ,da se predstavniki obeh 
držav že sedem let niso srečali in 
razgovarjali o telefonskih zvezah 
med obema državama in med ob
mejnimi področji. In prav telefonske 
zveze med Italijo in Jugoslavijo so 
ena najšibkejših točk tega vsestran
skega sodelovanja. Dogaja se, da je 
treba v poletnih mesecih, ko gre 
mesečno na milijone ljudi skozi 
mejne prehode, dolgo čakati na te
lefonsko zvezo s kraji onstran me
je. Pomanjkanje boljših telefonskih 
zvez občutijo zlasti poslovni ljudje 
in turisti, ko jim je vsaka minuta 
dragocena.

Ob zaključku razgovorov smo zve
do i, da je bilo delo obeh dele
gacij zelo plodno. Delegaciji sta se 
dogovorili, da bosta do leta 1975 
obe državi uresničili obširen načrt 
posodobljenja in okrepitve medse
bojnih telefonskih zvez z najsodob
nejšimi telekomunikacijskimi sred
stvi. Tako bodo do leta 1970 pove
čali število telefonskih linij od se
danjih 30 na 120. Zveza bo šla skozi 
Trst, ki bo povezoval jugoslovanske 
kraje z italijanskim telefonskim o- 
mrežjem. Postavili bodo nov koa- 
siai.ni kabel Trst-Kozina, od koder 
se bo odcepil proti Ljubljani in 
Kopru. Do leta 1975 pa bodo ta

izmenjave na vseh področjih med 
dvema državama omenjenih 300 
zvez s koasialnim kablom prema
lo. Zato so se dogovorili, da bodo 
do leta 1975 vzpostavili med Italijo 
in Jugoslavijo tudi radijsko (UKV) 
zvezo z 960 linijami, kar pomeni, da 
bo v prihodnjih šestih letih med 
obema državama delovalo kar 1260 
linij, ki bodo povezovale med se
boj vse italijanske in jugoslovanske 
kraje. Razumljivo je, da so v okvi
ru tega govorili tudi o avtomati
zaciji telefonskih zvez med Italijo 
in Jugoslavijo, kar pomeni, da ne 
bo minilo mnogo časa, ko bomo lah
ko iz Trsta neposredno klicali po 
telefonu znanca ali sorodnika v 
Jugoslavijo, in obratno, po telex 
zvezi.

Na razgovorih niso razpravljali 
samo o načrtih, ki bodo uresničeni 
v prihodnjih šestih letih. Sklenili 
so, da bo treba že v bližnji prihod
nosti povečati telefonske zveze med 
Trstom in Ljubljano (za 24 zvez), 
za prav toliko pa tudi povezavo Za
greba z italijanskimi mesti. Pove
zavo Beograda z Italijo bodo okre
pili z 72 novimi zvezami, nadaljnjih 
24 zvez pa bodo postavili za itali
janski tranzitni telefonski promet 
skozi Jugoslavijo z nekaterimi dr
žavami vzhodne Evrope.

Važno je tudi, da so se dogovo
rili za čimprejšnjo okrepitev tele
fonskih zvez med obmejnimi kraji. 
V najkrajšem času bo Trst oovezan 
s Koprom z avtomatsko telefonsko 
zvezo s 24 linijami (sedaj jih de
luje samo 5. ki jih uporabljajo kot 
medkrajevne zveze), do konca 1970. 
leta pa bo med obema obmejnima 
mestoma deovalo kar 120 linij; 
prav tako bodo čimprej postavili 
avtomatsko telefonsko povezavo med 
Gorico in Novo Gorico z 12 linimmi.

S sklepi, ki so jih sprejeli na 
pravkar zaključnem razgovoru, je 
bila uresničena ena izmed pobud, 
ki jih je že pred dobrim časom 
postavilo v ospredje Slovensko go
spodarsko združenje. To je v zad
njem času večkrat postavilo zahte
vo po splošnem zboljšanju in so
dobni ureditvi telefonskih in tele- 
zvez med Italijo in Jugoslavijo, saj 
so dosedanje pomanjkljive poveza
ve brez potrebe zavirale razvoj 
mednarodne menjave in s tem po
vzročale veliko gospodarsko škodo. 
S tem problemom se je še pose
bej ukvarjal .podpredsednik,., SGZ 
D.' Košuta, ki mu je tudi tržaška 
zbornica svoj čas poverila nalogo, 
da skuša najti rešitev za ta pro
blem. Pred časoitl sb prizadevanja 
SGZ uspela, da so znižali telefon-

ženje z zadovoljstvom ugotavlja, 
da je bil na tem področju storjen 
nov pomemben korak naprej. S 
tem se kakor rečeno delno uresni
čuje ena izmed njegovih pobud, ki 
spada v spisek pobud kot so uved
ba nepretrganega poslovnega časa 
na mejnih carinarnicah, dalje po
buda o popolni carinski opremi sa
mih prehodov, itd. o čemer je že 
večkrat stekla razprava tako v okvi
ru samega združenja, kakor tudi 
na raznih srečanjih med predstav
niki italijanskih in jugoslovanskih 
poslovnih krogov in zlasti mešane 
italijansko - jugoslovanske trgovin
ske zbornice.

Obisk dekgacije lista
«La voce del Popolo» 
z Reke
V Trstu je bila včeraj delegacija 

reškega italijanskega dnevnika «La 
voce del Popolo«, ki je obiskala in 
navezala stike s predstavniki dežel
nih in krajevnih oblasti, strank ter 
gospodarskih ustanov. Delegacijo, v 
kateri so bili odgovorni urednik 
Paolo Lettis ter urednika Giovanni 
Barbatich ih Luciano Giuricin, je 
spremljal tržaški dopisnik Eugenio 
Laurenti.

Delegacijo so sprejeli tržaški žu
pan Spaccini skupno s podžupanom 
Lonzo in odbornikoma Mocchijem 
ter Ceschio, podpredsednik dežel
nega odbora Moro, podpredsednik 
deželnega sveta Pittoni, predsednik 
ustanove za tržaške pristanišče dr. 
Franzil, predsednik industrijskega 
pristanišča odv. Sacerdoti, šef ura
da za zunanjo trgovino dr. Bologna. 
Nato je delegacija bila pri vodstvu 
tržaških federacij KPI, PSIUP in 
PSI. Povsod so delegacijo toplo 
sprejeli in se skupaj pogovorili o 
raznih problemih. Tržaški župan je 
delegaciji podaril staro litografijo 
tržaškega mesta.

sirvočr v krožku «gaetano salvemini»

Zanimivo in koristno srečanje 
predstavniki ljubljanske univerze

Poročilo prof. Kyovskega o razvoju in reformah na jugo
slovanski univerzi - Zanimiv poseg študenta Pirca o razlogih 
študentovskih borb v Ljubljani - Ugotovitve prof. Apiha

Na sedežu krožka za socialne štu. 
dije (iGaetano Salveminiu v Ul. Maz
zini je bilo sinoči zanimivo in pri
jetno srečanje s predstavniki ljub
ljanske univerze. Vabilu krožka 
«Salvemini», slovenskega akadem
skega kluba Jadran in mednarod- 
nostne skupine za študij in razi
skave, so se odzvali prof. Rudi 
Kyovsky, docent delavskega pra
va na ljubljanskem vseučilišču, na
mestnik glavnega tajnika univerze 
Miroslav Ravbar in študent filo
zofske fakultete Franci Pirc.

Goste je številnemu in kvalifici
ranemu občinstvu predstavil prof. 
Elio Apih, nato pa je imel uvodno 
besedo prof Kyovsky, ki je orisal 
kratko zgodovino jugoslovanske u- 
niverze po osvoboditvi ter poudaril 
prelomnico, ki jo je za univerzitet-

ŠE O REPENTABRSKEM ŠOLSKEM PATRONATU

Nerazumljivo in krivično ravnanje 
pri imenovanju tajnika-ravnatelja
Pojasnilo šolskega skrbnika . Ostro protestno pismo izvršnega odbora tržaške 
federacije PSIUP - Vprašanji poslanca Skerka in občinske svetovalke Gerbec (KPI)

koasialni kabel okrepili, da bo lahko, ske tarife za pozive na relacijah 
zmogel 300 linij. Že sedaj pa so ugo- Trst - Nova Gorica, Trst - Koper 
tovili. da bo zaradi vedno večje I in Trst - se*»n» sedaiSežana, sedaj pa zdru-
........................................................................ Hlini.... m'...............

VČERAJ ZA ODPRAVO MEZDNIH PODROČIJ

Popolnoma uspela stavka 
delavcev zasebne industrije
Ker so nekatera posamezna podjetja že sklenila s sindikati 
sporazum o ukinitvi področij, so začasno preklicali da
našnjo stavko - Nadaljevanje stavke v Italcementi

Včerajšnja stavka delavcev zaseb- eno od leh avtobusnih prog se
nih industrijskih podjetij proti 
mezdnim področjem je zelo dobro 
uspela, saj se je je udeležilo nad 
95 odst. delavcev. Spričo tega sta 
izdali Nova delavska zbornica 
CGIL in CCdL letak, v katerem 
sta pohvalila delavce za njihovo 
strnjenost in borbenost.

Stavka pa je dosegla tudi takojš
nji uspeh glede vprašanja samega. 
Razna podjetja so namreč kar po
samič sklenila sporazume s sindi
kati. Poleg sporazuma s podjetji 
IRI dne 21.12.1968 ter za industri
jo mesnih konzerv so bili sklenje
ni sporazumi o poenotenju mezd 
in ukinitvi mezdnih področij v 
naslednjih podjetjih: Afa, Saldana- 
vi Rumignam. Orlando, Frausin, 
Marcovigi, IEG, Motonavale (vse 
na kovinarskem sektorju s skupno 
500 uslužbenci); konopljarna, Luckv 
Shoe, Textil (na tekstilnem in obla
čilnem sektorju z nad 900 usluž
benci); Panizzoli in Riosa (lesrd 
sektor); ter tovarna papirja pri Sil
vanu (500 uslužbencev). Sindikata 
poudarjata, da je ta uspeh sad 
žrtev delavcev ter da je treba do
seči sporazume za vse.

Da bi omogočili delodajalcem ve 
der in globok premislek in s tem 
spremembo njihovega stališča, sta 
tajništvi Nove DZ-CGIL m CCdL 
sklenili, da odložita stavko, ki je 
bila napovedana za jutri. V začetku 
sta se ti dve sindikalni organizaciji 
sporazumeli s CISL, da bo taa stav
ka veljala tudi za zahtevo po iz
boljšanju gospodarskega položaja 
Trsta sploh, toda CISL je vztraja
la na tem, da se stavka napove 
samo zaradi mezdnih področij.

Odložitev stavke ne pomeni za 
ti dve sindikalni organizaciji, da 
se bosta odrekli nujni akciji v 
zaščito tržaškega gospodarstva Ze 
sedaj namreč napovedujeta stavko 
ki bo 30. januarja letos za ves 
industrijski sektor ((kovinarje, grad. 
bene delavce, delavce lesne, kemij
ske, petrolejske, živilske, oblačilne, 
tekstilne, steklarske in drugih 
strok). ,

Danes pa se še nadaljuje enotna 
stavka delavcev podjetja Italcemen
ti, ki se je pričela včeraj zjutraj.

omenjenih odsekih lahko poslužu
jejo katerega koli avtobusa ali tro
lejbusa druge proge, če je na zgor
njem seznamu.

Pogajanja v palači «Diana»

Veljavnost abonmajskih 
izkaznic ACEGAT

Vodstvo Acegata sporoča, da vc-

Senenega trga (Piazza Foraggi) do 
Stare Mitnice (Largo Barriera), od 
Trga Cagni do Stare Mitnice pa za 
avtobuse št. 19, 20 21, 22. 

Imetniki abonmajskih izkaznic

Sinoči so se nadaljevala v palači 
«Diana» pogajanja med štirimi 
strankami: KD, PSI, PRI in Slo
vensko skupnostjo za ustanovitev 
organske večine vlade levega centra 
v tržaški občini. Na seji je župan 
Spaccini podal poročilo o delu štu
dijskih skupin, ki so jih ustanovili 
za preučevanje urbanističnega na
črta, Acegata, petletnega občinske
ga načrta ter javnih rajonskih od
borov.

Glede vprašanja urbanistike je 
bila posebej poudarjena skupna 
zavzetost za obrambo tržaškega Kra
sa s tem, da se predloži ustano
vitev občinske komisije tehnikov in 
izvedencev, ki naj bi skrbela za 
izdelavo splošnih načel na področju 
gradbeništva v kraški okolici v 
okviru naravnega okolja.

Predstavniki prizadetih strank so 
tudi načeli obravnavo točke spora
zuma, ki se nanaša na vprašanje 
slovenske narodne manjšine. To in 
druga vprašanja, ki so sestavni del 
političnega sporazuma, bodo obrav
navali še ta teden na naslednjih 
sestankih.

Od šolskega skrbnika prof. Giu- zaradi imenovanja tajnice-ravnate- 
liana Anglolettija smo te dni pre-, ljice Fortunove, 
jeli naslednje pismo. «V zvezi s1 Ne glede na vse zakonske pred- 
člankom, ki je bil objavljen v va- piše in razne kriterije pa hočemo 
šem listu 17. 12. 1968, pojasnjujem, ponovno poudariti to: v repentabr- 
nasprotno s tem, kar trdi avtor j ski občini je 33 slovenskih učencev 
omenjenega članka, da je upravni in 7 italijanskih, kljub temu pa 
svet repentabrskega šolskega patro- je šolski skrbnik imenoval kot 
nata dal učitelju Lavu Bitežniku, predsednika šolske oblasti v repen- 
pri predlogu imenovanja za tajnika-! tabrskem patronatu italijanskega 
ravnatelja omenjenega patronata, didaktičnega ravnatelja na Opčinah, 
štiri glasove in ne pet. | namesto slovenskega, in vsiljuje

Prav tako je od osmih članov od-1 italijansko ta.jnico-ravnatel.iico.
bora, ki so bili prisotni na seji, | žal moramo o tej zadevi pisati 
prejel štiri glasove neki drug uči- i tudi zaradi tega, ker je spričo do-
tel,j. Izmed 11 članov upravnega | sedanjih izkušenj upravičena boja- 
sveta so bili namreč odsotni dva zen. da bodo tudi letos, kot lani,

uvedli na repentabrski šoli utrakvi-člana in en slovenskiitalijanska 
član.

Z ukrepom prot. 20450 od 14.12. 
1968 je bil imenovan kot tajnik 
ravnatelj najstare.jši učitelj, z ena
kim kriterijem kot pri izvolitvi no
vega predsednika čast. g. Žerjala, 
ki je na isti seji prejel štiri gla
sove, enako kot g. Bertolino.n

Predvsem moramo nekaj pojas
niti. šolski skrbnik se sklicuje na 
članek pod naslovom ((Nerazumlji
vo zavlačevanje' šolskega skrbnika«, 
ki smo ga objavili 17. decembra. 
V tem članku se nam je vtisnila 
neljuba pomota, češ da je sloven
ski učitelj Lav Bitežnik pri volit
vah tajnika-ravnatelja dobil pet gla
sov, italijanska učiteljica pa štiri. 
Cez nekaj dni, in sicer 22. decem
bra pa smo objavili članek pod na
slovom ((Repentabrski šolski patro
nat«, v katerem smo med drugim 
napisali: «Za predsednika patrona
ta je bil izvoljen duhovnik Žerjal, 
pri volitvah za tajnika pa sta do
bila vsak po 4 glasove slovenski 
učitelj Bitežnik in italijanska uči
teljica Fortunova. Pravilnik določa, 
da v takih primerih odloča pred
sednikov glas«.

Šolski skrbnik nam pojasnjuje, 
da je, spričo enakega števila gla
sov, ki sta jih prejela dva kandi
data. s svojim ukrepom imenoval 
za tajnika direktorja starejšega 
kandidata, in sicer italijansko uči
teljico Fortunovo.

Stvar nas zanima, zato smo po
gledali, kaj pravijo zakonski pred
pisi. Dekret predsednika republike 
štev. 636 od 16.5.1961 glede pravil
nika za izvajanje zakona štev. 261 
od 4.3.1958 (Določbe za preuredi
tev šolskih patronatov) v členu 13 
določa način izvolitve predsednika 
šolskega patronata. Drugi odstavek 
tega člena pravi, da je v primeru 
enakega števila glasov izvoljen sta
rejši kandidat. (Tako je bil izvo
ljen č. g. Žerjal). Tretji odstavek 
omenjenega člena pa govori o do
ločitvi kandidata za tajnika-direk- 
torja. Pri tem ni nikjer omenjena 
starostna doba kandidata, kot je 
prej izrecno omenjeno glede izvo
litve predsednika, pač pa zadnji 
odstavek člena, ki govori o veljav
nosti sklepov odbora, določa: «V 
primeru enakega števila oddanih 
glasov, če so volitve javne, odloča 
predsednikov glasa. Zaradi tega tr
dimo, da je bil za tajnika-ravnate- 
Ija izvoljen učitelj Lav Bitežnik in 
ne učiteljica Erilda Fortuna, ker 
vemo, da je predsednik dal svoj 
glas Bitežniku. To našo trditev po
trjuje tudi dejstvo, da je predsed
nik Viljem Žerjal ustno in pisme
no sporočil šolskemu skrbniku izid 
volitev in ga zaprosil, naj potrdi 
kot tajnika-ravnatelja izvoljenega 
učitelja Lava Bitežnika. Izvedeli 
smo tudi, da je predsednik Žerjal 
protestiral pri šolskem skrbniku

stični pošolski pouk. Kot smo po
ročali sta glede te zadeve že po
sredovala pri šolskem skrbniku taj
nik SKGZ Bogo Samsa in pred
sednik njene šolske komisije Edvin 
Švab. Pri šolskem skrbniku je po
sredoval tudi Sindikat slovenske 
šole. Prav tako je te dni poslal 
šolskemu skrbniku ostro protestno 
pismo pokrajinski izvršni odbor 
PSIUP. Pismo se glasi: ((Izvršni od
bor tržaške federacije PSIUP je 
proučil razmere glede pošolskega 
pouka na repentabrski osnovni šoli.

Iz dejstev, ki so Vam že dobro 
znana, sledi:

a) da ustanovitev mešanega po
šolskega pouka grobo krši narod
nostne pravice slovenske etnične 
skupnosti;

b) da ste Vi, čeprav velja vaša 
pravica po imenovanju predstavni
ka šolske oblasti v odboru repen
tabrskega šolskega patronata, izja-

skega zakona ter čl. 13 zakona o 
tisku z dne 8. februarja 1948 št. 47.

Razprava je bila odložena na pri
hodnjo soboto, ker branilec dr. Mar
ca ni utegnil pripraviti obrambe.

Dečka je povozil
Včeraj zvečer, ko se je vračal 

proti domu, je 25-letni Giorgio Ti- 
berio s svojini avtom fiat 1100 po
drl dečka, ki mu je v teku pre
križal pot. Po Ul. Maovaz se je Ti- 
bčrio vožil v smeri Ul. Buozzi, kjer 
stanuje v hiši št. 2, ko je pred 
njegov avto pritekel deček 8-letni 
Andrea Appi iz Ul. Maovaz 81. Ti- 
berio je pritisnil na zavore, toda 
razdalji med avtom in dečkom je 
bila premajhna, da bi mu uspelo 
ustaviti vozilo.. Dečka je podrl, da 
si je pobil čelo, pretresel možgane 
m opraskal roke. Nezavestnega je 
Tiberio naložil na svoi avto in nana svoj avto in na 
vso brzino odhitel v bolnišnico, kjer 
so malega Andrea sprejeli na ne
vrokirurški oddelek s prognozo o- 
krevanja v desetih dneh.

Trisprvajle za
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ni sistem pomenila uvedba samo
upravljanja. Nakazal je tudi ob
seg reform, ki so bila že izvedene 
in ki se pripravljajo, ter orisal 
pomen predstavništva študentov v 
univerzitetnih organih, vire finansi
ranja, univerze ter problem znan
stvene raziskave.

Po poročilu, ki ga je pro/. Kyov- 
sky imel v brezbihni italijanščini, se 
je razvila živahna in poglobljena 
razprava, ki je zajela v bistvu vse 
točke profesorjevega izvajanja. Po
sebno zanimiv je bil poseg študen
ta Pirca, ki je navedel razloge, za 
radi katerih se ljubljanski in dru
gi jugoslovanski študentje borijo, 
da bi jim bil priznan status delav
cev, se pravi oseb, ki jim mora 
biti priznana pravica do finančne 
podpore ne zaradi funkcije, ki jo 
bodo imeli v družbi po končanih 
študijah, temveč zaradi prispevka, 
ki ga že kot študentje dajejo družbi.

Dolga in izčrpna razprava je bila 
živ dokaz za zanimanje tržaške jav
nosti za probleme ljubljanske uni
verze, ki je tako blizu Trstu — kot 
je poudaril prof. Apih — ne samo 
geografsko, ampak predvsem kul
turno, politično in gospodarsko. 
Prof. Apih je ob splošnem odobra
vanju prisotnih izrazil tudi željo, 
da; bi do takih in podobnih sre
čanj še prišld.

Določen datum za obisk 
delegacije CISL v Kopru

Napovedani sestanek med vod
stvom pokrajinske sindikalne zveze 
CISL in zastopniki ljubljanskih sin 
dikalnih organizacij v Kopru bo v 
ponedeljek, 3. februarja in v torek, 
4. februarja. To bc prvi stik na 
sindikalni ravni z, napovedano te
matiko. Kakor smo že zabeležili v 
našem listu, bosta skušali vodstvi 
sindikatov z obeh strani postaviti e- 
notno podlago za proučevanje in po 
možnosti tudi za reševanje nekate
rih skupnih problemov. Med temi 
izstopajo po svojem pomenu in teži 
glede na gospodarski razvoj obeh 
sosednih področij, problem vloge, ki 
naj jo igrata tržaško oziroma kopr
sko pristanišče na severnem Jadra
nu, dalje problem pristaniških stro
škov, nekatera vprašanja davčne 
narave, problem možnosti sodelova
nja in specializacije med svobod
nimi ‘ carinskimi , conami in drugo. 
Odposlanstvo CIŠL bo štelo kakih 
8 do 10 članov, no vsej verjetnosti 
pa bodo med1 Tttnr prof. De Pam- 
philis, prof. Marii - Brandini, dr., 
Romano in dif 'MIJfRSe iz osrednjega 
vodstva organizacije, ter tajnik po
krajinske sindikalne zveze Marinel- 
lo,1 drl Colombo, dr. Prevosti in 
morda še kdo jz tukajšnjega vod
stva organizacije.

**,!l*iitii|.,‘i,Jj*iin-,m,im,i,*'i,i"iiiii„Miiiiiillliiii1111*iiiiiiiiHliliiii|lililillijiiliii)iiiiili(imniiiijniimmii

Vprašanje poslancev Škerka in Lizzera ministru Brodoliniju

vili, da ste imenovali didaktičnega i 
a italijanskih šol. kot ose-1

Kmetijska bolniška blagajna 
mora dobiti demokratično upravo

Angleška ladja «Dyri Anglia» je včeraj začela vkrcavati avtomobile 
nemške proizvodnje, ki jih bo odpeljala naročnikom v Izrael

ravnatelja italijanskih šol, kot ose
bo, ki uživa vaše zaupanje Tako 
sto napravili odkrito in žaljivo dis
kriminacijo proti didaktičnemu rav
natelju slovenskih šol v občini, ki _ , . .
je skoraj popolnoma slovenska. Sedanje trajanje komisarske uprave ni samo v nasprotju z zakoni- 

c) da je odkrito protislovje med ... . - ^ ... . .. i m
izjavami, ki ste jih Vi dali v pre- tostjo, temveč predstavlja tudi diskriminacijo do Slovencev 
teklem šolskem letu, da namreč ne
nifRwe ime»: Po vsej Italiji si kmetje volijo stanju, ki povzroča kmetom v trša-

°dbora. ker .je patro* otočinske in pokrajinske upravne ški pokrajini veliko nevšečnosti. 
!?oH-,,fr^V1Sna ustanova-. m vašim j odbore Kmetijskih vzajemnih bol- Ker pa so ti skoraj vsi slovenske 
Cern to Ki?efe°Vtm'trid : niS5dh blaga->n- Samo v Prstu ozi- narodnosti, vidijo v tem kričečemrfi? lzjd volltev. za' roma v tržaški pokrajini jim to ni primeru nespoštovanja zakona di-

ločilnega značaja, predsed- omogočeno, že devet let, odkar skriminacijo na škodo slovenske 
nikovega glasu v primeru enakega so kmetje na Tržaškem dobili pra- etnične skupine«, 
števila glasov v pnd slovenskega vjC0 do bolniške blagajne, je ta 
učitelja, ste Vi, s tem da ste ime- pdd komisarsko upravo, ki jo ime
novali italijanskega učitelja, ki ne :nuje državna oblast.
zna slovensko, zagrešil pravo zlora
bo oblasti («ha commesso un vero 
e proprio abuso di autorita«).

Izvršni odbor tržaške federacije 
PSIUP je spričo tega sklenil, da 
bo napravil na vseh stopnjah, od 
deželnega sveta do parlamenta, vse 
korake, da prepreči, da bi se ta 
krivica, ki prizadeva ne samo re- 
pentabrske prebivalce, ampak vse 
slovensko prebivalstvo, nadalje
vala.«

V zvezi s tem je poslanec KPI 
škerk vložil v poslanski zbornici' 
vprašanje, naslovljeno na ministra 
za prosveto, v katerem je opisal 
dogodek ter poudaril, da ni trža
ški šolski skrbnik upošteval volje 
članov odbora šolskega patronata, 
pač pa da je posegel vmes in vsilil 
za tajnika patronata namesto izvo
ljenega Lava Bitežnika neko dru
go osebo. To dejanje je v očitnem 
nasprotju z osnovnimi načeli demo
kracije ter je hkrati nedopustno 
nasilstvo nad predstavnikom slo
venske narodne manjšine.

škerk vprašuje na kraju mini
stra, kaj namerava storiti, da se 
prekliče krivični skrbnikov ukrep, 
da se ne bi več ponavljala takšna 
diskriminacijska in gospodovalna 
dejanja.

Jelka Gerbec (KPI) pa je našlo 
vila podobno vprašanje na tržaške
ga župana inž. Spaccinija in ori
sala v njem ves dogodek, to je iz
volitev tajnika patronata. Toda šol
ski skrbnik ni vzel na znanje volje 
večine odbora patronata. Svetoval
ka v svojem vprašanju tudi pou
darja, da ne gre za osamljeno de
janje šolskega oskrbnika. Na kon
cu vprašanja pravi, da bi rada 
zvedela, kako namerava župan po
sredovati, da se imehuje tajnik pa
tronata, ki je bil izvoljen.

Tožba v zvezi 
z zakonom o tisku

se jePred kazenskim sodiščem 
začela včeraj obravnava proti dr. 
Rudolfu Marcu, odgovornemu ured
niku mesečnika ((Demokracija«, ki 
je začel ponovno izhajati. Obtožnica 
dolži dr. Marca, da je obrekoval 
občinskega svetovalca Slovenske 
skupnosti dr. Dolharja v članku, 
ki je bil objavljen v omenjenem 
časopisu in da je s tem prekršil

Zaradi tega nedemokratičnega sta 
nja in ravnanja s kmeti v tržaški 
pokrajini, sta poslanca KPI škerk 
in Lizzero naslovila na ministra 
za delo ,n socialno zavarovanje 
Brodolinija vprašanje, v katerem 
ga najprej opozarjata na knjigo, 
ki jo je napisal glavni ravnatelj mi, 
nistrskega oddelka za združene 
kmetijske prispevke Pietro Chilan- 
di pod naslovom ((Socialno zava
rovanje za neposredne obdelovalce 
zemlje«, v kateri pisec pravi med 
drugim: «Znano je, da bolniško za
varovanje neposrednih obdelovalcev 
zemlje upravljajo posebne občinske 
in pokrajinske vzajemne blagajne 
združene v vsedržavno zvezo, ki 
imajo popolno juridično in upravno 
avtonomijo, tako v krajevnem kot 

vsedržavnem merilu, njihove u- i

SLOVENSKO GLEDALIŠČE V TRSTU
KULTURNI DOM

JOSIP TAVČAR

RED MORA BITI
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farsa v dveh dejanjih
DANES, 22. jan. ob 20. uri DIJAŠKI ABONMA
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GOSTOVANJE OPERE HRVATSKEGA NARODNEGA 
KAZALIŠTA IZ ZAGREBA

*>j
"J

DMITRIJ ŠOSTAKOVIČ

KATARINA IZMAJLOVA
Opera v štirih dejanjih (devet slik)

Po noveli N. Leskova «Lady Macbeth Mcenskega okraja« 
libreto napisala A. PREIS in D. ŠOSTAKOVIČ 

Prevod: STANKO GAŠPAROVIČ 
Diringet: MILAN HORVAT

Režiser: KOSTA SPAIC
Pomočnik režiserja: 

Scenograf: 
Kostumograf: 

Zborovodja:

STANKO GAŠPAROVIČ 
ZLATKO BOUREK 
INGA KOSTINCER 
DARKO MONDAKOV

V PETEK, 24. JANUARJA OB 20.30
V SOBOTO, 25. JANUARJA OB 20.30
V NEDELJO 26. JANUARJA OB 16. URI

Prodaja vstopnic vsak dan od 12. do 14. ure ter eno uro pred 
pričetkom predstav pri blagajni Kulturnega doma; oh nede
ljah in praznikih eno uro pred pričetkom predstav. Rezerva
cije po telefonu 734265.

Proslave KPI
Jutri zvečer ob 20. uri bo v dvo

rani kina «Verdi» v Miljah proslava 
48-letnice ustanovitve KPI. Na pro
slavi bo govoril član vodstva trža
ške federacije ter pokrajinski sve
tovalec Arturo Calabria. Manifesta
cijo prireja krajevna sekcija KPI.

Pojutrišnjem 24. januarja pa bo 
na sedežu v Ul. S. Zenone javna 
skupščina krajevne sekcije KPI, na 
kateri bodo obravnavali razna vpra
šanja glede priprav ria XII. kongres 
KPI ter proslavili obletnico usta
novitve stranke.

Predsednik kontrolne komisije fe
deracije Vittorio Vidali bo govoril 
o temi; »Socializem za katerega se 
borimo ter predlogi KPI za alter
nativo levemu centru«. Sledila bo 
diskusija.

Slodnjakovo predavanje 
o Franu Milčinskem

Univ. prof. akademik dr. Anton 
Slodnjak je imel včeraj v Sloven
skem klubu predavanje «Ob stolet
nici rojstva slovenskega humorista 
Frana Mtlčinskčga». Kakor je pri 
nedavnem predavanja v Kulturnem 
domu predavatelj temo predavanja 
silno široko zajel, tako je tudi vče
rajšnje predavanje izkoristil, da je
podal splošen pregled 'humoristične
ga pisanja pri Slovencih vse do 
Milčinskega. Te snovi pa je že bilo 
dovolj za samostojno predavanje, 
vendar pa je predavatelj tu šele 
začel govoriti o Milčinskem — in te- 

. ga je bilo dovolj za drugo predava- 
pravitelje pa izvolijo zavarovanci« j nje. S tem, da je predavatelj po-

Poslanca pri tem ugotavljata, da 
je to morda res, čeprav so bili že 
večkrat izraženi dvomi o pravil
nosti volitev, ki so bile leta 1956, 
1958, 1961, 1964 in 1967. Toda v 
tržaški pokrajini do volitev še ni 
prišlo. Dejstvo je, da so kmetje 
na Tržaškem, pravita poslanca, iz 
do sedaj še nepojasnjenih vzro
kov, dobili bolniško blagajno pet 
let pozneje, kot kmetje v ostalih 
italijanskih pokrajinah; s stalno
komisarsko upravo blagajne pa se 

aki

in da Je . .. ___ ____ , . .. . .
čl. 595 (1. 2. in 3. ostavek) kazen- ■ napravi konec temu nezakonitemu

grobo krši zakon.
Zato poslanca vprašujeta mini

stra, kakšne ukrepe namerava spre. 
jeti, da se na Tržaškem zagotovi 
spoštovanje zakona v pogledu sle
dečih zadev:

«1. uvedba demokratičnega uprav
ljanja občinskih in pokrajinskih 
vzajemnih bolniških blagajn na 
Tržaškem upoštevajoč dejstvo, da 
v desetih letih še ni bila sklicana 
nobena skupščina in niso bile še 
razpisane volitve, na osnovi člena 
32 zadevnega zakona;

2. da se preneha z desetletno 
nezakonito komisarsko upravo, ki 
deluje v nasprotju s členoma 8 
(črka h) in 14 (črka h) omenjene
ga zakona, ki določata, da mora 
komisarska uprava za občinske bla
gajne trajati največ 5 mesecev, za 
pokrajinske pa največ 6 mesecev;

3. da se pregleda zakonitost de
lovanja državnih funkcionarjev v 
nadzornih odborih pokrajinske vza
jemne blagajne in Federmutue

Poleg tega vprašujeta tudi, ali 
se ministru ne zdi primemo; da 
bi moral nujno posredovati, da se

svetil tolikšen del svojega predava 
nja slovenskemu humorizmu pred 
Milčinskim, pa je napravil krivico 
vsem tistim humoristom, ki so ob 
Milčinskem in po njem tudi kaj 
humorističnega napisali (naj nave
demo samo Rada Murnika, Damira 
Feigla, Janka Mlakarja in še zla
sti Ivana Roba), po niso bili ome
njeni.

Seveda je bil predavateljev namen 
predstaviti poslušalcem predvsem 
Frana Milčinskega, ki se je rodil 
pred 100 leti in je v precej dolgi 
dobi svojega pisanja močno zaoral 
v njivo slovenske književnosti. Res 
je, da je bil s svojim pisanjem mno
gokrat tako živo aktualen, da se je 
s časovno odmaknjenostjo izgubil 
humoristični prizvok njegovih zgodb. 
Nekatera njegova dela — zlasti Ptič: 
ki brez gnezda in nekatere pravlji
ce — pa bodo bržkone ohranila do
volj bralcev. To, dt je bil Milčin
ski sodnik — prvi otroški sodnik v 
stari Avstriji — daje njegovim spi
som določeno vzgojno noto.

Pri včerajšnjem predavanju je 
zaradi dolgega uvod„ prav del pre
davanja o Milčinskem naletel že na 
manjšo pazljivost občinstba, kar je 
seveda škoda. (Mnenja smo, da je 
treba predavateljem že prej posta-! 
viti vsaj približno časovno omejitev. 
Redkokdaj je namreč predmet pre
davanja tako zanimio in način pre
davanja tako privlačen, da bi pre
davanje lahko trajalo čez uro.) Po 
'predavanju pa je Primož Možina 
še nekaj prebral iz del Milčinskega

Nazionale 16.30, zadnja ob 21.30 «Via 
col vento«. C. Gable, V. Leigh. Te- 
chnicolor.

Grattacielo 16.00 »Bora Bora«. Hav- 
dče Polltoff, Corrado Pani. Techrii- 
color. Prepovedano mladini pod 18. 
letom.

'Eden 16.00 ((Teorema«, Silvana Man- 
ganof Rtasšimb' Girotti, Terence 
Stnmp, . Tertmicolor. Prepovedano 
mladini pod 18. letom,

Fenlce, 15.00 «1;j(juatfcro delPAve Ma
ria«. Euro International Filmš.

Excelsior 15,30 «Caterina sei gran- 
de». Peter CVToole, Zero Moste), 
Jeanne Moreau, Jack Havvkins. Te- 
chnicolOr.

Ritz 16.00 «La bambolona«. Ugo To- 
griazzi. Technicolor. Prepovedano 
mladini pod 18. letom.

Alabarda 16.30 ((Svezia, interno e 
paradiso«. Technicolor. Prepoveda
no mladini pod 18. letom.

Moderno 16.00 «John il bastardo«. 
J. Richardson, G. Mitchell. Prepo
vedano mladini pod 14. letom.

Filodrammatico 16.30 «Nude e caste 
alla fonte«. A. Smyrner, J. Brau- 
mier. Technicolor. — Prepovedano 
mladini pod 14. letom.

Aurora 16.30 «11- medico della mu- 
tua« Alberto Sordi Technicolor

Cristallo 16.30 «Buio oltre il sole«. 
Rod Taylor, Liset Mimieux. Pana- 
vision Metrocolor. — Prepovedano 
mladini pod 18. letom.

Capitol 16,00 «La ragazza con la pi
štola«. Monica Vitti, Stanley Ba
ker, Carlo Giufre, Technicolor.

linpero 16.30 «La leggenda di' Lobo«. 
Walt Disney.

Vittorio Veneto 16.15 «11 dolce cor- 
po di Deborah«.. Carol Baker m 
Jean Sotel. Prepovedano mladini 
pod 18. letom:

Garibaldi 16 30 «1 r.bell: del Kan
sas«. J. fCbandler, F.' Parker. Te- 
chmeolor,

Astra 16.30; ((L'astrongve degli esseri 
perdutit. ' ,

Ideale 16.C0 «Un mostro e mezztj«. 
F Fr»ncbl,'C. Ingrašsia, M. Lee.

Abbazia 16,00 «G11 implacabili« (Le 
catene della ,colpa). K. Douglas, R. 
Mitchum.

PROSVETNO DRUŠTVO 
V SKEDNJU 

priredi
v četrtek, 23. t. m. ob 20. uri 

v društvenih prostorih i
CANKARJEVO

PROSLAVO
s sodelovanjem pevskega zb0" 
ra in dramskega odseka Pf°’ 
svetnega društva «Ivan Ca®' 

kar« od Sv. Jakoba.
škedenjci vabljeni!

Vstop prost'

m

Diplomirani ekonomist Od 
Kalan bo predaval o ((Trži 
škem gospodarstvu« v četrte! 
23. t. m. z začetkom ob 20.3 
v mali dvorani Kulturnega d( 
ma. — Vabljeni!

1 KAST

Gledališča
Verdi
Pri blagajni gledališča Verdi se j 

čenja prodaja vstopnic za tretjo f‘\, 
stavo Weberjeve opere «C»rostre{*\ 
ki bo v petek ob 20.30 za red B 
parterju in ložah ter za red C # 
galerijah in balkonih. Kot pri Pr‘, 
njih predstavah bo opero diriJJL
PiPTl ITrhini n ostrurvLM na

Razna obvestila

Konzorcij pridelovalcev vin trža
ške občine vabi člane na redni občni 
zbor, ki bo v sredo, 29. t.m. v dru
štvu s pričetkom ob 29. uri.

Včeraj-danes

ROJSTVA, SMRTI IN POROKE
Dne 21. januarja 1969 se je v Tr

stu rodilo 5 otrok, umrlo je 8 oseb.
UMRLI SO: ,96-letna Ersilia Ivan- 

cich.vd. V idoli, »Metni Andrea Čla
ni, , 86-letni Carlo . Coretti, 84-letni 
Biagio Guerra ,7,4-l?tnl . Francešco 
Cargnali/' 83-letna Maria Eilli, 61-let- 
ni Felice Glussich, 77-letni Giovanni 
Palutan.

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(od 13. do 16. ure)

Biasoletto, Ul. Roma 16. Davarizo, 
Ul. Bernin' 4. Benussi, Ul. Cavana 
11 Sponza, Ul. Moritorsino 9 (Rojan) 

NOČNA SLUŽBA LEKARN 
(od 19.30 do 8.30)

Vielmetti, Borzni trg 12. Centauro 
Ul. Rossetbi 33. Alla Madonna del 
Mare, Largo Piave 2. SanfAnna 
Erta di S. Anna 10.

Pierluigj Urbini, nastopili pa ", 
Virginia Zeani, Nicola Rossi tfA 
ni, Gastone Limarilli in Miti TrUC; 
to Pace v glavnih vlogah. Rel; 
Gianfranco De Bosio, scene in 
stumi Gabor Forray.

Za soboto je predvidena prva P' 
stava Bellinijeve opere «Beatric® 
Tende«., V naslovni vlogi bo ,n^, 
pila Ileana Meriggioli, v ostali® j 
Pietro Bottazzo, Giulio Fiorava( 
Giuseppe Botta in Vito Susca- .

Opero bo dirigiral Franco M>®(l 
no. Režiser je Carlo Piccinato,
ne Piero Toši. Postavitev . je iz
dališča Massimo iz Palerma. Zb°' 
vodja Gaetano Riccttelli.

Sobotna premiera ob 20.30 je.
red A v parterju in ložah'ter z3 j 
- .............. ->ro®iB na galerijah in balkonih. P 
vstopnic se bo začela jutri.

Teatro Stabile
Danes (v sredo) zvečer ob 20.30^» 

v Avditoriju gostovalo gle^L] 
((Schauspielhaus« iz Bochuma v jju 
Nemčiji z dramo Heinritha von 
sta «Prinz Friedrich von Hom5®| 
v nemškem jeziku. Tako abonetiu 

mnn Tpnlra Stnhilp krvt Mani !sezono Teatra Stabile kot Člani 
škega kulturnega inštituta (ki j^e
deloval pni organizaciji tega treo 
gostovanja iz inozemstva v let°s„
sezoni) imajo 50 odst. ■ popusta 
vstopnini. ' j

Vstopnice so na prodaj v Gal®
Protti (tel. 36372 in 38547).

Razstave

V III. nadstropju znanstvene**,, 
ceja razstavlja svoja slikarska,? 
petošolec Robert Stepančič. ^ 
razstave — ki bo do konca ib**! 
— je možen v zgodnjih popoldaO“ 
urah.

Darovi in prispevki
0ot>:Ob drugi obletnici smrti nepu-fl, 

nega sina Edvina Starca daruje " < 
žina 3C00 lir za Dijaško matic® 
3CC0 lir za Glasbeno matico. ,1 

Od nabranega zneska za o®!*/ 
venca za pok. gospo učiteljico 
cin Železnik Paolo je ostalo še ’,i 
lir, ki jih učiteljstvo šentjakobsKL 
ravnateljstva poklanja Dijaški r 
tlel v Trstu. .

Ob drugi obletnici smrti 
Starca daruje družina Milič s Pr' 
ka 2000 lir za Dijaško matico.

*
Sporočamo žalostno vest, da nas je za vedno zapustila 

naša draga mama in nona

JOŽEFA ŠTOKA
Pogreb ho danes, 22. t. m. ob 15.30 na Proseku.

Žalujoči hči, sinova In vnuki
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PISMA UREDNIŠTVU
Zakaj
saino

imena Vasi 
v italijanščini

s^h°*'tOV*no- urednistvo, 
vCi «■-

;-aSem listu, toda

• j . -------o sloven-
Biči " c?T dvojezičnih napisih v oko- 
*'■ - te .sicer že večkrat pisali v

Luaa mislim, da še 
fine in Po.vseh vaseh tržaške ob- 
Trebči d ov,ica’ G ropa da, PadriCe, 
tove; e’ BaTn'.. Opčine, Prosek K®n- 
Pri hJs^ivKriž itd-1 so na prinjer 
samo vIHhi -stevilkah imena vksi 
Prilao-JL11?lijanščini. V dokaz Vam 
« Padrie al-Hgrafiji iz Bazovice in

tiiAhiinf meni tržaška občina, da 
sloveni6 faS| da se ta krivica za 
“a se £?biva.ls.tv° Popravi
idet de®an1jem?0Ci lepih besed prs"C® '
»je so6™—?rav ra7-umel Vaše piša-

^Stavo n n Ker vi-i^P^gk občinskega odbora, 
tudi snL„,?h Pogajanjih sodelujejo 
Pajo d“i stl> k‘ jim Slovenci zau- 
Vedska ° u sv°jilr glasov, in Slo- 
*ta Skupnost, me zanima te 
PogajaT, i stranki v okviru teh 
Postavi i«\ pri katerih prav gotovo 
stavili „a tudi svoje zahteve, po- 
?raktdfno dnevni red tudi taka 
Jezični?. vPrašanja, kot so dvo- 
?apiSi ,,, ** ne samo slovenski) 
Jilh m* ženskih vaseh? Ali pa 
«ke deklo Gostujejo le program
om to?J®pije in lepe obljube? V 
J« veiikikkiobnih primerih, ki jih

^ Ha. vcolrnm IrArfl Iti 1 Tllil

em
irju
t.rn.

dokažeta svojo doslednost in odlot 
nost. Ne zahtevamo vendar nič, kar 
ne bi bilo naravno našega Nič ne 
krademo drugim. Od vseh, ki so 
poklicani (in to tudi izjavljajo) da 
branijo pravice Slovencev, zahteva
mo: Zahtevajte in nič ponižnega

mveupanjua’da boste to moje ogor
čenje in zahtevo obenem objavili.

S spoštovanjem
(sledi podpis)

Še o vodi in higieni 
v Lonjerjti i? na Katinari

V zvezi z našim člankom o vp, 
šanju vode in higiene v Lonjer 
in na Katinari, objavljenem 8. 
smo prejeli pismo s podpisom <tVa-, 
ščan», ki se glasi: «Kar se tiqe 
vodne pipe na Katinari, to ni v: 
ška zadeva; to je le zadeva dve 
družin. Ostali vaščani Katinare 
zaradi tega niti ne zmenijo. Cl: 
kar bi moral ti dve družini pomi
riti in ne zbujati nesoglasja met 
prizadetima strankama s tem. a 
ju mala po člankih in z nji: 
tudi vso vas. , ,

Ko pritisne kako leto huda su 
ša res zmanjka voda na pokopali 
šču. A člankar ni omenil, da je v 
takih primerih zmanjkala voda tudi 
pri odstranjeni pipi. ^lan£ar. J*0' 
vori, da je prišlo tudi do krajšega, 
sestanka v vaški gostilni. Ta. se- 
stanek je gotovo moral biti tajen. 
Vaščani zanj niso vedeli. Nihče 
ni bil obveščen ne v časopisu in 
še manj osebno.«

Glede smeti pa pravi. «** 
pa tiče smeti po cestah v bhhm 
Katinare, to niso katinarske smeti. 
Te smeti posamezniki PriPelJ« 
jo z avti iz mesta in jih odložijo 
kjer se jim zdi bolj .A tbdl

cestne smeti večkrat pn

dejo odstranit občinski delavci in 
jih odpeljejo. Na Katinari pa na
še smeti porabimo za naše vrtove. 
Do sedaj nimamo potrebe po po
sodah za smeti, kakor jih uporab
ljajo v mestu. Potreben pa bi bil 
v naši vasi za nekaj dni v tednu 
pometač, da bi držal red v vasi«.

Svoje pismo zaključuje »vaščan« 
s prošnjo: «Naprosil bi člankarja. 
da ugodi meni in vsem čitateljem 
našega lista, da neha pisati o vod
ni pipi na Katinari. želel bi da si 
izbere kak članek, ki toi imel kaj 
več v sebi«

»Vaščanu« se zahvaljujemo za nje
govo zavzetost za domača vpraša
nja in tudi za njegove pripombe 
O vodni pipi prav gotovo nismo 
pisali zato, ker bi bila zadeva 
samo dveh družin, temveč ker smo 
bili na ta problem opozorjeni in 
ker so o njem govorili tudi na 
sestanku, za katerega pravi pisec, 
da je »moral biti tajen«, a je bil 
popolnoma javen 11. t.m. ob 20.15. 
v vaški gostilni ob udeležbi 14 dru
žinskih poglavarjev s Katinare in 
občinskega svetovalca KPI Crevati- 
na, ki Je prišel na Katinaro na 
željo nekaterih domačinov. Vse kav 
smo napisali v našem članku smo 
zvedeli od svetovalca Crevatina in 
nekaterih udeležencev sestanka, tu
di tisto, kar zadeva smeti. Priponn- 
njamo še, da sta o vaških vpraša
njih bila še prej dva sestanka, prvi 
3. novembra, drugi pa enkrat v de
cembru.

Z našim pisanjem hočemo samo 
pomagati k reševanju vprašanj na
ših krajev in nikakor ne zbujati 
nesoglasja med komerkoli. Tudi 
pri omenjenih vprašanjih nam gre 
samo za koristi vaške skupnosti. V 
tem smislu je bil napisan naš čla
nek, ki prav gotovo ni mogel biti 
povod za kakršna koli drugačna 
tolmačenja,

OB POOBČINJENJU MESTNIH AVTOBUSOV

Predlog za podaljšanje 
Gorice na Oslavje in v

prog
Sovodnje

te ----
............................ ■»»»..... ........................................... ..... ......... .....
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tat v skladišču podjetja <zampa>

Iz razbitih avtomobilov 
je kradel aluminijaste dele
Ker je z ropotom opozoril nase, je odvrgel že napol, 

vreeo in zbežal, vendar so ga kasneje prijeli
benec dobro opisal. Prijavili ga bo-

njeno

sss firtii-ffira*
Vesnaver je že dalj. časa brez 

g-tafnp službe in se preživlja s tem, 
kar’ prisluži s kakim malenkostnim 
delom. Pred časom je Pokusil kra
sti. V Ul. Fianone 2 ima podjetje 
«Zampa» skladišče razbitih avtomo- 
bilov ^ V "rvih popoldanskih urah, 
ko ni bilo tam nikogar, se je spla
zil v skladišče in iz r^bihn jemal

-ur! ž£'SSŠ,rok Nekajkrat je z vrečo zaaei oo
avtomobile in Prit€®bjL S^Zarrf nekega uslužbenca podjet a«Zam 
pa», ki se je pognal za njnn. Pre 
strašeni Vesnaver je spustil vrečo

S-fStsaMiS
Ls.iev,s.Si.»

do sodišču...
Pred sodnikom se bo moral za

govarjati zaradi prijave letečega 
oddelka kvesture tudi muzikant Re
nato Reja, star 45 let, ki stanuje v 
Ul. Piccolomin-i 8. Na božični pred
večer si je bil Reja sposodil avto
mobil pri podjetju »rent a car* 
Marcellina Causerja v U . Cologna 
št. H. Uradniku je izročil kavcijo 
10.000 lir, se odpeljal in... ni ga 
bilo več nazaj. Lastnik podjetja je 
čakal skoraj teden dni, nato pa 
moškega prijavil politiciji. Našli so 
ga na Rotonai del Boschetto. Mirno 
je vozil avto, ki si ga je prisvojil. 
Agenti so avto vrnili lastniku, Re
jo pa aretirali, ker se je izkazalo, 
da je svoj podvig ponovil že več
krat in si s tem zagotovil za ne
kaj tednov »brezplačno* vozilo.
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^D1 OKVARE NA PLINSKI JEKLENKI

požar uničil edino 
trgovino v Repniču

Gospodar Mario Riolfoo si ie rešil življenje s 
Prisebnostjo - Škoda znaša več milijonov lir

IZPRED TRŽAŠKEGA SODIŠČA

Kaznovano nepošteno 
n nezakonito krošnjarjenje
Pred tržaškim kazenskim sodi

ščem (predsednik Rossi, tožilec Ta- 
vella, zapisnikar Strippoll) se Je 
moral zagovarjati včeraj 54-letni 
Eugenio Poletti iz Ul. Commerciale 
50.

Moški, ki je v priporu v koro- 
nejskih zaporih, se Je moral zago
varjati zaradi številnih prekrškov, 
ki so v glavnem-zadevali njegovo 
nezakonito opravljanje obrtj kroš- 
njarjenja.

Predvsem so ga obdolžili, da Je 
23 julija lani skušal prodati tu
ristu Arthurju Regnesu narokvico 
in ogrlico, za kateri je trdil, da sta 
napravljen! iz žlahtne kovine, med
tem ko Je šlo za ničvredno zlitino. 
Policijski organi so ugotovili na 
predmetih, ki jih je Poletti skusa 
prodati, žige. ki so pričali o visoki 
vrednosti teh dragocenosti ter so 
ga zato obtožili tudi prekrška čl. 
40 kazenskega zakona. Sledile so še 
obtožbe nezakonitega krošnjarjenja 
in druge, ki so Jih naknadno vpi
sali v obtožnico in ki so zadevale 
podobne prekrške.

Sodniki so spoznali obtoženca za 
krivega ter so ga obsodili na 1 leto 
in 3 mesece zapora ter 60.000 lir 
globe. Zavrnili so prošnjo priza
detega. da bi ga izpustili na začasno 
svobodo.

notranjosti uničil

sK«1
m

so vidne posledice požara, ki je
Iz bližnje gostilne je nekdo pok«-

6rU, n J_rs!ovina v Repniču je za-
So°virinjost Je opustošena. zu 

i»’ ki joVldnl znaki posledic poža- 
*■ nastal v ponedeljek okrogUji Je
jetiki Z!fadi okvare na plinski 
v, Zavam„oi ide- ki .ie delno krita 
luštno Jkiomo, niso še ocenili, 

ker P8 zn£u’a nekaj milijonov 
de Požar uničil in pokva-

lirJ 
*il’.
°I>-,rernoSa?:i2,blaso' ampak tudi vso
tv/ trenvi -™00’ šiP« in str°P- bii ponedeljek

------ Riolino iz
—ntV]T,.?le1v- 8, ki ima trgovino 

?ki tudi v Zgoniku. Plin-
vstran °d vhoda, je bi

ž8j“ari'° 
stvinatni

Si?. Mlef?,en?50®a pale b?ka1

cal gasilce, drugi vaščani pa so po
magali Riolinu. Pnšh j.
rmčin. nato pa še 
bil požar skoraj že 

Kakor smo že omerdli. je no^ 
njost trgovine opustošena. Žaram
; t ročtoe so” penile Mpe in ste;i£hrsr» ruv«
ko je škoda še večja.

Občinski odbornik Rovis o zgodovini in problematiki mestne avtobusne službe 
Občani naj sodelujejo pri njenem izboljšanju s praktičnimi nasveti

Prihodnji teden, 1. lebruarja, bo
do občinska podjetja v Gorici pre
vzela v svojo upravo poobčinjeno 
mestno avtobusno službo. S tem 
v zvezi smo se obrnili na odbor
nika za gospodarske zadeve občin
ske uprave, ki skrbi tudi za mest
no avtobusno službo, Sergia Rovi- 
sa, da bi nam povedal kaj več o 
tej zadevi, kar je rade volje storil.

Kar se tiče zgodovine goriških 
mestnih prevozov, je začel odbor
nik Rovis svoje pripovedovanje s 
tem, da so mestna podjetja že 1920. 
leta odkupila in prevzela mestni 
tramvaj od nekega avstrijskega 
podjetja, ki ga je imelo do takrat 
v zakupu. Isto podjetje je imelo v 
svoji upravi tudi mestni tramvaj v 
Celovcu in na Dunaju. V Gorici se 
je imenovalo »Goriško prevozno 
podjetje«. Občinska podjetja so od 
takrat dalje upravljala mestni 
tramvaj do 30. aprila 1935, ko je 
podjetje RIBI prevzelo to službo 
in nadomestilo tramvaj z avtobu
si. Služba RIBI je potem oprav
ljala mestne prevoze s svojimi av
tobusi dt> 31. decembra. S 1. ja
nuarjem 1955 je prevoze prevzelo 
podjetje ATA, in sicer do 31. julija 
1964.

Sledil je mesec dni zastoja, ko 
avtobusi mestne službe niso vozili 
pač pa so se vrstile stavke in pro
testi prizadetih delavcev in obča
nov. Občinska uprava je bila pri
siljena poseči v zadevo in končno 
je 22. avgusta 1964 prevzela upra
vo mestne avtobusne službe druž 
ba RIBI, toda tokrat na račun ob
činske uprave pod imenom ATG, 
ter bo to svoje upravljanje zaklju 
čila konec tega meseca, ko bo ob
čina prek svojih podjetij prevzela 
prevoze v svojo neposredno upravo.

Ce pogledamo malo potek po
stopka za poobčinjenje mestne služ
be, je potem nadaljeval svojo izja
vo odbornik Rovis, bomo ugotovili, 
da se je o tem začelo razpravljati 
še pod županovanjem dr. Poterzia 
in dr. Gallarottija ter je zadevo 
sprožil poslanec Zucalli. Pozneje se 
nekaj časa ni več govorilo o tem 
vprašanju in šele ko je bil sestav
ljen nov sredinsko levičarski občin
ski odbor, v katerega so prišli tu
di predstavniki obeh socialističnih 
strank, so med osnovne točke skup
nega programa vnesli tudi poobči-

neposredno pobiranje občinske tro
šarine. Trošarino je občina prevze
la že s 1. januarjem, prihodnji te
den pa bo prevzela še mestne av
tobuse.

Naj se ob tej priliki, je nada
ljeval odbornik Rovis, zahvalim žu
panu in svetovalcem, ki so v po
sebni komisiji sodelovali za izved
bo tega cilja. Prav tako gre zahva
la tudi vodstvu občinskih podjetij 
za njihovo sodelovanje s tehnični
mi nasveti in praktično izvedbo 
celotnega načrta

S tem v zvezi je odbornik Rovis 
tudi sam stavil nekaj predlogov 
vodstvu nove uprave cestne avto
busne službe, ki naj bi jih prouči
lo in po potrebi tudi praktično iz 
vedlo. Predvsem gre za uvedbo no
ve avtobusne proge Oslavje, Pevma, 
Travnik — Ulica Giustinlani, pre-

hiša bolnišnica inhod Rdeča 
nazaj.

Druga predlagana sprememba pa 
naj bi bila na progi štev. 1, ki naj 
bi jo podaljšali iz Štandreža do tek
stilne tovarne v Sovodnjah, nato 
naj bi jo speljali prek industrijske 
cone do Tržaške ceste ter po Ul. 
Tabaj nazaj na trg v Standrež in 
od tu po sedanji progi do sever
ne postaje.

Odbornik Je ob zaključku izrazil 
upanje, da bodo občani razumeli 
in upoštevali napore občinske upra
ve in da bodo z njo tudi sodelo
vali ter mu sporočili vse morebitne 
pomanjkljivosti, pa tudi predloge 
za izboljšanje službe, ki jih bodo 
potem poslali upravi mestnih pod
jetij za praktično izvedbo, v koli
kor se bodo izkazali utemeljeni in 
koristni.

ŠTEVILNA VABILA ANSAMBLU

GORIŠKO GLEDALIŠČE 
ZOPET V GORICI

V nedeljo, 26. t. m. bo v Katoliškem domu 
ponovilo Goldonijevo komedijo «Tast po sili»

Gledališče iz Nove Gorice, ki je 
nedavno z uspehom gostovalo v šte
vilnih krajih od Bazovice do Trsta 
in Gorice, dobiva nova vabila za 
gostovanja pri nas. Čimprej naj bi 
znova uprizorilo kako predstavo v 
Doberdobu, gostovaL pa naj bi tu
di v štoblanku v Beneški Sloveniji 
kamor jih vabi tamkajšnji župnik, 
in v Čedadu.

Potem ko se je ansambel že dva
krat predstavil občinstvu v prosvet
ni dvorani na Korzu Verdi, bo v 
nedeljo, 26. januarje: ob 16. uri go
stoval tudi v Katoliškem domu v 
Gorici. Uprizoril bo znano komedijo 
Carla Goldonija «Tast po sili*. Gre 
za odrsko delo, ki ga gledališče že 
dalj časa z velikim uspehom pred
stavlja po raznih krajih na obeh 
straneh meje. tTasta po sili* so po
sneli tudi za slovensko televizijo, ki 
bo to komedijo posredovalo v polet
nem času.

Ravnatelj in umetniški vodja Go-

milljonov Mr družinskega davka; od 
tega bo šlo v občinsko blagajno ne
kaj nad 191 milijonov liri razlika pa 
za stroške in provizijo pri pobira
nju. Objavljamo prvi seznam dav
koplačevalcev z dohodnino od 3.5 
milijona lir navzgor.

Luigi Adani, mehanik, 4 milijone 
(371 tisoč); Salvatore Banchieri, 
zdravnik, 5 milijonov (351.000); 
Gilberto Barnaba, mesar, 5 mili
jonov (531.000); Egone Bartolomei, 
lekarnar, 4 milijone (371.000); Fer- 
ruccio Bernardis, uradnik, 4.5 miii- 
johe (371.000); Annibale Beviglia, 
zdravnik, 4 milijone (371.000); Gio- 
vannl Blgot, trgovec, 7 milijonov 
(924:000); Enrico Bisalti, trgovec, 
3.5 milijona (300.000); Livio BrelU, 

njenje mestne avtobusne služb« in zdravnik, 4 milijone (371.000); Ro-
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ZA DRUŽINSKI DAVEK V GORICI

Seznam davkoplačevalcev 
z dohodki nad 3,5 milijona

Celotna davčna osnova v Gorici nad 5 milijard, 
bo dala nad 255 milijonov lir družinskega davka

Pričenjamo z objavo seznama pla- i mano Caprara. avtoprevoznik, 3.8 . Bruno Secculin, notar, 3.8 ml- 
čevalcev družinskega davka v Go-] milijona (32.000); Nicolangelo Car-1 lijona (342.000); Livio Sgubin, grad- 
ricl. Celotna davčna osnova znaša ■ rara, zdravnik, 5.2 milijona (556 benik 3.5 milijona (300.000); Bruno 
5 milijard in 37 milijonov lir, na tisoč; Remo Caselgrandi, gradbenik, j Stafuzza, notar, 5.2 milijona (575 
katero bomo plačali nekaj nad 255 [C.5 milijona (817.000); Renato Caz- tisoč); Aldo Tacchini, trgovec. 5.5

riškega gledališča Jože Babič po
udarja, da bo ansambel vsako leto 
uprizoril kakih 150 predstav. Pri
bližno tretjina predstav bo v Novi 
Gorici, preostali dve tretjim pa bo 
gostovanj v raznih večjih in manj- 
jih krajih na obeh straneh meje.

V Gorici razstava 
slikarja Benedetta

V kavarni Teatrci v Gorici bo ju
tri popoldne otvoritev slikarske raz. 
stave slikarja Silvia Bendetta. U- 
metnik se je rodi i 1938 v Argenti
ni, sedaj pa živi in dela že sedem 
let v Rimu. Priredi! je že več raz
stav svojih del tako v Italiji kot v 
inozemstvu. Razstava bo odprta do 
6. februarja.

SINDIKALNE VESTI

Uspela stavka za odpravo 
področnih razlik v plačah

Za izplačilo 14. plače pekovskim delavcem

v
pripetila

Plamen iz peči oplazil 
pekovskega vajenca

Pri Sv. Jakobu se je včeraj 
prvih popoldanskih urah, 
hujša nesreča na delu.

V pekarni na Istrski cesti 16, 
last (Oskarja Žužka, je 16-letni Ser- 
aio Kante te Nabrežine prižigal pec. 
I prednjim delom telesa je bd zle
zel v žrelo in prižigal natto. Sunek 
vetra ie plamen obrnil in iz peci 
je buhnil ognjeni zubelj, ki je fan
ta oplazil po obrazu, rokah in hibtu.

Z avtonHastnika pekarne so fan
ta takoj odpeljali v bolnismco, kjer 
so ga sprejeli na dermatološki odde
lek Zaradi opeklin druge stopnje 
se bo fant moral zdraviti dva tedna.

Nesreča motorista
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Obvestilo Kmečke zveze
Kmečka zveza obvešča vse last

nike kmečkih strojev, da eapade 
31. marca rok za prijavo goriva 
UMA. Kdor še ni Izpolnil te ob- 
veanosti, se lahko zglasi na sedežu 
Zveze v Gorici, Ul. Ascoli 1-1, kjet 
bo dobil vsa potrebna pojasnila 

Predstavnik Zveze bo prisoten za 
izpopolnjevanje prošenj po okoli
ških vaseh po naslednjem redu:

Na VRHU — gostilna Devetak, 
danes, 22. t. m. ob 20. uri; v DO
BERDOBU — gostilna Peric jutri 
23 t. m. ob 20. uri; na OSLAVJU 

gostilna pri Tildi v ponedeljek 
27. t. m. ob 20. Uri; v STEVERJA- 
NU v sredo 29. t.m. v gostilni Dvor 
ob 20. uri; v JAMUAH v četrtek 
30. t.m. v gostilni Pahor ob 20. uri.

Opozarjamo nadalje vse kmete, 
da je treba do 31. januarja prija
viti vse sprememb« v sestavi dru
žine (rojstva, smrti, odhod v drug 
poklic Itd.) ter posestva (nakupi, 
prodaje), ki so se izvršile v lan
skem letu, da se upošteva pri do
ločanju prispevkov za kmečko bol
niško blagajno in za kmečko po
kojnino.

Stavka v zasebnih podjetjih na 
Goriškem za odpravo conskih raz
lik v plači, ki so jo včeraj že dtu- 
gič v tem mesecu proglasili trije 
sindikati CGIL. CISL in UIL tudi 
na Goriškem, je tuai tokrat popol
noma uspela.

Stavkalo je delavstvo tekstilnih 
podjetij v Podgori, Sovodnjah in v 
Zdravščini, delavci pri gradbenih 
podjetjih, v kemičnih tovarnah, ti
skarnah, papirnih tovarnah in u- 
službenci pri zasebnih avtobusnih 
linijah, ter še v drugih tovarnah. 
Stavka je povsod prav dobro uspe
la, saj so se je udeležili po posa
meznih podjetjih od 90 do 95 odst. 
zaposlenih delavcev.

Sindikat pekovski., uslužbencev 
pri CGIL sporoča, da so delavci te 
kategorije še vedno v pričakovanju 
ureditve 1*». plače, ki jo določa de
lovna pogodba te kategorije v čl. 
38 pogodbe z dne 19. decembra 1968. 
Zato je sindikat poslal pismo v za 
devi na pekovski odsek pri pokra
jinski zvezi trgovce* v Gorici, če 
je že poslal s posebno okrožnico 
primerna navodila za izvajanje te 
določbe, ker morajo prizadeti peki 
izplačati določeno 14. plačo še te
kom tega meseca čim bodo pre
jeli zadeven odgovor, bodo sindika
ti o njem obvestili prizadete de
lavce.

Tudi gorički liberalci 
na «uaprednih» pozicijah
»Levičarska* bolezen je prijela 

vse politične može. Nihče noče o- 
stati sam na desnici.

Pred kratkim je bil v Rimu vse
državni kongres liberalne stranke 
in tudi na tem kongresu je prvič 
nastopila proti tajniku stranke Ma- 
lagodiju skupina, ki si je nadela 
kontestativno obleko, obarvano z 
levičarstvom, kot se pač liberal
cem spodobi. Slišali smo, da se je 
goriška delegacija na tem kongre
su zelo aktivno udeležila diskusije 
in da je soglasno stopila na stran 
notranje opozicije novopečenega »le
vičarja* poslanca Bonee. Baje je 
na kongresu goriški delegat inž. 
Fornasir, ki ga poznamo z nasto
pov v goriškem občinskem svetu, 
imel bojevit napredno pobarvan go
vor. Drugi goriški občinski svetova
lec liberaine stranke odvetnik Ma 
jo pa je bil izvoljen v državni svet 
liberalne stranke, tudi tokrat za 
notranjo opozicijo Baje bodo

kratkem liberalci priredili v Gori
ci shod »napredne* skupine, na ka
terem bodo povedali, kaj je pravza
prav ta »naprednost*.

Ker smo že pri tem in ker tudi 
nekateri bivši prijatelji nacistov in 
fašistov težijo dandanes po levičar
stvu, ostaja na desni sam in osam
ljen samo misinski občinski sveto
valec odv. Petroni, ki proslavlja 
znane »ardite* v kapelici pri Ko
privi in tam tudi predseduje zboro
vanju neofašističnih sindikalistov, 
ki proslavljajo svoje bivše vodite
lje. _________

V Krmilili bodo odprli 
psihiatrično 
dnevno bolnišnico*

V Krminu bodo v kratkem otvo- 
t-Ui dnevno podružnico goriške umo
bolnice, tako imenovano »dnevno 
bolnišnico*. Tovrstna bolnišnica je 
omejena na dnevne uro, v njej se 
čez dan zbirajo delno umsko bolni 
ljudje, ki sicer živijo v krogu svo
je družine in ki jih je treba vsaj 
nekaj ur dnevno zbrati v kolektiv, 
v katerem so zdravnik, socialni a- 
sistent in nekaj bolničarjev Gre v 
glavnem za bolnišnico preventivne
ga značaja, v katerem naj bi se 
zbirali bolniki, ki jih je moc ozdra
viti preden obolijo v takšni meri, 
da jih je treba poslati v umobol
nico.

Dnevne bolnišnice uspevajo zelo 
dobro v anglosaških državah, v 
Franciji in tudi v Ljubljani taka 
ustanova dela že dolgo let. Ustano
vitev take bolnišnice v Krminu, kjer 
bo zajemala preventivne bolnike ce
lotnega krminskega okoliša, je omo
gočila deželna uprava z izdatno po
močjo, ki jo je dala pokrajinskim 
upravam za izboljševanje zdrav
stvene oskrbe umski; bolnih oseb. 
Enako dnevno bolnišnico bodo od
prli še letos v sklopu umobolnice v 
Gorici, v prihodnjih letih pa name
ravajo odpreti podobne ustanove 
Gradiški, Tržiču in Gradežu.

zola, zdravnik. 10.4 milijona (1.9 
milijona). Bruno Chientaroli, di
rektor. 3.9 milijona (356.000); Ida 
Cibei, 4 milijone (371.000); Fran- 
cesco Codellia, profesor, 3.8 mili
jona (342.000); Egidio Comar, in
dustrialec 5.6 milijona (639.000); 
Emilio Comolli, gradbenik, 4.8 mi
lijona (496.000); Natale Comolli, 
predstavnik Fiata, 7 milijonov (924 
tisoč.

Steno Donati, posestnik, 5 mili
jonov (531.000); Umberto Donati, 
optik, 4.6 milijona (462.000); Gio- 
vanni Fania, 3.5 miUjbha rsOO.OOdj; 
Giovannj Franco, trgovec s čevlji, 
3.9 milijona (376,000),;.,. Giuseppe 
Frandolic, 4.1 milijona , (385.000).; 
Paolo Gratton, mehanik, 4 mili
jone (371.000); Luigi Grion, pod
jetnik, milijone (371.000); Erman- 
no Grusovin, zdravnik, 3.5 milijo
na (300.000).

Luigi Kodermaz, avtoprevoznik,;
4 milijone (371.000); Krainer Luigi) 
trgovec 6 milijonov (716.000); Giu- 
stino Kusterle, avtoprevoznik, 
milijone (371.000); Saverio Leban 
trgovec, 3.7 milijona, (327.000); Ill< 
Leoni, podjetnik, 3.5 milijona (30 i 
■tisoč); Adriano Lipizer, zdravnil 
5.3 milijona, (583.000); Egone Loj- 
dattl, direktor, 4 milijone (371.000 .

Ernesto Makuc, 4 milijone (37|1 
tisoč); Bruno Marini, industrijale
5 milijonov (531 000); Giovani|i! 
Mattiroli, gradbenik, 7.5 milijorla 
(1 milijon); Alfredo Milano, zdrav
nik, 4.5 milijona (446.000; Ferrucclo 
MIlocco, trgovec, 4 milijone (3tl 
tisoč); Vlttorio Monolo, direktor, 
4 milijone (371.000); Adolfo Peroo, 
direktor, 5.5 milijona (620.000); 
Bruno Perco, gradbenik, 3 milijone 
(236.000); Gastone Pivotti, zdrav
nik. 7 milijonov (925.000); Pietro 
Protto, geometer, 4 milijone (371 
tisoč); Giordano Rizzato, industrl- 
jalec, 6 milijonov (716.000); Luigi 
Rizzi, jndustrijalec, 6 milijonov (516 
tisoč); Rocco Rocco. zdravnik, 11.5 
milijona (2.144.000).

milijona (620.000); Mario Tacchini, 
4.3 milijona (415.000); Adolfo Ugo- 
mari, zdravnik, 3.5 milijona (300 
tisoč); Enrico Vouk, upokojenec, 4.7 
milijona (479.000).

Včeraj Je deželni odbor na svoji 
redni seji na predlog odbornika za 
urbanistiko De Carlija odobril novi 
splošni regulacijski načrt za Por- 
denon. V kratkem bodo poslali načrt 
v registracijo računskemu dvoru. 
Odbor je vnesel na nasvet posveto
valnega odbora za urbanistiko 
regulacijski načrt nekaj nebistve- 

vlnlh popravkov.

Stavke v Tržiču 
se nadaljujejo

Kot smo že poročali, so začeli v 
torek stavkati tudi mestni smetarji 
iv-Tržiču. laustavka bi.se morala 
zaključiti včeraj zjutraj, pa so jo 
podaljšali še za dva dni, ker na 

1 sinočnjem sestanki^,,* občinskimi 
predstavniki nišo dosegli sporazuma 
o spornih vprašanjih. Tako se bo 
stavka zaključila šele jutr ob G. 
uri. Medtem se v mestu kopičijo 
smeti, ki se jih nabere poprečno 
po 20 ton vsak dan ali okrog 100 
ton v petih dneh stavke.

Policija je aretirala včeraj v Tr
žiču 19-letnega Luciana Lorenzini- 
ja iz Ul. Argonauti ker je prejšnji 
večer v baru »Centrale* zahteval 
pijačo, ki mu je gospodinja ni ho
tela dati, ker je bil videti pijan. 
Ker je ob tej priliki razžalil tudi 
nekatere policijske novince, ki so 
bili v baru, so ga prijavili sodnim 
oblastem in ga včeraj prepeljali v 
sodne zapore v Gorici

Tržiške sindikalne organizacije 
so zaprosile deželnega odbornika 
Stopperja, naj posreduje za reši
tev spora med delodajalci in de
lavci podjetja «Officine aeronauti- 
che« v Ronkah, ki se vleče že dalj 
časa. Danes popoldne se bo dele
gacija sindikatov sestala z odbor
nikom Stopperjem.

Električni varilci podjetja Ital- 
cantieri v Tržiču so stavkali tudi 
včeraj. Pri stavki so sodelovali vsi 
delavci v jutranjih ali popoldanskih 
urah s poprečjem štirih ur. Po 
stavki so delavci šli v sprevodu po 
glavnih tržiških ulicah.

Predavanja o Cankarju 
v Steverjanu, Doberdobu 
in Standrežu

V sodelovanju z Ljudsko univer
zo iz Nove Gorice Slovenska 
prosvetna zveza v C i priredila 
v prejšnjih dneh v nekuterih sloven
skih vaseh na Goriškem predava
nje ob 50-letnici smrti Ivana Can
karja.

Znana predavatelja Rudi in Iztok 
Hoenn iz Nove Gorice sta s pomočjo 
številnih diapozitivov prikazala do
bo, v kateri je živel Ivan Cankar, 
literarno in kulturno življenje v 
tistem času.

Predavanja so bila v dvorani dru
štva <cBriški grič» v Števerjanu, v 
dvorani prosvetnega društva «Je- 
zero» v Doberdobu in v dvorani dru
štva «Oton Župančič» v Štandrežu. 
Povsod je bilo precej ljudi, ki so 
izrazili željo, da bi predavatelja 
spet prišla v njihovo sredo.

S tem v 'zvezi smo izvedeli, da 
namerava Slovenska prosvetna zve
za pričeti s predavanji tudi na po
deželju in to že v najkrajšem času. 
seveda v tesnem sodelovanju z do
mačimi društvi.

Predavanje prof. Mahniča 
o nabožni ljudski pesmi

V Katoliškem domu bo v prired
bi SKAD v četrtek. 23. januarja ob 
20.30 predavanje prof. Mirka Mah
niča iz Ljubljane o temi »Slovenska 
nabožna ljudska pesem*. Predava
nje spada v ciklus ob razstavi slo
venske nabožne umetnosti.
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V OKVIRU GOSPODARSKIH STIKOV

Jugoslovanski hotelirji 
na obisku v tovarni REX
Gostje so ob lej priložnosti nakazali svoje po
trebe pri gradnji in opremi novih hotelov

KLUB »SIMON GREGORČIČ« 
V GORICI

vabi na aktualno predavanje 
dr. Petra Sanzina o temi

PRAVNI ASPEKTI
ZAKONSKE
NEZVESTOBE

ki bo v petek, 24. januarja 1968 
ob 20.30 v dvorani kluba, Ver
dijev korzo 13.

Tovarno Rex v Pordenonu je pred 
dnevi obiskala večja skupina direk 
torjev in vodilnih uslužbencev jugo 
slovanskih hotelov, ki so v furlan . 
sko mesto prišli po zaključku let
ne konference jugoslovanskih hote
lov. Prisotnih je bilo okrog 70 pred
stavnikov, ki ra si ogledali napra 
ve velike pordenonske tovarne, zla
sti oddelke, kjer izdelujejo naprave 
za hotele in za restavracije.

Po ogledu tovarne se je razvila 
med jugoslovanskimi predstavniki 
in voditelji tovarne diskusija, v ka 
teri so Jugoslovani prikazali svoje 
potrebe zlasti kar se tiče gradnje 
in opreme številnih hotelov, ki bodo 
nared letos in v orihodnosti V zve 
zi hotelov je združenih 44 podjetij, 
ki imajo v režiji nad 250 hotelov 
in semkaj spadajo najboljši jugo
slovanski hoteli Tehniki Zanpssija 
so prikazali naprave svoje tovarne, 
ki spada med vodilne tovarne na 
tem področju v Evropi.

IZ GORIŠKEGA 
MATIČNEGA URADA 

V goriškem matičnem uradu so- 
21. januarja prijavili 10 rojstev In 
dve smrti.

Rojstva: Valter Princi, Eriča Er- 
macora, Roberta Ballarin, Fabio

Gregorut, Daniele Bandelli, Sergio 
Conoghi, Silvio Brossi, Cristina 
DeirOrco, Alessandro Sverzut in 
Monica Vitori (rojena mrtva).

Smrti: U-mesečni otrok Lucio
Spessot in upokojenka 79-letna Giu- 
seppina Parussini, vd. Baschera.

Trčenje pri Madonnini 
zaradi izsiljevanja 
prednosti

Včeraj dopoldne so pridržali na 
zdravljenju za 20 dni Virgilia Me- 
deota, starega 41 let, doma iz Slov- 
renca. Ponesrečil se je v prometni 
nesreči, ki Se je pripetila pri Ma 
donni del Fante. Meueot se je z ve 
spo 150 iz Ločnika peljal v Gorico. 
Na križišču pri Madonnini se mu 
je pripeljal nasproti avtomobilist 
59-letni Olivo Mantesso iz Gorice, 
Ul. Pitteri .30. Mantesso bi se mo 
ral na križišču ustaviti ter dati 
prednost motociklistu, vendar te- 
gi ni storil, temveč je pred njim 
zapeljal preko ceste proti Gradi
ški. Z izsiljevanjem prednosti je 
povzročil trčenje, v katerem se je 
Medeot udaril v levo nogo ter si 
jo morebiti celo zlomil, odrgnil se 
je po desnem kolenu ter se udaril 
v glavo in zadobil šok.

Guriru
CORSO. Izredna predstava ob 21.15 

— «Galileo», C. Cusach in G. Ba
lista; ogrski film v barvah.

VERDI. 17—22: »I trafficanti del
piaceie«, V. Eduars in J. Geeson; 
ameriški film v barvah, mladini 
pod 14. letom prepovedan.

MODERNISSIMO. 17-22: »Due vol
te Giuda«, A. Sabato in K. Krn
ski ; italijanski kinemaskopski 
film v barvah.

V1TTORIA. 17.15—21.30: «Doctor
Glas«, E. Oscarson in L. Hertz; 
švedski film, mladini pod 18. le
tom prepovedan.

CENTRALE. 17.15—21.30: «11 sadi-
co», J. Browes in S. Mineo; film 
je prepovedan mladini pod 18. 
letom.

Trži e
AZZURRO. 17.30: »Odio contro

odio«, barvni film.
EXCELS1GR. 16.00: »Le stelle si

vedono di giomo«, barvni film.
PRINCIPE. 17.30: »La dama di Bey- 

rut«, F. Gravery in M. Noel; film 
je v barvah.

Nova Gorivu:
«Soča» — Nova Gorica: »Trajanov 

steber«, ameriški barvni film — 
ob 18. in 21.15

«Svoboda» — Šempeter: »Veliki
zid«, japonski barvni film — ob 
18. m 20.15.

Prvačina: Zaprto.
Šempas: Zaprto.
Deskle: Zaprto.
Kanal: Zaprto.

od
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dežurne lekarne 
gorica

Danes ves dan in ponoči j 
Prta lekarna Al Corso, Korzo 
Uja 89, tel. 2443.

TR2IC
Danes ves dan in ponoči Je v 

Tržiču odprta lekarna «Centrale» 
— Trg della Repubblica — tel. 7234. 

RONKE
Je odprta lekarna »AH* 
dr. Matitti — viale Ga- 
— tel. 77046.

Danes 
Stazione« 
ribaldi 3
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Uspešno delo Kristančiča 
pri videmskem Snaideru

A VTOMOBIUZCM

Snaidero je zopet zmagal na do-, koš. Allen je pred Sasom dobil tež- takojšnja zdravniška pomoč rešila
mačem igrišču, tokrat proti močni 
ekipi Ignis Varese (84:74). Videni- 
čam so ta uspeh dosegli zasluženo 
in so z njim potrdili, da so trenut
no v res odlični formi.

Glavna postavka za zmago videm
ske ekipe je bila uigranost tega 
moštva, kar pa gre v celoti na račun 
slovenskega trenerja Borisa Kristan
čiča. Njegova največja zasluga je 
namreč v tem. da je iz igralcev, ki 
niso košarkarske zvezde, uspel se
staviti res homogeno ekipo.

Kristančič je prevzel vodstvo te
ga moštva že lani, ko je nastopalo 
Št v B ligi.

Dokler je bil še igralec. Je bil 
član ljubljanske Olimpije, nato pa 
je krajši čas nastopal v vrstah ita
lijanske peterke Stella Azzurra iz 
Rima. Ko je opustil aktivno nasto
panje se je posvetil trenerstvu in 
to najprej pri svojem matičnem 
kiubu Olimpiji, zdaj pa pri Snai
deru. Kot trener je z Olimpijo več
krat osvojil naslov jugoslovanskega 
državnega prvaka, razen tega pa je 
temu ljubljanskemu moštvu več
krat omogočil, da se je uvrstilo v 
finalni del tekmovanja za pokal 
evropskih prvakov. Zdaj se poleg 
dolžnosti pr; Snaideru posveča v 
Ljubljani tudi organizaciji In pri
pravam za svetovno košarkarsko 
prvenstvo, ki bo v Ljubljani leta 
1970.

Kristančič je uvede] .pri igri Snai- 
dera značilnosti ljubljanskega pr
voligaša: hitrost, napadalnost, te
lesno pripravljenost.

Snaidero je letos kupil dva od
lična igralca: Pellanero in Ameri- 
kanca Allena. Ta študira v Vidmu 
na ločenem oddeku tržaške univerze 
jezikoslovje. Ne odlikujeta ga sicer 
hitrost in gibčnost, vendar pa je 
izredno učinkovit pod obema ko
ši ma v vlogi pivota. Poleg tega vodi 
na lestvici za «assist». To je angle
ški izraz, ki označuje posebno po
dajo žoge, s katero je mogoče rešiti 
soigralca vsakega kritja ter mu 
omogočiti da z lahkoto strelja v

ŠD POLET
obvešča vse svoje člane, da bo 

1. redni občni zbor 
v nedeljo, 26. januarja 1969,
ob 17.30 v prvem in ob 18. uri 
v drugem sklicanju v Pro
svetnem domu na Opčinah.

Občnemu zboru, na kate
rega so vabljeni vsi Openci, 
bo sledil družabni večer.

Odbor SO Polet

V petek, 31. januarja 1969, 
bo na društvenem sedežu na 
stadionu «1. maj* v Trstu, 
Vrdelska cesta 7, ob 20.30 v 
prvem in ob 21. urj v dru
gem sklicanju

11. redni občni zbor 
Športnega združenja Bor
z naslednjim dnevnim redom:

Izvolitev predsedstva in vo
lilne komisije
Poročila predsednika, taj
nika in blagajnika 
Diskusija
Kazrešnica staremu odboru
Volitve
Razno

Odbor

Potovalni urad «AURORA» 
vaoi na smučarske izlete z 
avtobusom

na LOKVE 
in ČRNI VRH

vsako nedeljo z odhodom ob 
7.15 iz Trsta in povratkom ob 
17.00 z Lokev oziroma Črne
ga vrha. Cena na osebo 1.000 
lir.

Vpisovanje pri potovalnem 
uradu «Aurora» v Ul. Cice- 
rone 4, tel. 29-243.

jo poškodbo na nogi in mora zdaj 
nositi ortopedsko pripravo na ko
lenu, ki ga seveda pri teku ovira. 
Zato si Snaidero v obrambi pomaga 
z napadalno cono, medtem ko si 
ne more privoščiti individualne o- 
brambe. Ostali štirje soigralci se 
morajo zelo potruditi, da nadome
stijo Allenove pomanjkljivosti v 
obrambi, čeprav se pa Amerikanec 
ne premika po igrišču preveč hitro, 
odlično skače na odbite žoge. Pri 
skokih pod košem pa mu ne ko
risti le visoka rast, ampak tudi 
dokajšnja telesna teža (130 kg).

Po nekaj nezadovoljivih tekmah 
začetku prvenstva A lige se je 

zdaj ekipa Snaidera vživela v novo 
prvoligaško okolje in je dosegla ne
kaj lepih zmag. Zdaj pa vse kaže, 
da bo moralo na videmskem igrišču 
kloniti še marsikatero moštvo...

Adrijan Zavadlal

■BI

Poskus samomora 
OKmarja WalGrja

: KAISERLAUTERN, 21. — Ottmar 
Walter, srednji napadalec zahodno- 
nemške državne nogometne repre
zentance, ki je leta 1954 osvojila 
naslov svetovnega prvaka, je sku
šal narediti samomor. Prerezal si 
jo žile na zapestjih, vendar mit je

življenje. 43-letni Walter je prene
hal igrati nogomet leta 1956 in je 
odtlej' delal na neki bencinski 
črpalki.

V BRAZZAVILLU

SaiUos-Kongo 3:2
BRAZZAVILLE, 2. - V prijatelj

ski nogometni tekmi je brazilsko 
moštvo Santos premagalo državno 
reprezentanco Konga (Brazzaville) 
z izidom 3:2 (0:2). V ekipi Santo
sa je nastopil tudi Pele, ki je iz
javil, da bi rad igral še na svetov
nem prvenstvu v Mehiki leta 1970, 
nato pa bo preganjal žogo po igri
ščih le še leto ali dve, nakar se 
bo umaknil iz nogometnih aren.

NAMIZNI Tč N! S

Prva zmaga Šurbeka 
na Japonskem

SAPPORO, 21. — Na mednarod
nem namiznoteniškem turnirju v 
Sepporu, katerega se je udeležilo 
tudi več poklicnih igralcev te pa
noge, , je zmagal Jugoslovan Dragu- 
tin šurbek, ki je na daljši turneji 
po Japonski.

Zmagovalec je prejel nagrado 
250.000 lir.

Na rallyu Montecarlo 
vodita Mikkola in Porter

V tekmovanju je še 156 posadk
MONTECARLO. 21. — V lepem 

sončnem vremenu so danes ob 8.11 
začele startati posadke na zadnjem 
delu proge 38. mednarodnega avto
mobilskega rallyja Montecarlo. Tre
nutno tekmujejo vozila na 1.486,500 
km dolgi progi Monaco - Val s Les 
Bains - Monaco. Ta del proge je 
za vse udeležence isti in je pretež
no gorskega značaja. Trenutno je 
v konkurenci še 156 vozil.

Jen Claude Andruet - Maurice 
Gelin (Fr.) Alpine - Renault 

37T7"

SMUČARSKI SKOKI

Na zadnjem delu proge bodo mo
rali udeleženci opraviti devet pre- 
skušenj in nalog. Te bodo dokaj 
težke, saj se bodo morali vozači ra
zen s slabimi in nevarnimi cestami 
boriti tudi s snegom in ledom.

Po prvih dveh delih tekmova
nja je začasna lestvica te prireditve 
naslednja:

L Hann JVlikkola .(Fin.), - Jim 
Porter (VB) .Ford-Escort 35'59"

2. Bjorn W?.ldegaard - Lar s Hel- 
mer (šve.) Porsche 36'04"

3. Jean Francois Plot - Jean Todt
(Fr.) Ford-Escort 36'09"

4. Pauli Tojvonen - Klaus Lehto
(Fin.) Porsche 36'20"

5. Ove Andersson - Gunnar Palm
(šve.) Ford Escort ih Jorma 
Lusenius - Halme (Fin.) Alpjne 
- Renault 36’23"

■7. Vic Elford - David Stone (,VB) 
Porsche 36'24"

8. Rano Aaltonen (Fin.), Henry 
Liddon (VB) Lancia 36'29”

9. Gerard Larrousse - J. C. Perra-
mond (Fr.) Porsche 36’55

V SAINT NIZIERU

Haska postavil nov 
rdoril skakalnice

SAINT NIZIER, 21. — Češko
slovaški skakalec Jiri Raška Je zma
gal na mednarodnem tekmovanju 
v smučarskih skokih v tem kraju. 
Skočil Je 106,5 In 106 metrov ter 
je s tem postavil nov rekord ska
kalnice.

Dosedanji rekord je bil last So
vjeta Belousova z značko 101,5 
metra.

V LE BRASSliSlI

Izreden uspeh 
japonskih skakalcev

LE BRASSUS, 21. — Japonski 
skakalci so v svojem prvem letoš
njem nastopu v Evropi zabeležili 
izvrsten uspeh: v Le Brassusu so 
osvojili s Kasayo in Fujisavvo prvo 
in drugo mesto.

Med Italijani Je bil Damolin 
sedmi, med Jugoslovani pa Eržen 
deveti.

SMUČANJE VSAKO NEDELJO V ČRNEM VRHU
Pošt
Abb

Smučarski tečaji SPD Trst ^ 

širijo krog naših športnikov "
V teku sla dva tečaja: začetniški in nadaljevalni

Slovensko planinsko društvo v 
Trstu je imelo pred več leti izredno 
živahen smučarski odsek, v kate
rega so bili vključeni številni lju
bitelji tega športa. Med njimi je 
bilo tudi več tekmovalcev, društvo 
samo pa je organiziralo vrsto zelo 
uspelih smučarskih tekmovanj v 
smuku, slalomu, veleslalomu in te
kih. Udeležilo pa se je tudi drugih 
tekmovanj in tržaški smučarji so 
priborili svojim barvam precej od
ličij.

V kasnejših letih je ta aktivnost 
zamrla vendar pa se je društvo 
vedno trudilo, da bi jo vzbudilo k 
življenju. V zadnjem času je SPDT 
na tem področju zabeležilo lepe 
uspehe, posebno pa so uspeli smu
čarski tečaji v črnem vrhu. SPDT 
je namreč tam organiziralo nedelj
sko smučarsko šolo, ki poteka letos 
pod vodstvom dveh izkušenih smu
čarskih učiteljev.

Tečajniki so razdeljeni v dve 
skupini. V začetniški skupjnj se 
skuša dokopati do osnovnega smu
čarskega znanja — pod vodstvom 
učitelja Martina — ducat tečajni
kov; učitelj Davorin pa v nadalje
valnem tečaju «pili» nekoliko večje 
znanje petnajsterici tečajnikov.

Lekcije so vsako nedeljo zjutraj 
ob desetih in trajajo tri ure. Tečaj
niki so zelo prizadevni in pri mno
gih je že po dveh tednih opazen 
lep napredek.

Velika priložnost za te tečaje je
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Med udeleženci tečaja SPI) Trst v Črnem vrhu je nekaj obet*J| Lgot 
čili smučarjev Slab:

J®!laša:
prenosna, 200 metrov dolga žičnica, oblačili in umivali pod prhami, fba , 
ki jo je kupilo SPDT. Vsako ne- iz neke cevi začel neslišno uhaj®11!- V

V nedeljo je bilo v Trstu na stadionu «1. maj* na sporedu prvo kolo ženskega odbojkarskega tekmovanja 
za «Pokal prijateljstva*. Na zgornji sliki so zbrane igralke reškega Partizana in nahrežinskega Sokola, 

na spodnji !>a poreškega Partizana in tržaškega Bora.

V NEDELJO2. FEBRUARJA 1969

3. zimske športne igre 
SPD Trst v Črnem vrhu

Datum in kraj
1. .SPD Trst organizira v Čr

nem vrhu nad Idrijo v nedeljo, 
2. februarja 1969 3. zimskošport
ne igre zamejskih Slovencev za 
društva in posameznike.

Spored tekem
2. a) Slalom člani-ce; b) vele

slalom člani-ce; c) veleslalom za- 
če.tniki-ce; č) veleslalom naraščaj- 
nlki-ce; d) tek na 2 km moški 
(člani in začetniki); e) sankanje 
naraščaj.

ju in pokal najboljši smučarki.
c) Diplome prvim trem uvršče

nim v vsaki kategoriji in spomin
sko diplomo vsakemu društvu.

Nagrajevanje bo sledilo raz
glasitvi uradnih rezultatov 1 uro 
po zaključku tekmovanj na ve
randi gostilne «pri Metki« v Čr
nem vrhu.

Pravilnik
6. Za tekmovanje veljajo pra

vila FISI.

Vpisovanje
3),, Vpiše se lahko društvo ali 

posamezbife. Vsak tekmovalec 
lahko nastopa le v treh discipli
nah in le v eni kategoriji.

Vpisovanje: v torek, 28. ja
nuarja, sredo, 29. januarja in če
trtek, 30. januarja 'od 19. do 21. 
Ure v Ul. Geppa 9/1 (v baru).

Izidi žrebanja, ki bo po za
ključku vpisovanja, bodo objav
ljeni v dnevnem časopisu.

• Vpisnina: 200 lir do 30. janu
arja: 500 lir po 30, januarju.

Poškodbe
7. SPD ne odgovarja za more

bitne poškodbe tekmovalcev in 
njih opreme med tekmovanjem 
ih izven tega.

Kazni
, 8. Vsaka kršitev športnega du

ha in discipline bo prijavljena 
razsodišču 3. ZŠI, ki bo ukrepa
lo z naslednjimi kaznimi: opo
min (odvzem 2 točk posamez
niku in 5 društvu) izključitev s 
3. ZŠL

Tekmovalne kategorije
4. a) Člani in članice: so vsi 

tjsti, ki so tekmovali v članski 
kategoriji na 1. in 2. ZŠI, ter 
prvi trije uvrščeni v kategoriji 
začetnikov na 1. in 2. ZŠI.

b) Začetniki-ce: vsi, ki ne tek
mujejo med člani ali naraščajniki.

c.) Naraščaj: vsi, ki so se ro
diti od leta 1955 dalje razde
ljeni: a. letniki 1955-1957, b. let
niki 1958-1959, c. letniki od 1960 
dalje.

Tekmovalci v vseh kategorijah 
so ločeni v moške in ženske, ra
zen v 3. kategoriji naraščajni
kov.

Število tekmovalcev
9. Če na startu ne bodo vsaj 

trije tekmovalci vsake kategorije, 
organizator ne bo vključil njiho
vih rezultatov v ekipno, ne v le
stvico najboljšega smučarja in 
najboljše smučarke.

Sanke
10. V tekmovanju s sanmi so 

dopuščene le tiste sani, ki ni
majo krmilnih naprav, lahko pa 
imajo zaviralne naprave.

Nagrade in nagrajevanje:
5. a) Prehodni pokal najbolj

šemu društvu.
b) Pokal najboljšemu smučar-

Točke
11. Točkovanje posameznikov 

bo potekalo po sistemu 6 točk za 
zmagovalca, 5 točk za drugouvr
ščenega, 4 točke za tretjeuvršče- 
nega itd.

Sprememba pravil
12. SPD Trst si pridržuje pra

vico menjave teh pravil.

deljo jo usposobijo in je tečajnikom 
na razpolago v jutranjih ter po
poldanskih urah. žičnica seveda 
nima velike kapacitete, vendar po
vsem zadovoljuje potrebe tečajni
kov In smučarjev SPDT.

Napore našega planinskega druš
tva je treba vsekakor pozdraviti, 
saj je ta organizacija brez velike 
propagande in zvenečih besed pri
stopila k delu in zdaj praktično 
doprinaša ne le k temu, da se vrste 
naših športnikov širijo tudi po
zimi, ampak tudi k temu, da ima 
naša mladina možnost krepitve in 
utrjevanja svojega zdravja v tisti 
panogi, ki je že več let med našo 
manjšino v organizirani obliki ni
smo imeli.

plin. Sedem igralcev je zajela sl*’ 
bost in so jih takoj prenesli 
sveži zrak ter niso imeli huj^, 
posledic. RA

Ko pa so odprli vrata kabine ' * 
kateri se je preoblačil sodnik, ^ 
letni Marcel Podkova je ta mrte'i/« 

i leležal na tleh. Zlastrupil ga je pl*1’

OLIMPIJSKE VESTI

Tajnik CIO odstopil
LAUSANNE, 21. — Polkovnik Jo

hann Westerhoff je podal ostavko 
na svoj. položaj glavnega tajnika 
Mednarodnega olimpijskega odbo
ra. CIO je njegovo ostavko sprejel.

Westerhoff ni mogel opravljati 
te funkcije zaradi svoje poklicne 
zaposelnosti.

VATERPOLO

POKAL EVROPSKIH PRVAKOV

V februarju obe 
finalni srečanji

BEOGRAD, 21. — Finalni sreča
nji za pokal evropskih prvakov 
med zagrebško Mladostjo in mo
skovskim Dinamom bodo odigrali 
najprej 1. februarja v Beogradu, 
nato pa povratno srečanje teden 
dm kasneje v Moskvi.

Sovjetska zveza 
premagala Kanado

OTTAVVA, 21. — Sovjetska držav
na hokejska reprezentanca je pri
spela na gostovanje v Kanado. V 
prvi tekmi v Ottavvi so Sovjeti pre
magali kanadsko reprezentanco s 
4:2 (0:1, 1:0, 3:1).

Smrt nogometnega sodnika 
zaradi plina

NIORT (Francija), 21. - Nogo
metno srečanje, ki so ga v nedeljo 
odigrali v Saint Pierre des Echau- 
brognes med domačim moštvom in 
ekipo Niort se je zaključilo tra
gično.

Ko so se Po zaključku srečanja 
sodnik in igralci v slačilnicah pre-

Famecheon svetovni 
prvak peresne teže

LONDON, 21. — Avstralec JoWjj 
n.v Famecheon je v Londonu Pre"L“'
magal po točkah španskega 
sarja Joseja. Legro. S to zmago 1'P1nago fr
osvojil naslov svetovnega prv&K’ rr" 
peresne teže. , Jjj11

Svojega nasprotnika je premag®1 Jte’ 
po točkah v petnajstih krogih. '

PRED GOSTOVANJEM 
ZAGREBŠKE OPERE

(Nadaljevanje s 3. strani)

Seij
o i
lev
»Uh
tjc
»te-
ivt

plik, kar so mu kritiki »Pravd** 
tako zamerili — vse to je nadaljfj. 
vanje glasbenega realizma l_e, 
sorgskega. ,.F°“

Med posamezne slike šostakodcl 4 
uvaja orkestralne medigre, ki P0? 15 
navodilu avtorja «niso nič df®P 
gega, kot nadaljevanje in . razvil*’P1, 
nje predhodnih glasbenih misli ‘!' 
igrajo veliko vlogo v karakter«*' f-v 
ranju dogodkov na odru*. V 
medigrah, pa tudi drugod, kpSre 
orkester zanosno karakterizira d^ic, 
živetja posameznih oseb (passac® ]av 
glia po umoru), je Šostakovič
vi simfonik in nadaljuje najbolj*® fen 
tradicijo ruskega simfoničnega ®'lt\
stvar jalstva! Iti,

Najbolj originalen in nov je/JI c 
področju satire, ki mu skupaj
glasbo mojstrsko služi za kara#* pri
rizacijo vseh negativnih likov. “ g;c
pazujoč te like iz sedanje perspe*' ^ 
tive, ko je uničeno »carstvo tem*’; L' 
on ne pristopa k obdelavi teh ‘!j ■ 
kov, kot bi jim gotovo pristop** 1 
Mussorgski - realistično, pač pa J1® 
oriše z ostrim in ironičnim sark®*
mom. Ko se jim poroga, jih prik*! 
že v vsej goloti in brezupu, k®*
nujen produkt mračnega obdobij
ruske zgodovine. Ponoven poj®! p

tovi'111 la»Katarine Izmajlove* na svetovhjj 
opernih odrih, ki je izzval neštej" K; 
žolčnih polemik, ocenjevanj, odkjn p1 
njanj, sprejemov in navdušenj, »n’J 
kot posledico vedno večji inter® 
pri publiki, kakor tudi pri kritik* 
ki sta si edini v enem: da je ** 
opera ne samo delo velikega gl®5’ 
benika, temveč tudi umetnika , 
veikim občutkom za glasbeni |Z' 
raz.

Ko si ogledamo predstavo, *e 
lahko prepričamo, da je šostak®’ 
vič izpolnil tudi drugo Goetheje'?
zahtevo: da ni samo »predstav«
naroda svoje dobe», ampak da f 
tudi tisto, kar je želel povedat1' 
«povedaI z duhom in močjo.» *

KURT KUSKNBERG

Negostoljubna hiša
«In v tej luknji naj bi spa

la?« se je upiral Antonio.
«Zaradi mene pa lahko tu

di na hodniku, če vama je 
ljubše,« je zagodrnjal krčmar 
in šel

Zena je vdano stopila v so
bo, kakor da je vse v najlep
šem redu. Sedla je spet na 
kovček in pomirjevalno po
mignila Antoniu:

«Cemu se neki tako razbur
jate? Pri tem obešenjaku vse 
nič ne zaleže. Tako je kot bi 
ščipali vola v rog.»

«Dobro povedano,« je pritr
dil Antonio. Z grenkobo in sra
moto v srcu ter do smrti u- 
trujen se je zleknil na slam- 
njačo in se zastrmel v strop. 
Se dobro, da se je prikradel 
pramen mesečine, sicer bi bi

lo v tej jazbini temno ko v 
rogu. Po vsem tem si še misliti 
nista upala, da bi prišla do 
počitka.

Tedaj se je oglasilo trkanje, 
in vstopil je stari mož, ki ju 
je pregnal.

((Tisočkrat vaju prosim, da 
mi oprostita,» je dejal. «Saj 
tu ne moreta ostati, prostor 
je strašen. Pridita v mojo, 
ali bolje v vajino sobo. Spili 
bomo steklenico vina in se v 
miru pogovorili, kako bi se 
kar se da udobno razmestili. 
Ni vrag, da ne najdemo kake 
pametne rešitve.«

Povabil ju je tako prisrčno, 
da se nista mogla upirati. Tu
di je bila misel, da bi mora
la prenočiti na smrdečih slam- 
njačah, vse prej ko prijetna.

In tako sta sledila možu. Že
na je vzela s seboj tudi rešet
kasti kovček.

Trikrat oddana soba je bila 
zdaj močno razsvetljena. Gore
la ni samo svetilka, temveč 
tudi nekaj sveč, ki jih je sta
rec izbrskal iz svoje krame 
in prižgal.

«Ti presneti kovčki!« je vzdi
hoval. «Saj se komajda znaj
dem.«

Kljub temu se je le dokopal 
do kovčka s steklenicami in 
prigrizkom. Ko so nekje iz
taknili še kozarec, so sedli, pi
li in se pomenkovali.

Nenadoma se je oglasil tožeč 
živalski glas; prihajal je iz 
kovčka poleg žene.

«Kaj je to?« je vprašal star
ček, «kaka mačka ali psiček?«

«Ne,» je odgovorila žena, 
«to je moja kravica. Morda 
je lačna ali pa ne more spati, 
ker smo preglasni.«

Starec jo je debelo pogledal.
«Ali mi jo lahko pokažete?«
«Lahko.»

Žena je odprla kovček, se
gla previdno vanj in položila 
živalico na mizo. Bila je res 
kravica, prava majhna krava, 
komaj kaj večja od mačke. 
Antonio in starček sta z ve
selim zanimanjem ogledovala 
čudno živalco.

«Leta in leta so pretekla, 
preden se mi je posrečilo, da 
sem zredila tako,« je pojasni
la žena, «in stalno sem v skr
beh zanjo, ker ni nikjer tako 
majhnega bikca. Če mi pogi
ne, je konec z mojimi prejem
ki. Preživljam se namreč s 
tem, da jo razkazujem po sej
mih.«

«Saj je res zlata vredna,« je 
dejal starček. «Prodajte jo me
ni, dam vam zanjo, kolikor 
hočete.«

«Nikdar!» je vzkliknila že
na. «Zival ljubim ko lastno 
dete. Ni samo donosna, tem
več tudi koristna. Lahko jo 
molzem kar nad čašo. Samo 
pomislite: še toplo mleko iz 
krave naravnost v kavo!«

Spočetka je bila mala stvar
ca nekoliko boječa, kmalu pa 
se je začela radovedno spre
hajati po mizi in je zadela 
kdaj pa kdaj z drobcenimi 
rogrni ob kozarec, da so za
zveneli. . Vsi trije, so postali 
Židane volje, pozabili so na u- 
trujenost in spanje in starček 
je jemal steklenico za stekle
nico iz kovčka. Pri tem so po
stajali čedalje bolj hrupni, 
tako da so jih slišali celo spo
daj, v gostilni.

Nenadoma je zaropotalo po 
vratih.

«Ne drznite se naprej!« je 
zavpil starček. Toda že so se 
vrata na stežaj odprla in pri
kazali so se trije besnjaki: 
krčmar, hlapec in pes.

((Kakšna nesramnost,« je za
renčal preteče krčmar, «v go
stilni, pa pijejo lastno vino!«

«Kaj vas pa briga!« je od
govoril starček. ((Poberite se!»

Tedaj je pes zagledal kravi
co, zalajal je, planil naprej in

skušal hlastniti po njej, ven
dar se mu je izmuznila. Zdaj 
pa se je zgodilo nekaj povsem 
nepričakovanega. Ženo je po
grelo, kri ji je udarila v li
ca, zgrabila je psa za vrat, ga 
kresnila dvakrat, trikrat po 
gobcu, planila z njim k oknu, 
ga namah odprla in treščila 
bevskajočo mrcino z vso silo 
na dvorišče.

Na ženo sta zdaj navalila 
krčmar in hlapec. Ona pa se 
je samo nasmehnila, ni re
kla ne bele ne črne, zgrabila 
je z eno roko enega, z drugo 
drugega za lase in začela kre
sati glavo ob glavo, dokler se 
nista oba ječaje sesedla in 
obležala negibna na tleh.

«Zvežite ju!« je rekla žena 
Antoniu. Ni mu bilo treba dva
krat reči. Starček je pričaral 
iz svojih kovčkov nekaj vrvi in 
žice, in Antonio je oba teleba
na trdno zvezal.

«Jeza me kuha,« je rekla 
žena in si slekla'jopič, da so

se prikazala njena atletska ple
ča in lopataste roke.

Pred odprtimi vrati so se 
nagnetli mestni veljaki. Pre
plašeni so gledali vse to in se 
niso upali ganiti. Ko pa je sto
pila žena proti njim, so kar 
odreveneli Ona pa je zgrabila 
tri ali štiri med njimi, jih 
zavihtela nad glavo in treščila 
na druge. Kmalu se je zmeden 
klobčič človeških teles s tru
ščem kotalil po stopnicah na
vzdol.

«Kje je kletno okno?« je 
zavpila žena. Zdaj je postala 
temno rdeča in iz oči so ji 
švigale strele. Antonio ji je 
pokazal in skupno sta zmetala 
veljake skoz okno v globoko 
klet. Policijskemu komisarju 
je pomagal Antonio skoz okno 
še s krepko brco. Nato je ste
kel brž po stopnicah v klet, 
izdrl tam vse vehe in odprl 
vse pipe, da je lilo vino iz 
vinskih sodov v debelih cur
kih po tleh.

«Nažrite se ga!» je še zavpil I

vampežem, ki so ječali polom- ^ 
ljeni po tleh, «zdaj ste v svO' L 
jem elementu!«

Ko se je vrnil v sobo, je se- s; 
dela žena na stolu in si pal>' t( 
ljala z dlanjo razgreti obraz- L 

«Tako vznemirjenje ni z®' J 
me,» je rekla tiho. «V taki*1 
trenutkih se nenadoma spor*1' 
nim, da sem najmočnejša že
na na svetu, in prav to bi rad® 
pozabila.«

Vznemirjeno je vstala. «L® 
kaj je z mojo eravico »

«Tule je,» je rekel starček 
in dal ženi kravico, ki jo j® 
ves čas držal v naročju in než
no božal.

Potem je obema pomežiknil- 
((Mislim, da bo najbolje, č® 

zbudim kočijaža in dam z®' 
preči. Prtljago bosta že zno
sila dol moja dva služabnik®- 
Moramo od tod. Mi pač ni
smo primerni gostje za tak® 
mesto, kakor je Illsberg.«

(KONEC)
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